
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

بررســی نمودارهای مرکز آمار بیانگر آن است که آذرماه در 
میان اقلام خوراکی مورد مصرف خانوارهای شهری گوجه فرنگی 
و گوشت گوسفند به ترتیب ۱۹.۹ و ۰.۹ درصد کاهش را نسبت 
بــه آبان ماه ثبت کردند و در مقابــل هندوانه ۶۱ درصد و هلو 
۴۸ درصد افزایش نرخ داشتند. مرکز آمار متوسط قیمت اقلام 
خوراکی مناطق شهری در آذرماه را منتشر کرد که براساس آن 
قیمت فلفل دلمه ای، گوجه فرنگی، بادمجان، کدو سبز و گوشت 
گوسفندی به ترتیب افت قیمت ۲۲.۲، ۱۹.۹، ۱۰.۵ و ۳.۸ درصد 
را نسبت به ماه قبل )آبان ماه( داشتند. گوجه فرنگی از کیلویی 
۱۲ هــزار و ۲۰۰ تومان آبان ماه به قیمت ۹ هزار و ۸۰۰ تومان 
رسید. گوشت گوسفندی نیز کاهش قیمت اندک ۱۹۰۰ تومانی 
به ازای هرکیلو داشت و آبان ماه هر کیلوگرم ۱۲۰ هزار تومان 
نرخ داشــت که در آذرماه به رقم ۱۱۹ هزار تومان رسید.قیمت 
هندوانه )روزهای آخر آذر در ایام شب یلدا( با ثبت رکورد رشد 
قیمت ۶۱ درصد نسبت به آبان ماه صدر نشین بود و قیمت آن 
از هرکیلو گرم ۲۴۰۰ به ۳۹۰۰ تومان رسید.همچنین در گروه 
نان و غلات، برنج ایرانی درجه یک و رشــته آش با ۴.۶ درصد 
بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.مرغ ماشینی 
با ۱۲.٧ درصد، ماهی قزل آلا با ٧.۵ درصد، کنســرو ماهی تن 
با ۵.۹ درصد بیشــترین افزایش قیمت در گروه گوشت قرمز و 
سفید را در آذرماه نسبت به ماه قبل داشته اند. در گروه لبنیات، 
تخم مرغ و انواع روغن، بیشــترین افزایش قیمت نسبت به ماه 
قبل مربوط به روغن نباتی جامد با ۱٧.۳ درصد، شیر پاستوریزه 
با ۱۴.۴ درصد و روغن مایع با ۱۳.٧ درصد بوده اســت.در گروه 
 میوه و خشــکبار بیشترین افزایش قیمت مربوط به هندوانه با

 ۶۱ درصد و هلو با ۴۸ درصد و انار با ۲۳.۵ درصد نســبت به 
ماه قبل ثبت شد.
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درگذشت کوهنوردان ارتباطی به 
سامانه »جی.پی.اس« ندارد

سخنگوی دولت با تسلیت درگذشت کوهنوردان:

علی ربیعی سخنگوی دولت ضمن تسلیت برای درگذشت کوهنوردان در ارتفاعات 
تهران، ارتباط این حادثه با مسأله اختلال در سامانه جهانی مـــــــــکان یابی

»جی.پــی.اس« را رد و اعــلام کرد که مطابق اســتعلام های گرفته شــده از 
نهادهای مسئول، از جمله وزارت ارتباطات و فدراسیون کوهنوردی سامانه »جی.

پی.اس« در روز جمعه اختلال نداشــته اســت.  ربیعی در نشســت خبری که به 
صورت ویدیوکنفرانس برگزار شد، با ابراز تأسف اینکه پنجشنبه و جمعه گذشته، 
کوهنوردان به رغم شرایط کرونایی و باوجود اطلاعیه های هشدار آمیز به کوه رفته 
بودند، تأکید کرد: در صحبتی که با رئیس فدراســیون کوهنوردی داشــتم اعلام 
کــرد به رغم وجود اختلال در »جی.پی.اس« در برخی روزها، حادثه روز جمعه با 
موضوع اختلال در این ســامانه ارتباط نداشته است، همچنین طبق صحبت هایی 

که با وزارت ارتباطات داشتیم، »جی.پی.اس« روز جمعه اختلال نداشته است.
او با اشــاره به صدور اطلاعیه های هشدارآمیز سازمان هواشناسی، ستاد بحران 
استان تهران، سازمان هلال احمر و فدراسیون کوهنوردی، درباره وضعیت محیطی 
روز حادثه گفت: ساعت ۱۱ صبح روز جمعه باد با سرعت ۶۰ کیلومتر بر ساعت و 
در دمای منفی ۳۰ درجه وزید که هم دما را به منفی ٧۰ رسانده و هم باد شدید 
برخی افراد را جابه جا کرد، اولین تماس های مردمی به هلال احمر ساعت ۱۳ واصل 
شــده است. دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری، با این ملاحظات، شرایط 
بد جوی را عامل این حادثه اعلام کرد و گفت: رئیس جمهوری درباره این حادثه، 
دستور پیگیری دادند و مقرر شد ستاد پیشگیری از سوی فدراسیون کوهنوردی و 
زیرنظر ستاد بحران استان تهران فعال شود. البته موضوع اختلال در »جی.پی.اس« 
از قبل با دســتور رئیس جمهوری در دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی در حال 
بررســی است. ربیعی با اشــاره به اینکه نشست مشترک سران سه قوه با تفاهم و 
همراهی همراه بود و باید در ادامه جلسات دیدگاه ها را به هم نزدیک کنیم، گفت: 
درباره درآمدهــا و مصارف بودجه اختلاف نظرهایی وجود دارد که دیدگاه ها باید 
بیشــتر به هم نزدیک شود. ربیعی با اشاره به اینکه در تعامل با کمیسیون تلفیق، 
تشخیص دولت آن بود که تغییرات در حدی قابل اعمال است که به شاکله بودجه 
لطمه نزند، اضافه کرد: رئیس جمهوری به سازمان برنامه و بودجه اختیار داده اند 
که با شــرط حفظ شــاکله و کلیت بودجه بتواند در این زمینه تصمیم بگیرد. لذا 
موضوع ارســال لایحه اصلاحی بودجه در دســتور کار دولت نیست.او تأکید کرد 
که پیشــنهادات مجلس برای تأمین منابع مالی در دولت کار کارشناســی شده و 

دیدگاه دولت در این باره ارائه می شــود. وی در پاسخ به اینکه چه میزان از اظهار 
نظرها درباره لزوم تغییرات بودجه کارشناســی و چه میزان سیاسی است، با بیان 
اینکه ما برای نظرات همه احترام قائلیم و ارائه پاسخ و مفاهمه را برای همگان لازم 
می دانیم، اظهارکرد: )باوجود این( به نظر می رســد که منتقدان و مخالفان تلاش 
می کننــد نقاط قوت دولت در بودجه را به عنوان نقطه ضعف مطرح کنند. ربیعی 
همچنین این ادعا که بودجه ۱۴۰۰ زمین سوخته تحویل دولت آینده می دهد را 
یــک اتهام ناجوانمردانه و غیراخلاقــی توصیف و تأکید کرد: دولت نه از ۱۳۹۲ تا 
۱۴۰۰ بلکه برای ســال های بعد هم به مردم وفادار اســت. دولت در این سه سال 

رنج بسیار برد، اما وقت فرافکنی نکرد و آدرس غلط نداد.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه افرادی که چنین قضاوتی دارند باید بگویند به 
کدام بند و تبصره اشــاره دارند، اینها را مباحثی ۴۰ ســاله دانست و تأکید کرد: 
بیشــتر از ۵ ماه در دولت نیســتیم و اگر تحریم ها شکسته شود، سود آن بیشتر 
برای دولت آینده است. اما از حیث فنی در فروش نفت می خواهیم تحریم را عقب 
رانده و ســهم خود را از اوپک بگیریم و این نه تنها زمین ســوخته نیســت، بلکه 
زمینه های کار بیشتری را برای دولت آینده فراهم خواهد کرد. ربیعی اضافه کرد: 
در فرصتی مغتنم فهرستی از زیرساخت هایی که برای دولت بعد فراهم شده است، 
ارائــه خواهیم کرد و در این صورت راحت تر توضیح خواهیم داد که کدام موضوع 
زمین سوخته برای دولت آینده است. دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهوری 
در پاسخ به دغدغه ها درباره نحوه توضیح واکسن کرونا با بیان اینکه اولویت بندی 
و توزیع واکســن برعهده وزارت بهداشت است و استانداران هم همکاری خواهند 
کــرد، تأکید کرد: به نحوی در این موضوع اقدام می شــود که همه حتی یک دوز 
واکســن هم شناســنامه دار خواهد بود. ربیعی با بیان اینکه دولت خود را درگیر 
قطب سازی های کاذب خرید یا تولید نخواهد کرد، اضافه کرد: از اولین فرصتی که 
برای دستیابی به واکسن به وجود بیاید، استفاده خواهیم کرد، ضمن اینکه مگر در 
زمان جنگ منتظر ماندیم تا اول خود تسلیحات را تولید کنیم؟ بلکه نخست وارد 
کردیم اما در طول جنگ هم به خودکفایی رســیدیم. او با بیان اینکه دوراندیشی 
و تدبیــر حکــم می کند در کنار اقدام به خرید فــوری، تولید داخل را با اولویت و 
سرمایه گذاری لازم پیش ببریم، اظهارکرد: در هر دو عرصه خرید و تولید گام های 
موفق و مؤثری برداشــتیم، نقدها محترم هستند، اما حیات و سلامت شهروندان، 

جای تهدید و تفسیر و داستانسرایی نیست و باید مراقب باشیم.

کاهش قیمت گوشت در 
آذر ماه

با قرارگرفتن لایحه بودجه ۱۴۰۰ در فرآیند تصویب نهایی مجلس، 
فرضیات مختلفی مطرح می شود. دراین میان باید گفت موضوع رد کلیات 
لایحه بودجه یک مشی سیاسی است که برخی نمایندگان با نگاه سیاسی 
آن را دنبال می کنند و بدین ترتیب ممکن است برای نخستین بار یک 

لایحه بودجه به دلیل مسائل سیاسی به تصویب نرسد. 
هرچند لایحه بودجه پیشنهادی دولت نیز کامل نیست و اشکالاتی 
به آن وارد اســت و می توان درباره برخی اعداد و ارقام آن مانند میزان 
فروش نفت، اوراق و سهم مالیات درآن بازنگری کرد، اما رد کلیات آن 

به نفع کشور نخواهد بود.
درمجموع مجلس درمواجهه با لایحه بودجه سال آینده سه راه پیش 
رو دارد. یکی از این راه ها همانگونه که اشاره شد، رد کلیات بودجه است 
که به طور قطع دولت فعلی و آینده را با مشکلات متعددی مواجه خواهد 
کرد و این درحالی است که این کار مشی هیچ مجلسی نبوده است. با 
این حال ممکن اســت مجلس برای نشان دادن انقلابیگری خود به این 
ســمت حرکت کند که هزینه سنگینی بر دوش مردم و اقتصاد کشور 
خواهد گذاشت. دومین راه که پیش روی نمایندگان مجلس قرار دارد، 
تصویب چند دوازدهم بودجه ســال آینده است که ممکن است یک تا 
سه دوازدهم آن را به تصویب برسانند. این راه نیز به طور قطع به دلیل 
قطعی و عملی نبودن آن مشکلات متعددی برای دولت در مسیر اجرای 

بودجه و برنامه به همراه خواهد داشت.
اما ســومین راه که دراین شرایط منطقی تر به نظر می رسد، تصویب 
دوســقفی بودجه است که بهترین راهکار محســوب می شود. مجلس 
می تواند در یک ســقف بودجه را براســاس درآمد و هزینه ای که دولت 
پیشــنهاد داده اســت به تصویب برساند و ســقف دوم را برمبنای این 
که تحریم ها در ســال آینده به قــوت خود باقی بماند و موجب کاهش 

درآمدهای دولت شود درنظر بگیرد.
بدین ترتیب درصورتی که سقف نخست محقق شود و شرایط اقتصاد 
ایــران با لغو یا کاهش تحریم ها تغییر کند، دولت می تواند درچارچوب 
اهدافی که دنبال می کند، در زمینه توســعه اقتصادی، بهبود معیشت 
مــردم، مهار و کاهش نرخ تورم، بیــکاری و بهبود ضریب جینی تلاش 
کند. دراین صورت دولت آینده نیزکه از اواســط سال آینده کار خود را 

آغاز خواهد کرد می تواند درهمین راستا حرکت کند.
در پایان باید تأکید کرد در شــرایط کنونــی اقتصاد ایران، بهترین 
مســیری که مجلس می تواند طی کند، اصلاح بودجه با همکاری دولت 
اســت. قانون دراین خصوص اختیارات کافی را به قوه مقننه داده است 
و نمایندگان می توانند درچارچوب این اختیارات اصلاحات مدنظر خود 
را درلایحه بودجه سال آینده اعمال کنند تا درموعد مقرر بودجه ۱۴۰۰ 

به تصویب برسد و توسط دولت اجرا شود.

امروز یکی از مســافران با وجود خرید بلیت پرواز ایران ایر 
از یکی از آژانس های مســافرتی در مســیر تهران- همدان با 
صحنه ای مواجه شد که عجیب به نظر می رسید؛ او به فرودگاه 
رفت اما با این مسئله رو به رو شد که این شرکت هواپیمایی 
امروز پروازی به همدان ندارد!در پی شکایت این مسافر مسئله 
را از حسین جهانی مدیر روابط عمومی ایران ایر - جویا شدیم 
که اینگونه به ایســنا توضیح داد: متاسفانه برخی آژانس های 
مسافرتی، درگاه ها و اپلیکیشن های خرید بلیت هواپیما اقدام 
به فروش پروازهایی  می کنند که موجود نیست و این مسافر 
هم با همین مشــکل مواجه شده است.وی اعلام کرد: در پی 
شکایت یکی از مسافران با آژانس هواپیمایی که تخلف کرده 
بود و بلیتی را فروخته بود که پروازی برای آن وجود نداشت، 
برخورد کرده و ارتباط کاری مان را قطع کردیم.جهانی افزود: 
این تخلف باعث نارضیاتی مشتریان از شرکت های هواپیمایی 
می شود چرا که ساعت ها آنها را در شرایطی در فرودگاه ها منتظر 
می گذارد که اساسا پروازی برای بلیتی که خریداری کرده اند 
وجود ندارد.مدیر روابط عمومی شرکت هواپیمایی جمهوری 
اســلامی ایران )هما( ادامه داد: پس از اطلاع از این تخلف در 
راستای حقوق مشتریان ارتباط کاری خود را به صورت کامل 
با این آژانس مسافرتی قطع کردیم و در آینده اگر مشابه این 
تخلف از ســوی دیگر آژانس ها رخ دهد به صورت قاطع با آن 
برخود خواهیم کرد.جهانی با اشاره به اینکه مردم برای اطمینان 
بیشتر می توانند در هنگام خرید بلیت هواپیما استعلام آن را از 
سایت شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( دریافت 
کنند، تاکید کرد: مسافران در صورت برخورد با چنین تخلفاتی 
حتما موضوع را با دستگاه های نظارتی مانند سازمان هواپیمایی 
کشــوری و ایران ایر در میان بگذارند تا سریعا این موضوع در 
دست اقدام و پیگیری قرار گرفته و با متخلفان برخورد کنیم.

ماجرای عجیب فروش بلیت 
پروازی که وجود خارجی نداشت!

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
از شناسایی و معرفی فرصت های متعدد صادراتی حوزه قطعات و 
مجموعه های خودرو در کشور روسیه برای تولیدکنندگان ایرانی 
از طریق دبیرخانه قطعات و مجموعه های خودرو نظام مبادلات 

پیمانکاری فرعی ایران در ۹ ماهه امسال خبر داد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »اصغر مصاحب« 
افزود: ظرفیت های متنوع و خوبی برای توســعه بیشتر صنعت 
پیمانکاری فرعی کشــور )ISPX ( وجود دارد که یکی از آن ها 
صنعت قطعه سازی اســت.وی بیان داشت: پارسال قراردادهای 
مناسبی توسط قطعه سازان مصنعتی کوچک با کلاس جهانی 

برای افزایش توان رقابتی واحدهای صنعتی داخلی است.

معرفی فرصت های صادراتی 
قطعات خودرو روسیه ایران
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/10

شماره : 989

 بوی بهبود ز اوضاع جهان می شنویم ؟
در این روزها که همه ارکان نظام در تکاپوی خنثی یا رفع تحریم های آمریکا 
علیه کشور هستند و از سویی بررسی مجدد FATF در دستور کار قرار گرفته است 
شاید از یک منظر بتوان گفت: »بوی بهبود ز اوضاع جهان می شنویم.« اما از منظر 
دیگر، بدون تغییر ساختار سیاست گذاری و اجرایی کشور نمی توان امیدوار بود در 

مسیر مطلوب قرار گرفته ایم.
هنوز سیاست گذاران بدون مشورت با فعالان اقتصادی شناسنامه دار، قوانین 
و مقررات جدید وضع می کنند. جای خالی اصلاح بخشنامه ها و دستورالعمل ها 
مبتنی بر شرایط کنونی دیده می شود. در این پازل به هم ریخته، سیاست زدگی 
در تصمیمات قوای مختلف نیز به چشم می خورد. ناکارآمدی در سیستم اجرایی 

به دلیل عدم شایستگی مدیران میانی و ارشد موج می زند. 
به دلیل نفوذ فساد در بدنه سیستم اداری، هیچ خدشه ای به جایگاه »امضای 
طلایی« وارد نشده است. گذشته از اینکه موازی کاری  دستگاه های اجرایی پایانی 
ندارد. درحالی که رهبری در ســخنرانی های اخیرشان بر اصلاح ساختار داخلی 
کشــور تاکید کرده بودند. ســاختاری که اگر در آن اصلاحی رخ ندهد، بدون 
تردید فعالان اقتصادی بخش خصوصی در جاده ســنگلاخ تحریم های داخلی و 
خارجی به ورطه نابودی کشیده خواهند شد.  هرچند تاکنون به دلیل عدم اصلاح 
سیاست ها و استراتژی ها برپایه علم اقتصاد، ناکارآمدی سیستم اجرایی و فساد 
سیســتمی ما شاهد تضعیف فعالان اقتصادی شناسنامه دار هستیم. بسیاری از 
آنها نیز با کمال تاســف از چرخه حیات اقتصادی خارج شدند.  این وضعیت هم 
صرفا شامل واردکنندگان نمی شود، بلکه تولیدکنندگان و صادرکنندگان نیز به 

چالش کشیده شدند. 
درحالی که قرار بود، در ســال حمایت از تولید داخل، این بخش ها با رشد و 
پویایی بیشتری مواجه شوند. بنابراین تا زمانی که ساختار ناکارآمد و فسادپذیر 
موجود اصلاح نشود و تصمیمات منطقی و علمی جای سیاست های شتابزده و 
غیرفنی را نگیرد؛ حتی با خروج از تحریم و ورود به سیستم FATF به مدینه فاضله 
نخواهیم رسید. البته بی شک پول های بلوکه شده آزاد و سیستم انتقال پول بعد از 
سال ها روان می شود و می توانیم باجهان با کمترین دغدغه تعامل داشته باشیم. 
گذشته از اینکه سرمایه هایمان صرف تولید و تجارت واقعی می شود و از هدر رفت 
منابع کاسته می شود. از طرفی مصرف کنندگان نیز برای دستیابی به محصولات 
با کیفیت هزینه های نامتعارف پرداخت نمی کنند. پس فارغ از تضاد آرا در آگاهی 
بخشی صریح و صحیح به مسوولان امر در تمام نشست های عمومی و خصوصی 
تلاش کنیم؛ همان طور که تاکنون باخلاقیت و نفوذ مویرگی خود توانستیم در نقش 
سربازان پیاده نظام جنگ اقتصادی گام برداریم و به موفقیت های بزرگی دست پیدا 
کنیم. ما می توانیم در عرصه اصلاح ساختار داخلی فعالیت کنیم؛ هرچند وعده های 
داده شــده یا توافق های قانونی انجام شده هنوز به ثمر نرسیده است و بی گمان 

آنهایی که خود را به خواب زده اند را بسیار سخت می توان از خواب بیدار کرد.

ســخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم 
خانگی گفت: امروز و با خروج خارجی ها از 
بازار لوازم خانگی کشورمان، تولید راه افتاده، 
بسیاری از کارخانجات به صورت سه شیفت 
کار می کنند و میزان بیکاری در این بخش 
در مقایسه با دوران پیش از تحریم ها کمتر 
شده اســت.»حمیدرضا غزنوی« با اشاره به 
افتتــاح طرح های جدید تولید لوازم خانگی 
کشور، افزود: درحالی که انتظار می رفت تحت 
تاثیر همه گیری ویروس کرونا و تحریم های 
ظالمانه، صنعت لوازم خانگی همچون برخی 
دیگر از صنایع دچار مشکلات متعدد شود، 
اما بهره برداری از طرح های مذکور نشان داد 
چراغ این صنعت خاموش نشده و پرفروغ تر 

از گذشته روشن است.
وی بیان داشت: تحریم ها نه فقط نتوانسته 
جلوی تولیــد را بگیرد، بلکــه فرصت های 
بی نظیری نیز برای صنایع ایجاد کرده است.

وی ابراز امیدواری کرد نخبگان در ارائه 
تحلیل ها به این موضوعات نیز توجه کنند، 
زیرا اگر تحلیل ها درســت باشد، محاسبات 
اشتباه انجام نداده و تصمیمات اشتباه اتخاذ 

نمی شود.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: پیش از 
تحریم ها، بیش از ۶۰ درصد بازار لوام خانگی 
کشور در اختیار شرکت های خارجی بود که 
علاوه بر تضعیف صنایع داخلی، در موضوع 
اشتغال نیز با مشکلات زیادی دست و پنجه 

نــرم می کردیم.وی ادامــه داد: امروز اما در 
بسیاری شهرک های صنعتی بیکاری نداریم 
و یکی از مشکلات واحدهای صنعتی، تامین 

نیروی کار مورد نیاز شده است.
غزنوی با اشاره به طرح های افتتاح شده 
از ســوی وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
اســتان اصفهان، افزود: در یکی از برنامه ها، 
خط جدید تولید تلویزیون با عمق ســاخت 

داخل بالاتر راه اندازی شــد که طی آن همه 
بردهای الکترونیک مورد نیاز از ابتدا تا انتها 
در داخل ساخته می شود.سخنگوی انجمن 
تولیدکنندگان لوازم خانگی ادامه داد: ساخت 
بردهــای الکترونیکی یاد شــده در مقیاس 
اقتصادی انجام می شود که از این نظر، ایران 
دومین کشور خاورمیانه خواهد بود که به این 
سطح از فناوری در تولید تلویزیون می رسد و 

در مرحله بعد، تولید »ماژول« در دستور کار 
خواهد بود.ماژول که بالاترین ارزش را در بین 
قطعات متشکله تلویزیون دارد، تنها توسط 

سه برند بزرگ در جهان تولید می شود.

 تامین ارز، مشکل اصلی تولید
در این زمینه، دبیر انجمن تولیدکنندگان 
لوازم صوتی و تصویری کشور نیز گفت: مشکل 

اصلــی این روزهــای تولید بــا وجود همه 
تلاش های بانک مرکزی،  تامین و تخصیص 
ارز است که در این صورت، مشکل اشتغال 
نیز حل خواهد شــد.»محمدرضا شهیدی« 
افــزود: پــس از خروج خارجی هــا از بازار 
کشورمان، هرچند در ابتدا برخی شرکت ها 
از جمله شــرکت هایی که با دو برند مطرح 
کره ای همــکاری می کردند با مشــکلاتی 
در تولید و اشــتغال مواجه شــدند، اما این 
روزهــا خود را بازیافته و با قدرت مشــغول 
تولید هستند.بررســی آمارهای منتشــره 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت حاکی 
از تولیــد ۲ میلیــون و ۸۰۱ هــزار و ۱۰۰ 
 دســتگاه انــواع یخچال و  فریزر، ماشــین 
لباس شــویی و تلویزیون از ابتدای امسال تا 

پایان آبان ماه است.
در هشت ماه گذشته،  یک میلیون و ۳۳۴ 
هزار و ۳۰۰ دستگاه یخچال و فریزر در کشور 
تولید شــد که در هم سنجی با پارسال رشد 
۲۹.۲ درصدی نشــان می دهد. مطابق این 
آمارها، در هشــت ماهه امسال ۶۶۵ هزار و 
۲۰۰ دستگاه ماشــین لباس شویی توسط 
کارخانجات داخلی تولید شد.تولید یاد شده 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد 

۵۸.۲ درصدی داشته است.
تولید انواع تلویزیون در این مدت با رشد 
۶۲.۵ درصدی پیشتاز شد و به ۸۰۱ هزار و 

۶۰۰ دستگاه رسید.

کاهش بیکاری در صنعت لوازم خانگی با خروج خارجی ها از بازار

 
 

 خبر
 وزارت صمت کالاهــای وارداتی را تعیین می کند، ما تخصیص 

می دهیم 
مدیــر کل عملیات و تعهــدات ارزی بانک مرکزی گفت: طبق قانون ثبت 
ســفارش یعنی مجوز ورود کالا به کشور، هر کالایی که ثبت سفارش داشته 
باشد، وزارتخانه مجوز دهنده، ضرورت و نیاز ورود آن را  تشخیص داده است و 
متعاقباً امکان خرید و انتقال ارز را هم دارد. بر این اساس بانک مرکزی نقشی 
در انتخاب کالاها نداشته و صرفاً کد ثبت معاملات ارزی یا همان تخصیص را 

به ثبت سفارش های مورد تایید وزارت صمت ارائه می کند.
شــیوا راوشی با بیان اینکه از نظر بانک مرکزی هر وارد کننده ای که کالا 
به گمرک و مرزهای کشــور رسانده، اگر ارز آن را پرداخت کرده است، نیازی 
به اجازه بانک مرکزی برای ترخیص ندارد و نباید به دلیل رســوب در مبادی 
ورودی کالا فاسد شود، گفت: لیکن اگر ارز را پرداخت نکرده و مغایر ترتیبات 
فرایند تجارت، قبل از أخذ تاییدیه ارز مربوطه کالا را به گمرک رسانده است، 
باید وزارتخانه ذیربط مراتب را به بانک مرکزی اعلام تا در سقف درآمد ارزی 
برای تامین ارز این گونه محموله ها نیز اقدام شــود و در نهایت کالا با تایید 

وزارتخانه مربوطه وارد کشور شود.
وی در ادامه با تشــریح مقید بودن بانک مرکزی برای تامین ارز نهاده های 
دامی افزود : بانک مرکزی در ســال جاری بر اســاس مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت موظف به تامین ارز واردات نهاده های دامی تا ســقف معینی 
شــد و در حال حاضر که فقط ۹ ماه از سال سپری شده است، ارز مصوب به 

طور کامل تامین و واردات اقلام مربوطه محقق شده است. 
مدیرکل عملیات و تعهدات ارزی بانک مرکزی در خصوص  روند تخصیص 
ارز کالاهای اساسی توضیح داد: روند تخصیص و تامین ارز برای واردات اقلام 
اساسی و ضروری کشور به هیچ عنوان متوقف نمی شود و واردات اقلام اساسی 
که توســط وزارتخانه های متولی  یعنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، جهاد 
کشاورزی و بهداشت تعیین اولویت شده و برای دریافت ارز معرفی می شوند، 

متناسب با درآمدهای ارزی جاری کشور مستمر در حال انجام است.
وی ادامه داد: چنانچه شــرکت خاصی مراحل فرایند تجارت را اجرا کرده 
باشــد، بنابراین ارز مورد نیاز برای واردات خــود را دریافت نکرده و هنوز در 
لیست اعلامی از سوی وزارتخانه مربوطه قرار نگرفته که قطعاً در دست بررسی 

توسط آن وزارتخانه است.
این مقام مسئول در پایان سخنانش درباره انتقادهای مطرح شده با عنوان 
تخصیــص ارز بــرای واردات غذای حیوانات خانگی گفــت: طبق قانون ثبت 
ســفارش یعنی مجوز ورود کالا به کشور، هر کالایی که ثبت سفارش داشته 
باشد، وزارتخانه مجوز دهنده، ضرورت و نیاز ورود آن را  تشخیص داده است و 
متعاقباً امکان خرید و انتقال ارز را هم دارد.  بر این اساس بانک مرکزی نقشی 
در انتخاب کالاها نداشته و صرفاً کد ثبت معاملات ارزی یا همان تخصیص را 

به ثبت سفارش های مورد تایید وزارت صمت ارائه می کند.

 عرضه و فراوانی کالا برای حفظ تعادل قیمت بازار در اولویت است
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سیاست این وزارتخانه عرضه و فراوانی 
کالا برای حفظ تعادل قیمتی در بازار است که آثار آن را در بخش کالاهای 
تولید داخل شاهد هستیم.به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »علیرضا 
رزم حسینی« امروز در جلسه ستاد تنظیم بازار، افزود: شرایط تامین، تولید 
کالاها و اقلام مورد نیاز مردم مناســب اســت و پیش بینی های لازم برای 
ذخیره سازی میوه شب عید و همچنین تشدید نظارت ها در ایام پایانی سال 
انجام شده است.وی افزود: هماهنگی با دستگاه های مرتبط از جمله وزارت 
جهاد کشاورزی، گمرک و بانک مرکزی و همچنین ابلاغیه های جدید ستاد 
اقتصادی دولت تاثیر خوبی در تامین کالاها و اقلام مورد نیاز مردم و همچنین 

مواد اولیه کارخانجات برای افزایش تولید آنها داشته است.
وی همچنین با بیان اینکه ابزارهای حکومت برای تقویت تنظیم بازار باید 
به خدمت بیایند و ســتاد تنظیم بازار را در این مسیر همراهی کنند، افزود: 
حذف بخشــنامه های اضافی و خلق الســاعه از دیگر عوامل مهم در تنظیم 

بازار و ایجاد تعادل در ماه های گذشته است.
رزم حسینی با تاکید بر اینکه در جنگ اقتصادی ظالمانه ای قرار گرفته ایم، 
خاطرنشان کرد: گرانی با گرانفروشی متفاوت است و گران فروشی در خصوص 
کالاهایی است که در این شــرایط جنگ ظالمانه بی انصافانه افزایش قیمت 

پیدا می کنند و دستگاه های نظارتی و مرتبط در این حوزه ورود می کنند.
وی با بیان اینکه بازرســی ها با توجه به نزدیک شــدن به ایام پایانی سال 
تشــدید خواهد شــد، گفت: مردم نباید نگران افزایش قیمت ها در ماه های 
منتهی به سال و شب عید باشند که در همین راستا تمهیدات لازم اندیشیده 

شده است.

طبق اعلام مسئولان شورایعالی مناطق آزاد با وجود مکاتبات صورت گرفته 
با گمرک ایران برای ترانزیت خودرو بین مناطق، نه شورا و نه مناطق هیج 
درخواستی برای ترانزیت خودروی آمریکایی فی مابین مناطق آزاد نداشته اند.

از اواســط سال ۱۳۹۵ واردات هرگونه خودروی آمریکایی اعم از ساخت، 
سفارش آمریکا و یا اینکه به نوعی این کشور ذینفع باشد، ممنوع شد. در سال 
۱۳۹٧ نیز به دنبال تغییر سیاست ارزی، ممنوعیت ثبت سفارش و واردات 
خودرو در دستور کار قرار گرفت که مدر این بین مناطق آزاد از سیاست های 

اتخاذ شده مستثنی نبوده و مکلف به اجرای آن  شدند.
در چند مدت اخیر پیش مکاتباتی  بین شورایعالی مناطق آزاد و گمرک 
ایــران در رابطــه با ترانزیت خودرو بین مناطق صــورت گرفت که طی آن 
جمالی-معاون اقتصادی شورایعالی مناطق آزاد- از ارونقی-معاون فنی گمرک 
ایران- خواسته بود که به دنبال درخواست های صورت گرفته سازمان های 
مناطق برای ترانزیت خودرو فی مابین مناطق با این موضوع موافقت و اقدام 
لازم انجام شود. این درحالی بود که ظاهرا سازمان ها در جابجایی خودرو با 
موانعی از سوی گمرک مواجه شده و خواسته بودند که بر اساس تفاهم نامه 
ای که در سال گذشته بین شورایعالی مناطق آزاد و پلیس راهور ناجا منعقد 
شــده بود، این ترانزیت صورت گیرد.با این حال معاون فنی گمرک ایران به 
استناد شیوه نامه نقل و انتقال خودرو بین مناطق آزاد، به معاون اقتصادی 
شــورایعالی مناطق آزاد اعلام کرده بود که امکان جابجایی بر اساس شروط 
تعیین شــده بلامانع اســت که در بین آنها تاکید شده بود انتقال خودرو با 
برندهای لامبورگینی، فراری، پورشه، هامر، مازراتی و بوگاتی همچنین سایر 
خودروهای دارای برند آمریکایی، ساخت و یا با مبدا آمریکا امکان پذیر نیست.

این مکاتبه ابهاماتی را در رابطه با چرایی درخواست ترانزیت خودرو بین 
مناطق آزاد و از ســویی شروط گمرک ایران و تاکید بر ممنوعیت جابجایی 
خودروهــای آمریکایی مطرح کرده اســت؛ موضوعی که از جمالی- معاون 
اقتصادی دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد- پیگیری شد و وی توضیحاتی 

به ایسنا ارائه کرد.

 درخواست ترانزیت بر اساس توافق قبلی است
وی درباره مکاتبه صورت گرفته با گمرک ایران برای نقل و انتقال خودرو بین 
مناطق گفت که این درخواست برمبنای تفاهم نامه بین دبیرخانه شورایعالی 
مناطق آزاد  و  پلیس راهور ناجا و با تائید نماینده گمرک ایران انجام شده است.

جمالی توضیح داد: در راستای تعاملات بین دستگاهی به منظور فراهم 
کردن  تمهیدات مناسب برای اجرای طرح های راهنمایی و رانندگی در حوزه 
ترافیکی و خدمات راهنمایی و رانندگی و ایجاد بسترهای مدیریتی واحد و 
هماهنگ در مناطق آزد تجاری- صنعتی کشور، در خرداد ماه سال ۱۳۹۸ 
تفاهم نامه ای فی ما بین دبیرخانه شــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
و پلیس راهور ناجا  به استناد آئین نامه راهنمایی و رانندگی در مناطق آزاد 
تجاری- صنعتی منعقد شد که بر اساس بند)۳( قسمت )ب( این تفاهم نامه 

مقرر شد که نقل و انتقال خودرو بین مناطق انجام شود.

 هیچ درخواستی از سوی شورا و مناطق برای ترانزیت خودروی 
آمریکایی نیست

این مقام مسئول در شورایعالی مناطق آزاد درباره اینکه گمرک ایران در 
شروط خود برای ترانزیت خودرو بین مناطق آزاد جابجایی هر گونه خودرو 
آمریکایی را ممنوع اعلام کرده است، آیا مناطق چنین درخواستی ارائه کرده 
اند، تاکید کرد که نه دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و نه سازمان های مناطق 

درخواستی برای جابجایی خودرو آمریکایی بین مناطق آزاد ارائه نکرده اند.
جمالــی در مــورد اینکه آیا اشــخاص درخواســتی بــرای جابجایی 
خــودرو آمریکایــی بین مناطق  داشــته انــد هم تصریح کــرد که اصولا 
موضــوع ترانزیت ارتباطی بــا دبیرخانه شــورایعالی  مناطــق آزاد ندارد 
و توافق ســازمان هــای دو منطقه مقصــد و مبدا برای جابجایی شــرط 
 اصلی اســت. این در حالی اســت که تاکنون درخواســتی برای جابجایی 
خودروهای آمریکایی از یک منطقه به منطقه دیگر به دبیرخانه  شورایعالی 

واصل نشده است.

 دلایل درخواست ترانزیت خودرو بین مناطق
معاون اقتصادی شورایعالی مناطق آزاد در رابطه با چرایی درخواست مناطق 
آزاد برای ترانزیت خودرو بین مناطق یادآور شــد:  ایجاد بستر نقل و انتقال 
خودرو در مناطق آزاد کشــور، حل مشکل فرسودگی سیستم حمل و نقل 
در برخی مناطق، ایجاد فضای اجتماعی برابر در مناطق، عدم امکان واردات 
خودرو از خارج از کشــور به دلایل موجود در شرایط فعلی، پیشبرد اهداف 
مناطق آزاد مبنی بر جذب گردشگر داخلی و خارجی با ایجاد جذابیت های 

لازم از مهمترین دلایل این درخواست است.
وی ادامه داد:همچنین صرف هزینه کمتر توسط متقاضیان در نقل و انتقال 
خودرو نسبت به واردات آن از خارج از کشور، عدم توانایی مالی ساکنین برخی 
مناطق در واردات خودرو )حتی در شرایط رفع ممنوعیت واردات(، عدم نیاز در 
برخی مناطق به علت بالا بودن تعداد خودروهای خارجی و از طرفی کمبود 
آن برخی دیگر از مناطق آزاد و درخواســت بخش خصوصی برای خرید و 
جابجایی خودروها از دیگر دلایل ایجاد بستر نقل و انتقال خودرو در مناطق 

آزاد به شمار می رود.
جمالی تاکید کرد: بر این اســاس درچارچوب تفاهم نامه بین شورایعالی 
مناطــق آزاد و پلیس راهــور ناجا، هیچ گونه خودرو خارجی وارد کشــور 
نشــده و بــا رعایت الزامــات و مقررات گمــرک ایران صرفــا خودروهای 
 موجــود در مناطق آزاد بــا رویه ترانزیت امکان انتقال از یک منطقه آزاد به 

منطقه آزاد دیگر را دارند.
گفتنی است که از سال گذشته شورایعالی مناطق آزاد پیشنهاداتی درباره 
واردات خــودرو هر چند به صورت محدود به  دولت ارائه کرد ولی هنوز به 
نتیجه نرسیده است که دلیل اصلی آن شرایط ارزی کشور و ممانعت از خروج 

ارز عنوان می شود.
اکنون با اعــلام موضع مناطق آزاد درباره جریان مکاتبات برای ترانزیت 
خودروهــا بین مناطق، اعلام موضع گمرک ایران درباره این ماجرا و چرایی 

ممنوعیت نقل و انتقال خودروهای آمریکایی مورد توجه خواهد بود.

نماینده کارگری شورای عالی کار با بیان یانکه مذاکرات 
دستمزد ۱۴۰۰ کارگران از فردا کلید می خورد ، گفت: طبق 
بررسی نمایندگان کارگری، رقم سبد معیشت سال آینده 

۹.۵ تا ۱۰ میلیون تومان است.
محمدرضا تاجیک در مورد برگزاری جلسه شورای عالی 
کار، اظهار داشت: طبق دعوت نامه ارسالی از سوی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اولین جلسه کمیته مزد برای 
بررسی معیشت کارگران جهت تعیین دستمزد سال ۱۴۰۰ 
فردا برگزار می شود.نماینده کارگران در شورای عالی کار 
افزود: محور جلسه فردا، تعیین هزینه سبد معیشت کارگران 
در سال ۱۴۰۰ است؛ وضعیت معیشت کارگران در سال 
۹۹ را در چارچوب های مشخص بررسی می کنیم و سپس 
هزینه زندگی کارگران را در اقلام خوراکی و غیر خوراکی 
تعیین می کنیم.وی در خصوص معیارهای تعیین هزینه 
ســبد معیشت، ادامه داد: وضعیت تورم دو سبد معیشت 
سال ۹۹ و ۱۴۰۰ برای تعیین دستمزد ملاک است؛ تبصره 
۲ ماده ۴۱ قانون کار مشخص کرده است که باید حداقل 
دســتمزد به اندازه ای باشد که هزینه معیشت یک کارگر 
ساده را تأمین کند. طبق آمار مرکز آمار ایران بعد خانوار 

کارگران ۳.۳ نفر است؛ بنابراین وضعیت اقلام خوراکی و 
غیرخوراکی در سال گذشته و سال جاری را بررسی و بروز 

رسانی می کنیم و در نهایت اختلاف این اعداد به عنوان رقم 
سبد معیشت سال آینده مشخص می شود.تاجیک گفت: 

منتهی ما می گوئیم که تورم واقعی برای کارگران، تورمی 
است که روی هزینه زندگی شأن تأثیر داشته باشد؛ بسیاری 
از مولفه هایی که مرکز آمار و بانک مرکزی برای تورم اعلام 
می کنند، روی زندگی و هزینه های کارگران تأثیری ندارد. 
تورمی که باید برای حقوق ملاک قرار بگیرد، باید تورمی 
باشــد که روی اقلام خوراکــی و غیرخوراکی کارگران از 
سال گذشته تا امسال تأثیر داشته است.نماینده کارگران 
در شورای عالی کار افزود: طبق بررسی های صورت گرفته 
از ســوی نمایندگان کارگران، رقم ســبد معیشت سال 
آینده ۹.۵ تا ۱۰ میلیون تومان است. همواره نماینده های 
دولــت و کارفرمایی به دنبال کوچــک کردن این عدد و 
نماینده های کارگران بــه دنبال واقعی تر کردن این عدد 
هستیم.وی گفت: طبق اعلام دولتی ها، دلیل دولت برای 
کوچک کردن این عدد، این اســت که مدعی هستند اگر 
عدد ســبد معیشت بالا باشــد و بر مبنای آن دستمزد 
کارگران بالا برود، تبعات تورمی برای کشــور دارد که ما 
این موضوع را قبــول نداریم؛ علاوه بر دولت، کارفرمایان 
 هم برای کاستن از بار هزینه های خود، به دنبال کوچک 

کردن این عدد هستند.

هیچ درخواستی برای ترانزیت خودروی آمریکایی نداریم

مذاکرات دستمزد ۱۴۰۰ کارگران فردا کلیدمی خورد

 
 

یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه کسی با هزینه کردن اعتبارات کشور 
به مصارف غیر هدفمند موافق نیست، تاکید کرد: حمایتهایی که تحت عنوان 
کمک معیشتی صورت می گیرد باید مبتنی بر دیدگاه ملی و روشی جامع باشد.

حمید حاج اسماعیلی درباره واریز کمک معیشتی صدهزار تومانی به حساب 
سرپرستان خانوار اظهار کرد: درست است که دولت و مجلس با توافق یکدیگر 
و برای همپوشانی چنین طرحی را دنبال می کنند،  ولی تجربه نشان داده 
این نوع حمایتها که برای گروه خاصی در نظر گرفته می شود، اقدام موثری 
نیســت و بهترین جایی که می تواند گروههای هدف را به طور کامل تحت 
پوشش قرار دهد، سازمانهای حمایتی مثل کمیته امداد و بهزیستی هستند 
که عملکرد بهتری داشــتند.وی ادامه داد: این سازمانها گروه هدف را دقیقا 
مدنظــر قرار می دهنــد و موثرتر عمل می کنند ولی گروههایی که در این 
طرح از سوی دولت یا مجلس درنظر گرفته می شوند الزاما گروههای موثری 
در جامعه نیستند لذا این انتقاد از سوی کارشناسان مطرح است که در این 
گونه طرح ها منابع در جای صحیحی هزینه شود زیرا کسی با هزینه کردن 

اعتبارات کشور به مصارف غیرهدفمند موافق نیست.

 جامعه هدف کمک معیشتی دقیقا شامل چه کسانی است؟
این کارشناس حوزه کار با اشاره به جامعه هدف ۴۰ میلیونی در این طرح، 
گفت: اگر این طرح بازنشســتگان، کارگران و کارمندان را در بر نمی گیرد 

سوال این است که دقیقا شامل حال چه کسانی می شود؟ وقتی نمی توانیم 
گروههای هدف محدود شده و گروههای متوسطی که تحت عنوان کارگر،  
کارمند و مستمری بگیر مطرح هستند، تحت پوشش قرار بدهیم بهتر است 
کار را به سازمانهای حمایتی واگذار کنیم که تجربه موفقی در این زمینه دارند.

به گفته حاج اسماعیلی، بروکراسی هایی که طی سالهای گذشته در حوزه 
حمایتهای اجتماعی تعریف شده جز ایجاد هزینه برای کشور اثرگذاری مثبتی 
نداشته است لذا حمایتهایی که تحت عنوان کمک معیشتی صورت می گیرد 

باید با دیدگاه ملی باشد.

 گروههای متوسط و با دریافتی پایین تحت فشارند
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر گروههای متوسط به شدت تحت 
فشــار هستند؛ مســتمری بگیران،  کارمندان و کارگرانی که دستمزدهای 
پاییــن دریافت می کنند با توجه به تورم، قدرت خریدشــان کاهش یافته 
و بخش زیادی از این افراد از این طرح منتفع نشــده اند لذا معتقدم روشی 
کــه در پیش گرفته شــده اگر چه با هدف حمایت از معیشــت دنبال می 
شــود ولی روشی جامع و مبتنی بر دیدگاه ملی نیست.این کارشناس حوزه 
کار در عیــن حال با بیــان اینکه گروههایی که انتخــاب می کنیم باید با 
بانک اطلاعاتی که گروههای هدف را پوشــش می دهد همخوانی داشــته 
 باشــد، پیشــنهاد کرد: با توجه به آنکه گروههای مزدی در حوزه کارگری،

 کارمندی و مستمری بگیر در کشور مشخص است، ملاک پرداخت کمک 
معیشــتی را دریافتی افراد قرار داد.حاج اسماعیلی ادامه داد: وقتی به طور 
میدانی رصد می کنیم، می بینیم افرادی که ســه میلیون تومان یا زیر سه 
میلیون تومان حقوق می گیرند مشــمول این طرح نشــده اند و این مساله 
نشــان می دهد که هدفمندی مورد نظر جامع نبوده اســت لذا برای آنکه 
 این حمایتها دقیق تر و موثرتر باشــد می توان فرضا اعلام کرد کســانی که 
کمتر از ۳.۵ میلیون تومان دســتمزد دریافت می کنند هم مشــمول این 

حمایت قرار گیرند.

 اعتبار طرح کمک معیشتی در بودجه دیده شود
وی پیشنهاد کرد: برای اجرای بهتر طرح حمایت معیشتی، در شرایطی 
که بودجه سال آینده بسته نشده مجلس اعتبار این طرح را برای گروههای 
کارمندی ببیند و در خصوص گروههای کارگری نیز از طریق شورای عالی 
کار اقدام کند به شرطی که دولت در هنگام تعیین دستمزد، اعتبار لازم را 

برای این کار در قالب بودجه درنظر بگیرد.
به گفته این کارشناس حوزه کار، زمانی که پرداختهای ۱۰۰ هزار تومانی 
یا ۱۲۰ هزار تومانی تصویب می شود می توان اعتبار آن را در بودجه پیش 
بینی کرد و پس از قطعی شدن آن، به تناسب دستمزدهایی که گروههای 

هدف دریافت می کنند، کمک معیشتی را پرداخت کرد.

جامعه هدف کمک معیشتی دقیقا چه کسانی هستند؟
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دبیر ستاد تنظیم بازار با تاکید بر اینکه 
افزایش قیمت نان فعلا مطرح نیست، اعلام 
کرد که بعد از مــرداد ماه تولید کنندگان 
مواد شــوینده مجوزی برای افزایش قیمت 
دریافت نکردند و برای بررسی این موضوع 
فردا سه شنبه جلسه ای برگزار خواهد شد.

عباس قبادی در جلســه ســتاد تنظیم 
بازار، در مورد افزایش قمیت مواد شوینده 
اظهار کرد: تولیدکنندگان مواد شوینده در 
مرداد ماه امسال برای افزایش ٧۰ درصدی 
قیمت تولیدات خود درخواست داده بودند 
که سازمان حمایت در آن مقطع با افزایش 
۴۰ درصــدی قیمت تولیــدات این بخش 
موافقت کرد. در مقطع فعلی نیز دلیلی برای 
افزایش قیمت وجود ندارد و براین اســاس 
برای  تولیدکنندگان مواد شوینده مجوزی 

افزایش قیمت ندارند.
وی افزود: مقرر شــده فردا ســه شنبه 
جلســه ای با حضور اعضــای انجمن مواد 
شــوینده تشکیل شــود و موضوع در آنجا 
مورد بحث و بررســی قرار گیرد؛ بنابراین 
فعلا هیچ گونه  مجــوز افزایش قیمتی در 
ســازمان حمایت و ســتاد تنظیم بازار به 
تولید کنندگان موادشوینده داده نشده است.

 افزایش قیمت نان فعلا مطرح نیست
وی در مورد افزایش قیمت نان نیز گفت: 
بحث افزایش قیمت نان فعلا مطرح نیست 
و اگر بحثی در این باره در رسانه ها مطرح 
می شــود مسائل کارشناسی است و این به 

منزله افزایش قیمت نان نیست. قیمت نان 
همچنان در اختیار اســتانداری ها اســت 
و هرگونــه اظهار نظــری در مورد افزایش 
قیمت نان اظهار نظر فردی و فاقد وجاهت 

قانونی است.
به گفته این مقام مسئول در جلسه امروز 

مســائل مربوط به تنظیم بازار شــب عید 
و  تامین مواد پروتئینی، مواد بهداشــتی، 

شیرینی و شکلات مطرح شد. 
همچنیــن بــا تقاضــای وزارت جهاد 
کشــاورزی در خصوص تغییر قیمت  تخم 
مرغ موافقت شــد تا بتوانیم تولید پایدار و 

عرضه پایدار داشته باشیم. 
وی همچنین با اشــاره به رصد و پایش 
۱۰۰ قلم کالای اساسی، ضروری و مورد نیاز 
مردم گفت: در سه هفته اخیر تقریبا در مورد 
این کالا شرایط متعادلی در بازار حکمفرما 
بوده و نوسانات بازار به حداقل رسیده است.

این مقام مســئول در ادامــه تاکید که 
مرجع رسمی تصمیمات بازار کشور علاوه 
بــر هیات وزیران، ســتاد تنظیم بازار و در 
موارد خاص ســازمان حمایــت از مصرف 
کنندگان و تولید کنندگان است و به طور 
کلی سازمان حمایت به عنوان مرجع رسمی 

قیمت گذاری در کشور است.
دبیر ســتاد تنظیم بازار با بیان اینکه در 
جلسه امروز ستاد تنظیم بازار تاکید شد که 
ابزارهای حکومت برای تنظیم بازار باید در 
خدمت تنظیم بازار قرار گیرند، تصریح کرد: 
افزایــش قیمت در کالاهایی که از خدمات 
حاکمیت برخوردارند و مشمول ارز ۴۲۰۰ 
می شوند و یارانه  از دولت دریافت می کنند، 
بدون اجازه سازمان حمایت و ستاد تنظیم 
بازار ممنوع است و در صورت افزایش قیمت 
این کالاها بدون مجوز با برخورد تعزیراتی 

مواجه می شوند.

مجوزی برای افزایش قیمت شوینده ها نداده ایم

  گسترش فقر و نابرابری در ایران کرونا زده
براســاس آمارهای رسمی تا پنجم دی ۱۳۹۹، شــمار کشته شدگان کرونا 
در ایران از مرز ۵۲ هزار نفر گذشــته اســت. متأســفانه آمار دقیقی از توزیع 
کشته شدگان در میان گروه های مختلف اجتماعی بر حسب سطح درآمد، سن، 
جنس، اقلیت های قومی و مذهبی و مناطق جغرافیایی مختلف کشور در دست 
نیست. خبرها حاکی از آن است که ویروس کرونا در سراسر کشور شیوع پیدا 
کرده اســت؛ ولی تحلیل آثار بیماری همه گیر کووید ۱۹ بر بخش های مختلف 
جمعیت ممکن نیست. گفته می شود که افراد دارای بیماری های زمینه ای بیشتر 
در خطر هســتند. در عین حال تأکید می شود که تغذیه  خوب و شرایط روحی 
و جســمی مناســب از راهکارهای مهم مقابله با این بیماری است؛ در حالی که 
نسبت فزاینده ای از جمعیت کشور در وضعیت رکود تورمی کنونی قادر به تأمین 
هزینه های تغذیه سالم نیســتند و به همین دلیل با خطر جدی بیماری کووید 
۱۹ مواجه  اند.  در حالی که جمعیت ایران حدود یک درصد از کل جمعیت جهان 
اســت، شمار رسمی کشته شــدگان کرونا در ایران نزدیک به سه درصد از کل 
کشته شدگان جهان )حدود ۱.٧۵ میلیون نفر در تاریخ ۲۵ دسامبر ۲۰۲۰( را 

به خود اختصاص داده است.
برخی منابع شــمار کشته شــدگان ایران را حداقل دو برابر آمارهای رسمی 
ذکر می کنند. در چنین حالتی نســبت مرگ ناشــی از کرونا در ایران به شش 
درصد کل کشته شدگان ناشی از این بیماری در جهان افزایش می یابد. براساس 
بالاترین نســبت مرگ ناشی از کرونا به کل جمعیت کشور، ایران سیزدهمین 
کشور جهان است. شرایط اقتصادی نامطلوب پیش از شیوع کرونا: رکود اقتصادی 
و وضعیت نامناســب اجتماعی نیز مردم ایران را در دشــوارترین شرایط در دو 
دهه  اخیر قرار داده است. در دهه  ۱۳۹۰ ایران با چالش کاهش سرمایه گذاری، 
تولید و اشــتغال، تورم بالا، کاهش درآمد واقعی و مصرف خانوارها مواجه بوده 
و افت درآمد سرانه همراه با تشدید نابرابری در توزیع درآمد به افزایش نسبت 
خانوارهای زیر خط فقر منجر شده است که افزایش چشمگیر جرم و خلافکاری 
را به دنبال داشــته باشــد. از پیامدهای مهم شرایط رکودی دهه  اخیر کاهش 
ســرمایه گذاری در بخش بهداشت و درمان است که به صورت کمبود امکانات 
برای مقابله با کووید ۱۹ بروز کرده است. کاهش درآمد نفت در پی خروج آمریکا 
از برجــام، ناتوانی دولت برای افزایش درآمدهای مالیاتی، فقدان چتر حمایتی 
تأمین اجتماعی برای شــمار بالای کارگران شاغل در بخش غیر رسمی و نبود 
امکان ارائه کمک  به خانوارها و کســب وکارهای آسیب دیده از کرونا، وضعیت 
زندگی برای گروه های کم درآمد و متوســط الحال را به شــدت دشــوار کرده و 
کســانی را که به امکانات بهداشتی و درمانی مناسب دسترسی ندارند، بیش از 
خانوارهای مرفه، در معرض خطر مرگ قرار داده است. بر اساس این باید تأکید 
کرد که بحران کرونا در ایران، همانند اکثر کشــورهای جهان بحران نابرابری 
نیز هست. در همه نقاط جهان کرونا به اقلیت های نژادی و گروه های اجتماعی 
آسیب پذیر سخت تر ضربه زده است. تعجب بر انگیز نیست که با افزایش نابرابری 
در توزیع درآمد در دهه  اخیر و تعمیق شکاف میان فقیر و غنی، ایران یکی از 

بالاترین آمارهای مرگ ناشی از کرونا را داشته است.
ایران پیش از شــیوع ویروس کرونا نیز با رکود اقتصادی مواجه بود. مصرف 
خانوارها در دهه اخیر به شــدت کاهش یافته و بازگشــت به ســطح رفاه دهه 
۱۳۸۰ برای بسیاری از خانوارها رؤیایی دست نیافتنی به نظر می رسد. حتی با 
پایان کرونا و لغو تحریم های بین المللی، ســال ها طول خواهد کشید تا درآمد 
ســرانه مردم ایران به سطح سال ۱۳۹۰ برسد. مجموعه این عوامل برای همه 
مشخص کرده که تداوم چنین شرایطی دیگر ممکن نیست. باید برای دستیابی 
به رونق اقتصادی، کاهش فقر و نابرابری اقدام کرد، از مزایای گروه های برخوردار 
کاست و در راستای توزیع عادلانه تر درآمد حرکت کرد. تقریبا همه مسئولان و 
کارشناسان بر ضرورت تحولات اساسی در عرصه های اقتصادی-اجتماعی تأکید 
دارند ولی برای انجام این تحولات به اجماع نظر میان سیاست مداران و دستگاه 
اجرائی توانمند نیازمندیم. اگر چنین تحولاتی صورت نگیرد، ایران بامشکلاتی 
مواجه خواهد شد که بر زندگی گروه های مرفه کشور نیز تأثیر خواهد گذاشت. 
شــرایط رکودی و ناامیدی از آینده عامل نارضایتی فزاینده و گسترش جرم و 
خلافکاری است. این واقعیت تلخی است که هم اکنون کشور با آن مواجه است.

افول طبقه  متوســط: تا چند ســال پیش خانوارهای متوسط الحال ایرانی 
می توانســتند زندگی نسبتا خوبی داشته باشــند. خرید لوازم خانگی بادوام و 
اتومبیل چندان دشــوار نبود و امکان سفر به کشورهای همسایه وجود داشت؛ 
ولی امروز داشــتن چنین شــرایطی رؤیایی و دســت نیافتنی است. تنش های 
داخلی و خارجی، سیاســت های نادرســت و فساد گســترده اقتصاد کشور را 

زمین گیر کرده است.
 براســاس گزارش بانک مرکزی اقتصاد ایران در دهه  ۱۳۹۰ با رکود مزمن 
دست به گریبان بوده است. متوسط رشد درآمد ملی در سال های ۱۳۹۱-۹۸ 
معادل ۳.۹- درصد بوده و در این دوره درآمد ملی ۱۶.٧ درصد کوچک شــده 
است. نسبت ســرمایه گذاری به تولید ناخالص داخلی از ۲۴.۶ درصد در سال 
۱۳۹۱ بــه رقــم ۱۹.۱ درصد کاهش پیدا کرده اســت. چنین نرخ پایینی در 

سرمایه گذاری از سال ۱۳۳۸ تاکنون بی سابقه است.
فشــار کاهش درآمد ملی بر زندگی مردم از طریق افزایش نابرابری تشدید 
شــده است. تعمیق شکاف میان فقیر و ثروتمند بر اعتماد میان مردم و دولت 
ضربه وارد آورده و از سرمایه  اجتماعی کاسته است. افول سرمایه  اجتماعی به 
نوبه  خود زمینه  همکاری های اقتصادی، کارآفرینی و سرمایه گذاری در راستای 
نوآوری را تضعیف کرده است. اعتماد در میان مردم نیز به شدت افت کرده است 

و مردم عموما به یکدیگر اعتماد نمی کنند.
در آبان ســال ۱۳۹۸ نارضایتی از وضعیت نامناســب اقتصادی به اوج خود 
رسید و بسیاری از شهرهای کشور شاهد تظاهرات گسترده ای بودند که به بهانه  
افزایش بهای بنزین آغاز شد؛ ولی تظاهرکنندگان جوان در واقع عموما از تورم 

بالا، بی کاری و نبودن چشم انداز امیدبخش شکایت داشتند.
ضرورت حرکت در مســیری تازه: شکاف فزاینده میان فقیر و ثروتمند، این 
احساس که کســی به مشکلات مردم توجهی ندارد و راهی برای زندگی بهتر 
دیده نمی شــود، به نارضایتی دامن زده اســت. امروزه جوانان بسیار بیشتر از 
پدران و مادران خود تحصیل کرده اند و ســخت تــلاش می کنند؛ ولی آینده  
روشــنی در مقابل خود نمی بینند. به همین دلیل میلیون ها جوان ایرانی که به 
شــبکه های اجتماعی دسترسی دارند و شــرایط زندگی جوانان مرفه در ایران 
و دیگر کشــورهای جهان را می شناسند، رؤیای مهاجرت در سر می پرورانند و 
عمیقا خواســتار زندگی بهتری هســتند. از هر سو که بنگریم، روشن است که 

وضعیت کنونی برای هیچ کس مطلوب نیست.
ایــران با در اختیار داشــتن جمعیت جوان و تحصیل کرده پتانســیل بالایی 
بــرای رشــد و توســعه دارد. تفاهــم و همــکاری میان جناح هــای مختلف 
سیاســی و ایجــاد آرامش در فضــای داخلی و روابــط بین المللی، حرکت در 
راســتای شفاف سازی بیشــتر فعالیت های اقتصادی افراد، سازمان ها و نهادها 
و جلوگیری از فســاد و ایجاد فضای کســب و کار باثبات و مشــوق کارآفرینی 
گام های لازم برای تغییر شــرایط نامطلوب کنونی اســت. رشد اقتصادی بالا 
و مســتمر تنها راه افزایش فرصت های شغلی، بالا رفتن مزد و کاهش نابرابری 
اســت. هرچند پیامد تحولات مثبت به ســرعت بروز نمی کند؛ ولی حرکت در 
مســیری مناســب، به مردم امید و انرژی خواهد داد. مردم ایران می توانند و 
باید به زندگی بهتر و رفاه بیشــتری دســت یابند. از این رو جناح های سیاسی، 
دســتگاه ها و نهادهای اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگی بایــد هرچه زودتر به 
 صورتــی هماهنگ برای ایجاد اقتصادی شــکوفا و توزیــع درآمدی عادلانه تر

 اقدام کنند و بر زخم های ناشــی از رکود اقتصادی که با شیوع کرونا عمیق تر 
هم شده، مرهم بگذارند.

 
 

جامعه کارگری مستحق دریافت کمک معیشتی
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران، جامعه کارگری را مستحق 
دریافت کمک معیشتی دانست و گفت: برای آنکه پرداخت کمکهای معیشتی 
هدفمند شــود باید بانک اطلاعات قوی از بیکاران و افراد فاقد بیمه و درآمد 

در کشور داشته باشیم.
ناصر چمنی درباره واریز کمک معیشــتی ۱۰۰ هزار تومانی به حســاب 
سرپرســتان خانوار ابراز عقیده کرد و گفت: تاکید ما این اســت که اگر می 
خواهیم کار درست و عملیاتی انجام بدهیم کمک معیشتی به خانواده های 
نیازمند جامعه پرداخت شــود. وقتی ملاک پرداخت، نداشتن بیمه و درآمد 
 ثابــت عنوان می شــود و از آن طرف جامعه هدف طــرح را ۴۰ میلیون نفر

 اعلام می کنیم این سوال در ذهن ایجاد می شود که مگر ۴۰ میلیون نفر در 
کشور فاقد بیمه هستند؟

وی افزود: اگر قرار است بازنشستگان و کارگران حداقل بگیر شامل این طرح 
نشــوند ممکن است به کسانی تعلق بگیرد که شغل آزاد دارند در آن صورت 

تاجر برنج و طلافروش هم جزو آنها هستند.

 کمک معیشت ۱۰۰ هزار تومانی حق کارگران است 
این مقام ارشد کارگری با بیان اینکه کمک معیشت ۱۰۰ هزار تومانی حق 
کارگران است، تصریح کرد: در حال حاضر جامعه کارگری با خانواده هایشان 
۴۲ میلیون نفر هستند و ما ۴۲ میلیون بیمه شده تامین اجتماعی داریم که 
بخش اعظمی از آنها حداقل بگیرند و فارغ از بحث کرونا با مشکلات معیشتی 
بسیار دست و پنجه نرم می کنند. اگر یک خانواده ۵ نفره کارگری با دریافتی 
۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان نفری ۱۰۰ هزار تومان کمک معیشتی دریافت 
کنند شاید رقم قابل توجهی نباشد ولی گوشه ای از هزینه های زندگی آنها 

را پوشش می دهد.
چمنی ادامه داد:صرفنظر از جامعه ۴۲ میلیون نفری کارگری باید جمعیت 
شــاغلان و بازنشستگان کشوری و لشگری و خانواده هایشان را هم محاسبه 
کنیم. معتقدم ۴۰ میلیون نفر فاقد بیمه در کشور نداریم و اگر بازنشستگان و 
شاغلان کشوری و لشگری مدنظر باشند آنها هم بیمه پردازی دارند بنابر این 
به نظر می رســد این طرح نیازمند اصلاحاتی است و گروههایی که مشمول 
دریافت کمک هزینه ۱۰۰ هزار تومانی با ملاکهای اعلام شده هستند باید به 

طور روشن و شفاف مشخص شوند.

 ضرورت ایجاد بانک اطلاعات بیکاران فاقد بیمه و درآمد
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران درعین حال بر لزوم ایجاد 
بانــک اطلاعات قوی از بیکاران و افراد فاقد بیمه و درآمد تاکید کرد و گفت: 
برای اینکه کمکها هدفمند باشند لازم است یک بانک اطلاعاتی قوی در اختیار 
داشته باشیم. به هر حال برای این طرح منابعی درنظر گرفته شده و اعتقاد داریم 

که در شرایط حاضر این پول باید در جای درست هزینه شود.
وی جامعه کارگری را مستحق دریافت کمک معیشتی دانست و گفت: یک 
کارگر ساختمانی که ماهها از کرونا آسیب دیده و بیکار شده شاید بیمه تامین 
اجتماعی باشد ولی این بیمه را ماهیانه از جیب خودش پرداخته بدون آنکه 
سر کار رفته باشد اما می گوییم کمک معیشتی نباید به او تعلق بگیرد لذا در 
چنین طرح هایی باید طوری برنامه ریزی کنیم که در راس هرم مسئولیت، 
افراد نیازمند و گروههای متوسط و با وضع درآمدی پایین از کمکهای معیشتی 

بهره مند شوند.

تداوم معطلی کامیون های تجارت خارجی در آستارا

قاچاق سیگار بالاخره کاهشی شد!
جدیدترین آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت )صمت( نشان می دهد که بعد از گذشت 
هشت ماه از ابتدای سال جاری، بالاخره تاثیر مشکلات 
تخصیص ارز در ابتدای سال تقریبا برطرف شده و میزان 
تولید این محصول با افزایش جزئی و قاچاق آن با کاهش 

جزئی مواجه شده است.
روند قاچاق ســیگار در سال گذشته کاهشی بود، به 
طوری که در کل ســال گذشته برآورد وزارت صمت از 
میزان قاچاق سیگار نســبت به سال ۱۳۹٧ حدود ۳۹ 
درصد کاهش یافته بود، اما در ســال جاری با مشکلاتی 
که بــه دلیل  عدم تخصیص ارز برای واردات مواد اولیه 
در زمینه تولید این محصول ایجاد و منجر به توقف تولید 
در هشت واحد از ۱۵ واحد تولید محصولات دخانی شد، 
قاچاق ســیگار رو به افزایش گذاشــت،  تا جایی که در 
اردیبهشت امسال برآوردها از میزان قاچاق سیگار نزدیک 
به دو برابر دو ماهه اول سال ۱۳۹۸ بود. اما از ماه گذشته 
میزان افزایش قاچاق تک رقمی و حالا هم در هشت ماهه 
نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل قاچاق 

سیگار کاهش جزئی داشته است.
بر اســاس این آمار در هشــت ماهه اول امسال ۳۵ 
میلیارد و ۶۴۰ میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت 
به تولید ۳۰ میلیارد و ۲۶۰ میلیون نخ در هشــت ماهه 

اول سال گذشته ۱.۱ درصد افزایش داشته است.
در پی این افزایــش تولید و با توجه به اینکه میزان 
مصرف در این هشت ماه ۴۳ میلیارد و ۳۳۰ میلیون نخ 
برآورد شده، برآورد قاچاق سیگار هم با ۴.۸ درصد کاهش، 
از هشت میلیارد و ۱۶۰ میلیون نخ سیگار در هشت ماهه 

اول سال قبل به هفت میلیارد و ٧٧۰ میلیون نخ سیگار 
در مدت مشابه امسال رسیده است.

این در حالی است که آمارها نشان می دهد از ابتدای 
امســال تا پایان آبان ماه صادرات سیگار با افزایش ۳.۸ 
درصدی به ۸۱ میلیون نخ رســیده است. این در حالی 

است که صادرات سیگار در مدت مشابه سال گذشته ٧۸ 
میلیون نخ بوده است.

 تولید تنباکو کاهش یافت
همچنین آمارها حاکی از کاهش ۳۹.۲ درصدی تولید 
تنباکو اســت، به طوری که تولید تنباکو از ۱۶۶۳ تن در 
هشــت ماهه نخست ســال قبل به ۱۰۱۱ تن در مدت 

مشابه امسال رسیده است.
اما در مجموع صدور و تمدید مجوز تاسیس یا تولید 
شــرکت های تولیدکننده سیگارت و تنباکوی معسل و 
سنتی در این مدت بیش از چهار برابر شده و با افزایش 
۳٧٧.۳ درصدی به ۱۰۵ عدد رســیده، در حالی که این 

رقم در سال گذشته ۲۲ بوده است.
بر اساس اعلام انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان 
و صادرکنندگان محصولات دخانی، ٧۰ درصد مواد اولیه 
محصولات دخانیات از طریق واردات تامین می شود که 
عمده آن مربوط به توتون اســت. همچنین این صنعت 
۵۰ هزار نفر اشــتغال مســتقیم، ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزار نفر 
اشتغال غیرمستقیم در بخش توزیع، کشاورزی و حمل 
و نقل دارد و نیاز سالانه آن برای واردات مواد اولیه  ۳۰۰ 
میلیون یورو است. از طرف دیگر این صنعت سالانه ۴۰۰۰ 

میلیارد تومان درآمد مالیاتی دارد.

 
 

اقبال بازار سرمایه از چند وقت گذشته به سمت سهام شرکت های کوچک 
پیش رفته است، این در حالی است که به گفته کارشناسان انتظار بازگشت 
رشد به سهام شرکت های بزرگ وجود دارد و می توان دوباره شاهد روند صعودی 

شاخص بورس و اقبال سرمایه گذاران برای حضور در این بازار باشیم.
بازار سرمایه که از ابتدای سال جاری روند صعودی غافلگیرکننده ای را از خود 
به نمایش گذاشت، زمینه رشد سهام شرکت های بزرگ در بازار را فراهم کرد.

آمارهای موجود از روند معاملات بازار از ابتدای سال گذشته نشان دهنده 
آن اســت که ســهام شرکت های بزرگ تا اواســط مرداد ماه سال جاری که 
شاخص بورس در مسیر نزولی قرار گرفت رشد بی سابقه ای را تجربه کردند و 
توانستند عامل بخش زیادی از روند صعودی بازار باشند.از چند روز گذشته اما 
بازار مسیر معاملات خود را تغییر داده و اقبال سرمایه گذاری به سمت سهام 
شــرکت های کوچک پیش رفته است، این موضوع زمینه نگرانی بسیاری از 
ســهامداران حاضر در بازار را فراهم کرده و در انتظار بازگشت رشد به سمت 

سهام شرکت های بزرگ هستند.
 کارشناسان در واکنش به نگرانی سهامداران از وضعیت پیش آمده در بازار 
معتقدند که سهام شرکت های کوچک از رشد چند ماه نخست بازار جا مانده  
بودند، به همین دلیل اکنون با رشــد خود به دنبال کسب بازدهی و نزدیک 

کردن موقعیت خود به سهام شرکت های بزرگ هستند.
فعالان حاضر در بازار در چند روز اخیر بارها نسبت به این موضوع تاکید 
داشته اند که در وضعیت فعلی هیچ خطری سهام شرکت های بزرگ را تهدید 
نمی کند و نقدینگی های در اختیار ســهامداران به دلیل عقب ماندن ســهام 

شرکت های کوچک در حال ورود به این سهم ها هستند.
با این حال سوالی که اکنون ذهن اکثر سهامداران را به خود مشغول کرده 
این است که این روند و اقبال بازار به سمت سهام شرکت های کوچک تا کجا 
ادامه دار است و آیا دوباره شاهد بازگشت نقدینگی به سمت سهام بنیادی  بازار 

خواهیم بود یا خیر؟

 یکه تازی موقت سهام شرکت های کوچک در بازار
در این خصوص »نوید خاندوزی« امروز )دوشنبه( در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا به اقبال بازار سهام نسبت به سهام شرکت های کوچک اشاره کرد و افزود: از 
دو هفته گذشته تا امروز رفتار غیرحرفه ای برخی از سهامداران حقوقی در فروش 

سنگین بازار و برخی تغییرات در قانون گذاری ها و دخالت در قیمت گذاری ها به 
خصوص در بازار فولاد باعث شد تا سهامداران نسبت به سهام شرکت بزرگ 
بی اعتماد شوند و به سمت سرمایه گذاری در سهام شرکت های کوچک پیش 
بروند.وی اظهار داشــت: این جو بی اعتمادی باعث ایجاد روند منفی در بازار، 
خروج نقدینگی از سهام شرکت های بزرگ و ورود آنها به سمت شرکت های 
کوچک و غیربنیادی شد.خاندوزی خاطرنشان کرد: تداوم روند فعلی و اقبال به 
سمت سهام شرکت های کوچک تا زمانی باعث ایجاد شوک در بازار نمی شد که 
گزارش شرکت های بزرگ منتشر نشده بود  اما اکنون انتشار گزارش های مثبت 
شرکت ها و تداوم روند منفی باعث شده تا جو معاملات تغییر کند و زمینه ایجاد 
ترس، ابهام و تلاطم در بازار افزایش یابد.این کارشناس بازار سرمایه با تاکید 
بر اینکه روند اصلاحی و نزولی شــاخص بورس در بازار ادامه دار نخواهد بود، 
گفت: به طور حتم روند فعلی ایجاد شده در بازار و یکه تازی سهام شرکت های 
کوچک در بازار موقتی خواهد بود، زیرا قیمت ســهام شرکت های بزرگ در 
حال حرکت به ســمت ارزندگی هستند و به زودی روند بازار به سمت سهام 
بنیادی تغییر می کند.وی اظهار داشت: تا چند روز آینده بازار به سمت سهام 
شرکت هایی که گزارش های مثبتی را ارائه داده اند و با وضعیت بنیادی خوبی 
همراه هستند پیش خواهد رفت فارغ از هر اندازه و شکلی که دارند باید بنیاد 

شرکت ها مورد توجه قرار گیرد.

 نقاط قوت و ضعف لایحه بودجه ۱۴۰۰ بر بورس
خاندوزی به لایحه بودجه ۱۴۰۰ و تاثیر آن بر معاملات بورس اشاره کرد 
و گفت: تبصره مربوط به بازار ســرمایه در لایحه بودجه ۱۴۰۰ بودجه توام با 
نگاه مثبت و منفی اســت که نگاه مثبت آن مربوط به تامین مالی دولت از 

طریق بازار سرمایه است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: با توجه به تصمیم دولت برای 
تامین مالی از  بازار ســرمایه، معاملات این بازار باید به صورت پرونق به روند 
خود ادامه دهد زیرا تا زمانی که این رونق ادامه نداشــته باشد فروش سهام و 

تامین مالی اتفاق نخواهد افتاد.
وی نکته منفی لایحه بودجه را مربوط به تاثیر نوســانات نرخ ارز در بازار 
دانست و افزود: همچنان نرخ دقیق دلار  در بودجه مشخص نیست، این امر 
زمینه ایجاد ترس و شایعه را در کاهش قیمت دلار رقم خواهد زد. اکنون این 

موضوع باعث ترس و ابهام در بازار شده است.خاندوزی گفت: نگاه دیگر لایحه 
بودجه مربوط به فروش سهام دولتی است که سهامداران گمان می کنند به دلیل 
فروشنده بودن دولت در سهام شرکت های بزرگ نباید به سمت خرید آن ها 
پیش بروند.این کارشناس بازار سرمایه افزود: با توجه به اینکه دولت به دنبال 
فروش سهام در بازار است؛ بنابراین این بازار باید بازاری پرونق باشد تا بتواند از 
این طریق اقدام به تامین مالی کند به همین دلیل دولت به طور حتم از طریق 
سیاست گذاری ها از بازار حمایت خواهد کرد تا در مسیر صعودی باقی بماند.

وی ادامه داد: هر چقدر افراد و سهامداران اطلاعات بیشتری را از شرکت ها 
در اختیار داشته باشند به صورت دقیق تر می توانند اقدام به سرمایه گذاری در 

بازار کنند و این بازار، برای آنها بازار جذاب تری خواهد شد.

 تاثیر مثبت دامنه نوسان نامحدود در بورس
خاندوزی با اشاره به اخبار مربوط به احتمال ایجاد محدودیت دامنه نوسان 
گفت: اجرای این اقدام در بازار به هیچ عنوان اتفاق خوبی نیســت، هر چقدر 
بتوان دامنه نوســان را به ســمت نامحدود بودن و دوری بازار از صف خرید و 

فروش پیش ببریم به طور قطع کمکی در جهت بهبود روند بازار شده است.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: بهتر است این موضوع در نظر گرفته شود 
که تغییر دامنه نوسان یا قوانین و مقررات حاکم در بازار و اجرای آن باید در 

موقعیت های مناسب صورت گیرد.
وی اظهار داشت: برخی از کارشناسان معتقدند که دامنه نوسان به صورت 
مقطعی و ماهیانه افزایش پیدا کند که این پیشــنهاد باید مورد بررســی و 
بحث کارشناســان قرار گیرد، هر چه زودتر در خصوص دامنه نوسان بورس 
تصمیم گیری شود و شرایط آن به طور کامل مشخص شود شاهد تاثیر آن در 

روند معاملات بورس خواهیم بود.

 روند رویایی شاخص بورس در ۵ ماه نخست سال
خاندوزی با بیان اینکه شــرایط بازار سهام از دیگر بازارها بهتر است و می 
تواند سود معقولی را در اختیار سهامداران قرار دهد، گفت: روند معاملات بورس 
در ۵ ماه نخست سال جاری روندی رویایی بود که ممکن است دیگر تا چند 
سال آینده تکرار نشود اما بازار سهام بازار راکدی نیست که دیگر سهامداران 

نتوانند از این بازار کسب سود  کنند.

دلایل اقبال سهامداران به سهام شرکت های کوچک چیست؟
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 ارز ترجیحی و بودجه نامتوازن
حذف یا باقی ماندن ارز ترجیحی در ســال آینده از موضوعاتی است که این 
روزها به گوش می رسد اما آنچه مسلم است اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی تنها منجر 
به تولید رانت در کشور می شود. براساس آماری که منشر شده امسال بین ۱۲ 
تا ۱۳ میلیارد دلار ارز به کشور برنگشته است این در حالی است که نرخ ارزی 
که برای فروش نفت درنظر گرفته شده ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان است. نکته ای که 
باید به آن توجه شود این است که پرداخت ارز دولتی به کالاهای غیرضرور نظیر 
لوازم آرایش و کلاه گیس به جای کالاهای اساسی از ضعف های مدیریتی است 

که نیازمند بررسی بیشتر است.
در عین حال مساله تعیین نرخ ارز از ابتدا یکی از معضلات جمهوری اسلامی 
بود و در این مدت با مجموعه ای از بی نظمی ها در اقتصاد دولتی و سیاسی روبه رو 
شده و حاکمیت اقتصاد دولتی سبب شده تا سیاستگذاری ها به سمت و سوی 
اقتصاد سیاسی حرکت کند. در حالی که موضوع تعیین نرخ ارز در کشور بسیار 
مهم است اما تک نرخی کردن ارز در حال حاضر از عهده دولت خارج است زیرا 
در حال حاضر در محاصره اقتصادی هستیم و در این سال ها هم این موضوع در 
حد شعار باقی مانده است و در حالی که در چند سال گذشته محوریت شعارها 
تولید، رونق اقتصادی و... بوده اوضاع بدتر از قبل شــده و امســال هم که سال 
جهش تولید نام گذاری شــده رشــد اقتصادی منفی است. به موضوع معیشت، 
رفاه و آسایش مردم چندان توجهی نشده و به جای تقویت بخش خصوصی این 
بخش هر روز ضعیف تر شده است. مفاسد اقتصادی در کشور روز به روز بر ثروت 
انباشــته عده ای افزوده و فاصله بین فقیر و غنی را بیشتر کرده است و امروز با 
صحنه هایی مثل خرید نان قسطی و خرید نان نصفه، جست وجو در سطل های 
زباله، پشت بام خوابی، انبارخوابی و گورخوابی مواجه هستیم که چهره مطلوبی 
از شــرایط اقتصادی کشور به دست نمی دهد. این موضوع را نباید فراموش کرد 
که مشکلات اقتصادی با خود تبعات اجتماعی به همراه دارد. اگر امروز کودکان 
دچار سوءتغذیه و فقر مواد غذایی باشند نسل آینده کشور با بیماری های بیشتری 
دست و پنجه نرم می کند و دولت ها باید به این موضوع توجه داشته باشند. سیل 
جنوب کشور و عدم مدیریت صحیح در این قسمت از کشور از نمونه هایی است 

که به تازگی رخ داده و وظیفه دولت این است که 
کمک حال مردمی باشــد که تمامی زندگی شان زیر آب رفته و هیچ پشت 

و پناهی ندارند و بودجه ای را برای جبران خسارت به این افراد تخصیص دهد.
آنچه به تجربه دیده ایم این اســت که اقتصاد دولتی فسادآور است و باید به 
بخش خصوصی سپرده شود هر چند این موضوع درک می شود اما اجرا نمی شود 
زیرا منافعی که در اقتصاد دولتی وجود دارد باعث شــده تا نتوانند از آن دست 
بکشند. قیمت کالاها تنها در بازار رقابتی افت می کند و دخالت سازمان هایی نظیر 
سازمان حمایت از تولیدکننده و مصرف کننده و شورای رقابت در نرخ گذاری ها 
باعث به هم ریختگی قیمت ها در بازار شده است و منابع زیادی را به جیب دلال ها 
و سودجویان سرازیر کرده و وضعیت به گونه ای شده که ما اصلا بازاری نداریم که 
قیمت ها در آن عادلانه باشــد. دخالت دولت در همه حوزه ها به چشم می خورد 
این در حالی است که هدف اصلی دولت باید تامین منافع ملی و معیشت و رفاه 
مردم باشد اما متاسفانه درحالی که دولت نرخ تورم را ۴۲.۱درصد اعلام می کند 
اما مردم در سبد مصرفی خودشان این موضوع را نمی بینند، زیرا قیمت ها در برخی 
اقلام تا ۲۰۰درصد هم بالا رفته و این موضوع نشان دهنده این است که اقتصاد 
کشور به شدت تضعیف شده است. براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس با 
توجه به رشد منفی اقتصادی میزان اشتغال نیز کاهش پیدا کرده و نرخ بیکاری 
تا ۱۸.۵درصد رشد یافته البته برخی منابع خارجی این نرخ را ۲۵درصد عنوان 
می کنند این در حالی اســت که در این مدت دولت باید اقدام به جذب مردم و 

مشارکت عمومی می کرد.
تخصیص بودجه متوازن به بخش های مختلف اقتصادی در کشــور یکی از 
بهترین راه حل ها می تواند باشــد و ما برای بهبود اقتصادی در کشور نیازمند آن 
هســتیم تا سهم بودجه در بخش هایی نظیر بهداشت و درمان و سلامت مردم، 
آموزش و پرورش و فرهنگ و... بیشتر شده و منجر به بهبود کمی و کیفی اقتصاد 

در کشور شود.

هرچند این روزهــا بدون توجه به آثار و 
عواقب رد کلیات بودجه، برخی منتقدان بر 
آن اصرار دارند اما یک اقتصاددان معتقد است 
که این کار تداعی کننده شکاف بین دولت 
و مجلس بوده و اثرات منفی برای بازارهای 

مختلف خواهد داشت.
بررسی بودجه ۱۴۰۰ در مجلس شورای 
اســلامی مهمترین رویــداد اقتصادی این 
روزهای کشور است. طبق روال هرسال دولت 
در ۱۲ آذر مــاه لایحــه بودجه را به مجلس 
تقدیم کرد. اکنون حدود یک ماه از این امر 
می گذرد و قرار اســت بــه زودی در صحن 
علنی، نمایندگان کلیات آن را به رأی بگذارند.

از همان ابتدای ارائه لایحه بودجه برخی از 
نمایندگان بدون توجه به واقعیت ها و شرایط 
عینی اقتصادی و سیاسی کشور از رد کلیات 
بودجه گفتند. برای نمونه »سید ناصر موسوی 
لارگانی«، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
در گفت وگــو با رســانه ها، »منابع درآمدی 
تخیلی، تورم زایی شــدید، افزایش وابستگی 
به نفت، فقدان شــاخصه اقتصاد مقاومتی و 
کسری حداقل ۳۰۰هزار میلیارد تومانی« را 
دلایلی خوانده که به گفته او، »لایحه بودجه 
را به لایحه زمین گیر کردن اقتصاد کشــور 

تبدیل کرده است.«
در یکی از جدیدترین اظهار نظرها »هادی 
بیگی نژاد«، عضو هیات رئیســه کمیسیون 
انرژی هــم به موارد چالش برانگیز در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۰ اشاره کرده و گفته است: 
فــروش ۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشــکه نفت 
در روز امکان پذیر نیســت چراکه تحریم ها، 
بیمــاری کرونا، محدودیــت در تولید نفت 
ازجمله واقعیت هایی است که مانع از فروش 
۲ میلیون و ۳۰۰ هزار بشکه نفت در روز برای 

سال آینده خواهد شد.
مرکز پژوهش های مجلس نیز در گزارشی 
با عنوان »بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ 
کل کشــور: نکات مهم و محورهای تصمیم 
گیــری )ویرایش اول(« در رد کلیات بودجه 
اســتدلال هایی همچون کسری بودجه ۵۰ 
درصدی، صــادرات غیرواقعی نفت، افزایش 
شــدید هزینه هــای جاری، کاهش ســهم 
مالیات از منابع عمومــی بودجه و مواردی 
از این دســت را مطرح کرده اســت. با نگاه 

به مهمترین نقدهای مطرح شــده می توان 
گفت که منتقدان هم در بخش منابع و هم 
در بخش مصارف ایراداتی را برجســته و بر 
اساس آن حکم به رد کلیات بودجه داده اند. با 
اینکه نمی توان منکر وجود ایراداتی در لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ شد و خود »محمدباقر نوبخت«، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز به این امر 
اذعان داشته اما این حجم از انتقادات شدید 
و این همه اصرار بر رد کلیات بودجه به نظر 

منطقی نمی رسد. 
بودجه را دولتی ارائه کرده اســت که در 
آخرین و هشتمین سال سکانداری قوه مجریه 
قرار دارد. دولت تدبیر و امید کنترل تورم و 
تک رقمی کردن آن را در کارنامه دارد. فروش 
روزانه بیش از ۳ میلیون بشکه نفت را تجربه 
کرده و مهمتر از همه در دو سال سخت جنگ 
اقتصادی، با همه کاستی ها اقتصاد کشور را 
پیش برده اســت. همچنیــن در این دولت 
تلاش های زیادی در راستای ساماندهی نظام 
مالیاتــی و به ویژه جلوگیری از فرار مالیاتی 
صورت گرفته است. بنابراین به نظر نمی رسد 
تنها با امید به بازگشــت آمریکا به برجام و 
برداشته شدن تحریم ها بودجه ای غیر واقعی 
برای اداره کشور ریخته باشد. به علاوه، همه 

اذعان دارند که بعد از خروج آمریکا از برجام 
اقتصاد کشور با مشکلات عدیده ای روبه رو 
شده است. بازارهای مختلفی همچون مسکن، 
طلا، ارز و بازار مالی نوسانات شدیدی را تجربه 
کرده اند. با قطعی شدن شکست دونالد ترامپ 
و آمدن جوبایدن آرامشی نسبی در این بازارها 
برقرار شــده اســت. تبدیل شدن بودجه به 
ابزاری سیاسی و رد کلیات آن، که امری نادر 
به شمار می رود ممکن است تأثیری منفی بر 

این آرامش بگذارد.
شکل گیری بی اعتمادی در بازارهای مالی

در این مورد »آلبرت بغزیان«، اقتصاددان 
و اســتاد دانشــگاه امروز )سه شنبه( ضمن 
اشاره به ایرادات و چالش های بودجه ۱۴۰۰ 
به خبرنگار ایرنا گفت: در شــرایط کنونی نه 
موضوع بازگشت آمریکا به برجام عملی شده و 
نه اقتصاد از شر کرونا و تورم نجات پیدا کرده 
است. با این حال دولت بودجه را با یک نوع 
خوشبینی نسبت به آینده نوشته است. ممکن 

است انتظارات دولت محقق شود و یا نه.
او در ادامــه تأکید کرد: رد کلیات بودجه 
می توانــد منجر به نوعی بــی اعتمادی در 
بازارهــای مختلف و به ویژه بازار ارز شــود. 
زیرا رد کلیات بودجه تداعی کننده فاصله و 

شکاف بین دولت و مجلس بوده و موجب بی 
اعتمادی خواهد شد.

منتقدان در بخش منابع تأکید زیادی روی 
مالیات دارند. آنها معتقدند که با اخذ مالیات 
بیشتر می توان وابستگی به نفت را کاهش داد. 
برای مثال»علی نیکزاد«، نایب رییس مجلس 
شورای اسلامی روز دوشنبه در حاشیه جلسه 
غیرعلنی کمیسیون تلفیق مجلس شورای 
اسلامی با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی 
کشــوری ثروتمندی است اما دولت فقیری 
دارد، گفت: مــا می توانیم در موضوع مبانی 
مالیاتی تدابیر بهتری در بودجه اتخاذ کنیم 
و از فرار مالیاتی جلوگیری کرده و از اشخاص 
ثروتمند مالیات اخذ کنیم و نه اینکه بخواهیم 

دوباره بر اقشار ضعیف مالیات وضع کنیم.
شاید در حرف انجام این کار آسان باشد 
اما جلوگیری از فرار مالیاتی به سادگی قابل 
تحقق نیست و نمی توان بودجه امسال را با 
این اســتدلال رد کرد. فرار مالیاتی یکی از 
واقعیت های اقتصادی جهان به شمار می رود 
و حتی در کشورهای توسعه یافته که دارای 
یک نظام مالیاتی منظم و پیشرفته هستند 
نیــز وجود دارد. با این حال در کشــورهای 
در حال توســعه همچون ایران فرار مالیاتی 

بیشتر دیده می شود و طبق نظر کارشناسان 
در کشورهایی که از نظام های قدیمی جمع 
آوری مالیات اســتفاده می کنند، وضعیت 

بحرانی تر است.
برای مثال طبــق برآوردهای موجود در 
ایران  بین ۲۵ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان فرار 
مالیاتی وجود دارد. صاحبنظران این مبلغ را 
بسیار بزرگ دانسته و بر این امر تأکید دارند 
که برای مسدود کردن راه های فرار مالیاتی 

به بسیج عقلانی جمعی نیاز هست.
دلایل متعــددی را برای فــرار مالیاتی 
نــام می برند. به طور کل بخشــی از عوامل 
فــرار مالیاتی را می توان بــه نظام مالیاتی و 
مکانیسم های مالیات ستانی به ویژه در حوزه 
نظارت ربط داد و بخشی از آن را به نگرش و 

دیدگاه مالیات دهندگان.
در جانب نظام مالیاتی، وجود زیرساخت 
های الکترونیکی جهت شفاف سازی مالیاتی 
از یک طرف و برقراری یک سیستم نظارتی 
قوی و پاســخگو از ضرورت هــای هر نظام 

مالیاتی کارآمد است.
در حال حاضر کارشناسان عواملی همچون  
عدم گسترش فرهنگ مالیاتی در جامعه، عدم 
مبادله اطلاعات کامل، نبود سیستم نظارت 
و پیگیــری در اخذ مالیات، عدم اســتقبال 
از تســلیم اظهارنامه های مالیاتی و ضعیف 
بودن ضمانت های اجرایی را در افزایش فرار 
مالیاتی وکاهــش درآمدهای مالیاتی دولت 

دخیل می دانند.
اگر با دقت به این عوامل بنگریم متوجه 
خواهیم شــد که رفع و رجــوع هر کدام از 
آنها پروســه ای زمان بر است؛ نه تنها باید از 
سال ها قبل برای آن برنامه ریزی و اقدامات 
لازم شروع می شــد بلکه در صورت اجرای 
برنامه های مناســب رســیدن به یک نظام 
مالیاتی مطلوب تا ســال ها به طول خواهد 

انجامید. 
بنابراین، باید با این مســئله خارج از هر 
گونه اظهارنظرها و تصمیم گیری های شتاب 
زده برخورد کرد و عواقب و جوانب رد کلیات 
بودجه را در نظر داشت. راه های دیگری به غیر 
از رد کلیات بودجه وجود دارد. در تعامل بین 
مجلس و دولت راه های رسیدن به اجماع بر 

سر اصلاح بودجه نمایان خواهد شد.

آیا به عواقب رد کلیات بودجه فکر کرده اید؟

 
 

 خبر
 آیا کسب و کار رونق گرفت؟

عضــو هیئت رئیســه اتاق اصنــاف ایران معتقد اســت افزایش صدور 
پروانه های کســب به معنای رونق کسب و کار نیست و علت آن این است 
که در این مدت افرادی که بدون پروانه کسب، اشتغال داشتند، راحت تر 
ایــن مجوز را دریافت کرده اند.براســاس آمارهای وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت(،  از اول ســال ۱۳۹۹ تا پایان آبان ماه بیش از ۳٧۶ هزار 
و ۸۱٧ پروانه صنفی صادر شــده که نسبت به تعداد صدور این پروانه  در 
مدت مشــابه سال قبل ۴۹.۴ درصد افزایش داشــته است. اما عضو اتاق 
هیئت رئیســه اصناف ایران معتقد اســت که این آمار نشان دهنده رونق 
کســب و کار نیســت.محمود بنانژاد با اشاره به موانعی که در برابر صدور 
پروانه کســب وجود داشته، تصریح کرد: اتاق اصناف در گذشته نسبت به 
ایــن موانع اعتراض کرد. مــا معتقد بودیم به جای اینکه در مرحله صدور 
پروانه کســب،  اســتعلام های متعدد و زمان بر انجام شــود، بهتر است، 
نظارت ها پس از صدور پروانه بیشــتر باشــد.البته به گفته وی با شــیوع 
ویروس کرونا برخی از مراحل فرایند صدور و تمدید پروانه کسب تسهیل 
شــد. مثلا استعلام ســازمان امور مالیاتی و تمدید کارت های بهداشت به 
تعویــق افتاد. علاوه بر این، آموزش ها به صورت مجازی انجام شــد و در 
برخی از شهرســتان ها و در ماه های ابتدایی اپیدمی کرونا، از کسبه تعهد 
گرفتند که بعدا در دوره های آموزشــی شــرکت کنند.عضو هیئت رئیسه 
اتاق اصناف ایران  با اشــاره به اینکه در پی تســهیل شرایط،  افرادی که 
پیش تر پروانه کســب نگرفته بودنــد برای دریافت آن اقدام کنند،   اظهار 
کرد: همچنین پرونده برخی افرادی که پیش از شیوع ویروس کرونا برای 
اخذ پروانه های کســب اقدام کرده بودند، در این مدت به نتیجه رســیده 
است. بنابراین افزایش صدور پروانه های کسب به معنای رونق کسب و کار 
نیست و علت آن این است که در این مدت افرادی که بدون پروانه کسب، 
اشتغال داشتند، راحت تر این مجوز را دریافت کرده اند.بنانژاد همچنین با 
بیان اینکه در حال حاضر هزینه  حفظ واحدهای صنفی متناسب با درآمد 
آن ها نیســت،   تصریح کرد: برای حفظ مشــاغل، نیاز به سرمایه داریم و 
دولت باید با ارائه تســهیلات مناسب به حفظ مشاغل صنفی کمک کند.

 کارت زرد به دژپسند نشــانگر اولویت اقتصاد در رویکرد 
است نظارتی مجلس 

نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد که کارت 
زرد مجلــس با اکثریت آرا به وزیر امور اقتصاد و دارایی حاکی از اولویت 

اقتصاد در رویکرد نظارتی مجلس یازدهم اســت.
مالک شریعتی نیاسر نماینده مردم تهران در مجلس، در صفحه شخصی 

خود در توئیتر، نوشت:
»اینکه پس از وزیر نفت، امروز دومین کارت زرد مجلس یازدهم با رای 
اکثریت به وزیر اقتصاد رســید نشــانگر  اولویت اقتصاد در رویکرد نظارتی 
مجلس اســت؛ همچنانکه تصویب مالیات بر خانــه های خالی و تصویب 
یارانه کالاهای اساســی از اولویت اقتصاد در رویکرد تقنینی مجلس خبر 
می دهد.«نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در جریان جلســه علنی 
مجلس سوال احمد نادری و سید نظام الدین موسوی از وزیر امور اقتصاد 
و دارایی در خصوص علت استنکاف وزارت اقتصاد از خلع ید مالک هفت 
تپه را بررســی کرده و در نهایت از پاســخ وزیر اقتصاد قانع نشده و به او 

کارت زرد دادند.

دبیرکل انجمن سنگ ایران گفت: اجرای دقیق طرح 
احیا و نوسازی معادن کوچک مقیاس می تواند موجب 
بازگشــت یک هزار معدن سنگ تزئینی و نما به چرخه 
تولید و صادرات شــود.»احمد شــریفی« تصریح کرد: 
پیاده سازی طرح احیا و نوسازی معادن کوچک مقیاس 
یکی از بهترین برنامه های دولت در بخش معادن محسوب 
می شود، اما اختلاف سلیقه مجریان دولتی در این زمینه، 

مانع از پیشرفت مورد انتظار در این بخش شده است.

 برخورداری 2۱۰۰ معدن ســنگ از پروانه 
بهره برداری

دبیرکل انجمن سنگ ایران اعلام کرد: امروز تعداد ۲ 
هزار و ۱۰۰ معدن ســنگ تزئینی و نما در سطح کشور 
پروانــه بهره برداری دارند، اما بــه دلایل مختلف تعداد 
یک هزار معدن در این بخش غیرفعال شده اند و می توان 

با عارضه یابی نسبت به فعال سازی آنها اقدام کرد.

 معادن سنگ با ظرفیت 3۰ میلیون تنی
شریفی بیان داشت: بررسی ها نشان می دهد ظرفیت 
سالیانه معادن سنگ کشور افزون بر ۳۰ میلیون تن است، 
اما اکنون در شرایط کنونی به حدود هشت تا ۹ میلیون 
تن رســیده و نیازمند بازنگری است که به چه دلیل به 
تولید حدود یک سوم ظرفیت در این بخش رسیده ایم؟

 توان فرآوری سالیانه 2۰۰ میلیون متر مربع 
سنگ 

وی توضیح داد: امروز در سطح کشور بیش از ۶ هزار 

و ۵۰۰ واحد فرآوری سنگ با توان سالیانه ۲۰۰ میلیون 
مترمربع وجود دارد، اما اکنون تولید در سطح ٧۰ میلیون 
مترمربــع انجام و در واقع نزدیک به ۳۰ درصد ســنگ 

تزئینی و نما فرآوری می شود. 

 آمار ۵3.۸ درصدی معادن فعال توســط 
وزارت صنعت

شریفی اضافه کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
عنوان متولی بخش معادن، آمار داده که در سطح کشور 
بیش از ۱۰ هزار و ۴۰۰ معدن وجود دارد که از این میزان 

۵۳.۸ درصد با رقم پنج هزار و ۶۰۰ معدن فعال است.
وی خاطرنشان کرد: وزارت صنعت، اولویت فعال سازی 

معادن غیرفعال را به حوزه فلزی )ســنگ آهن، مس و 
غیــره( داد، زیرا خریداران آمــاده پیش خرید این مواد 
معدنی بودند و از سال ۹٧ حدود ۵۰ تا ۶۰ معدن راکد 

در این ارتباط فعال شدند.

 درخواست وزارت صنعت برای فعال سازی 
2۰۰ معدن راکد 

دبیرکل انجمن ســنگ ایران تصریح کرد: هم زمان با 
شکل گیری شورای هماهنگی و مشورتی احیای معادن 
غیرفعال کوچک مقیاس در ســال ۹٧، بنابر فرمان وزیر 
صنعت مقرر بود سالیانه نزدیک به ۲۰۰ معدن عارضه یابی 

شده و با رفع مشکلات به مدار تولید بازگردند.

وی گفت: انجمن ســنگ در هماهنگی با شــورای 
یاد شده در نخســتین مرحله تعداد ۲۰ معدن را برای 
فعال ســازی معرفی کرد و همه مشکلات آنها از قبیل 
ماشین آلات، میزان اســتخراج، حقوق دولتی و جرایم 
مربوطه هم رصد شــد، اما اختلاف دیدگاه بین شورای 
مزبــور با معاونت معدنی وزارت صنعت، ســبب معطل 
ماندن طرح فعال سازی معادن کوچک مقیاس در حوزه 

سنگ تزئینی و نما شد.

 مصوبه شــورای هماهنگی احیای معادن 
بلاتکلیف

شریفی بیان داشت: انتظار این بود که مصوبه شورای 
هماهنگی احیای معادن به عنوان تصمیم شورای عالی 
معادن محســوب شود تا کاربردی باشــد، اما معاونت 
معدنی وزارت صنعت در دوران وزیر پیشین و فعلی در 
قالب بروکراسی اداری و پیچ و خم مربوطه تصمیم های 

شورای مزبور را بلوکه کرد و در عمل شورا تعطیل شد.
مردادماه پارسال »جعفر سرقینی« معاون وقت امور 
معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت در همایش رونق 
تولید با احیا و فعال سازی معادن کوچک مقیاس، گفت: 
راه اندازی معادن کوچک در استان های محروم آغاز شده 
و ۳۰ درصد ارزش افزوده در بخش معدن متعلق به معادن 
کوچک است، اما ٧۰ درصد اشتغال زایی به همراه دارد.

وی تصریح کرد: ارزش تولیدات معادن کوچک مقیاس 
که راه اندازی شــده ســالیانه ۵۰ میلیون دلار است و 
توسعه معادن کوچک بهترین رویکرد برای اشتغال زایی 

پایدار است.

ضرورت بازگشت ۱۰۰۰ معدن سنگ به چرخه تولید کشور

افزایش نقدشوندگی در بازار سرمایه با تقویت بازارگردان ها
رییس اســبق ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: 
نقدشوندگی در بازار ســرمایه باید توسط بازارگردانی 
تقویت شــود تا بتوان از این طریق شــاهد بهبود روند 

معاملات بازار سرمایه نسبت به سایر بازارها باشیم.
»علــی صالح آبادی« ادامه داد: در وضعیت فعلی از 
جمله مسایل مهم در بازار سهام، مساله نقدشوندگی این 
بازار اســت که باعث تفکیک این بازار از سایر بازارهای 

سرمایه گذاری شده است.
وی افزود: نقدشوندگی در بازار سرمایه می تواند از 
طریق بازارگردانی تامین شــود. اکنون نیز بازارگردانی 

در اکثر سهام شرکت ها تعریف شده است.
به گفته صالح آبادی، نقدشــوندگی در بازار سرمایه 
باید توســط بازارگردانی تقویت شــود تا بتوان از این 
طریق شــاهد بهبود روند معاملات بازار سرمایه نسبت 

به سایر بازارها باشیم.
رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان 
کرد: موضوع دیگر که می تواند منجر به رونق در روند 
معاملات بازار شود بحث اسناد خزانه است که در قانون 
تصویب شده و اکنون اختیار آن به شورای عالی بورس 

واگذار شده است.
وی افزود: باید از مکانیزم سهام خزانه در بازار سرمایه 
اســتفاده کرد زیرا این موضوع مــی تواند به افزایش 

نقدشوندگی در بازار کمک زیادی کند.
صالح آبادی به اعمــال برخی تغییرات در صندوق 
های ســرمایه گذاری برای ایجاد رونق در بازار سرمایه 
اشــاره کرد و گفت: صندوق های سرمایه گذاری باید 

به طور حتم مورد تقویت قرار گیرند و ســقف سرمایه 
گذاری در ایــن صندوق ها افزایش یابد تا اگر افراد به 
دنبال سرمایه گذاری از طریق این صندوق ها هستند 

امکان جذب منابع جدید را داشته باشند.
رییس اسبق سازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان 
کرد: ســهامداران باید برای امتناع از ضرر و زیان های 
احتمالی سبدی از ســهام مختلف را تشکیل دهند تا 
بتوانند از این طریق نوســانات ایجاد شــده در بازار را 

کنترل کنند.

وی افــزود: در کنــار این اقدامات کــه برای بهبود 
وضعیــت بازار به کار گرفته می شــود، به هیچ عنوان 
نباید در بازار دســتوری عمل کرد زیرا این موضوع می 

تواند منجر به تغییر روند بازار شود.
وی با اشــاره به نوســان های اخیر معاملات بورس  
گفت: با توجه به وجود نوســان مثبت و منفی در بازار، 
همچنــان حجم معاملات طبیعی و معقول اســت اما 
ســهامداران اکنون نباید در انتظــار روزهای پر رونق 
بازار، روند صعودی پرشــتاب شــاخص بورس و کسب 

بازدهــی هــای کلان در این بازار همچــون چند ماه 
نخست سال باشند.

به اعتقاد صالح آبادی، افرادی که وارد این بازار می 
شوند باید با نگاه بلندمدت اقدام به سرمایه گذاری در 
بــازار کنند تا قادر به کســب بازدهی های منطقی در 

این بازار باشند.
رییس اسبق ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان 
اینکه خرید و فروش های هیجانی در بازار به هیچ عنوان 
مطلوب نیســت و فقط ســبب ضرر وزیان سهامداران 
خواهد شــد، گفــت: خرید و فروش ها باید براســاس 
تحلیل و انجام بررســی های وضعیت بنیادی شرکت 
ها باشــد، سهامداران باید به سرمایه گذاری در بورس 
نگاه بلندمدت داشته باشند و در کنار آن بهتر است تا 
ســهامداران غیرحرفه ای از طریق صندوق ها سرمایه 

گذاری اقدام به سرمایه گذاری در این بازار کنند.
وی به نقش بازارگردان ها در بازار اشاره کرد و افزود: 
ایجاد نقدشوندگی در بازار اصلی ترین وظیفه بازارگردان 
ها است و با استفاده از بازارگردان ها معاملات بازار سهام 
دیگــر به صورت یک طرفه نخواهد بود و از این طریق 

بازار بیشتر به سمت تقاضا پیش می رود.
صالح آبادی خاطرنشان کرد: از طرف دیگر باید اجازه 
داده شود تا سهامداران حقیقی و حقوقی اگر تحلیلی از 
وضعیت بازار دارند، موقعیت های خرید و فروش را در 
بازار ایجاد کنند. شاخص کل در بازار بورس روز گذشته 
)دوشنبه( ۱۸ هزار ۱۲۹ واحد رشد داشت که در نهایت 
این شاخص به عدد یک میلیون و ۴۳٧ هزار واحد رسید.
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رئیس شورای رقابت اعلام کرد که طی 
قیمت  فرمول  گرفته،  بررسی های صورت 
گــذاری برای بخشــی از خودروها تغییر 
کرده اســت و بر اســاس متوسط قیمت 

بازار، قیمت گذاری انجام می شود.
رضا شــیوا با اشاره به اینکه از مهرماه 
مرکز ملــی رقابت بررســی مجددی در 
مــورد فرمول قیمت گذاری خودرو انجام 
داد، گفــت که طی تصمیات اخذ شــده 
قرار نیســت آزاد ســازی صــورت بگیرد 
فقط خودروها تقســیم بندی شده است، 
بر این اساس قیمت بخشی از خودروهای 
پرتیراژ و به گونه ای که برای عامه مردم 
به صرفه هســتند، بر اساس فرمول قبلی 

محاسبه می شود.
وی گفت: در مورد بخشی از خودروها 
فرمول جدید پیش بینی شــده است که 

طی آن دیگر تورم بخشــی که در فرمول 
قبلی ســهیم بود در فرمــول جدید قرار 

نگرفته و قیمت به نوعی بر اساس متوسط 
بازار محاسبه خواهد شد. قیمت 

رئیس شــورای رقابــت تاکید کرد که 
نکتــه اصلی در فرمول جدید این اســت 

کــه طی توافق صورت گرفته قرار اســت 
خودروسازها ظرفیت تولید را تا ۵۰ درصد 
افزایش دهند و این می تواند هزینه تولید 
را کاهش دهد. وی خودروهای مشــمول 
قیمت گذاری جدیــد را نیز اعلام کرد و 
گفت که پژو پــارس اتوماتیک، پژو ۲۰۶ 
اتو ماتیک ، ۲۰٧ پانوراما، ســمند سورن 
پلاس، رانا پلاس، رانا پلاس توربو، هایما 
توربو s5 دستی، هایما توربو s7 اتوماتیک، 
k131، ســاینا s، کوئیک ، شــاهین، آریا 
برلیانس، چانگان و زوته مشــمول فرمول 

جدید می شود.
شیوا با اشاره به پیش فروش های قبلی 
گفت که پیش فروش هایی که تا امروز)۹ 
دی( یعنی زمان اعلام تغییر قیمت فرمول 
انجام شده بر اساس فرمول قبلی محاسبه 

خواهد شد.

فرمول قیمت گذاری ۱۸ خودرو تغییر کرد

 مسئولیت اجتماعی در همه گیری کووید ۱9
کنتــرل همه گیری کووید ۱۹ در حال حاضر یکی از عمومی ترین آرزوهای 
بشــریت است، این که هر چه زودتر به شــرایط قبل از همه گیری بازگردیم و 
زندگی عادی از سر گرفته شود، اما تحقق این آرزو به امکانات و شرایطی نیاز 
دارد که تاکنون مهیا نشده است. فراهم کردن شرایط و امکانات کنترل همه گیری 
عمدتاً نیازمند سیاستگذاری و برنامه ریزی دولت ها و تأمین منابع برای مقابله با 
آن اســت، اما بخش دیگری از موفقیت برنامه های کنترل همه گیری، مشروط 
به رفتار شــهروندان و مسئولیت آنها در قبال جامعه است. در چنین شرایطی 
مهم اســت که شهروندان بدانند و بتوانند رفتارهای پیشگیرانه را رعایت کنند 

تا بیمار نشوند و بیماری را به دیگران منتقل نکنند.
برخی رفتارهای توصیه شده در شرایط همه گیری کرونا، خودداری از خروج 
غیرضروری از خانه و کاستن از تعاملات اجتماعی حضوری است. بدیهی است 
که افراد برای حفظ سلامت جامعه لازم است تا پایان همه گیری، شیوه زندگی 
خود را تغییر دهند و بویژه برای سرگرمی و تفریح راه های دیگری پیدا کنند. 
این تغییر عادات و شیوه زندگی پرهیز از مسافرت، میهمانی، مراسم و خرید اگر 
چه ممکن است برای برخی رنج آور باشد، اما چون برای کاستن از رنج جامعه 
تحمل می شود، ارجمند و ارزشمند است. رفتارهای فردی که مراجع بهداشتی 
توصیه می کنند، مانند رعایت بهداشت فردی، حفظ فاصله از دیگران، استفاده 
از دســتمال هنگام سرفه و عطسه، زدن ماسک، شستن دست ها و ضدعفونی 
کردن سطوح آلوده نیز رفتارهایی هستند که انتظار می رود به طور عمومی رعایت 
شــوند تا انتقال بیماری کاهش یابد. در تعاملات بین فردی نیز انتظار می رود 
ضمن رعایت توصیه های بهداشــتی و احتیاطات لازم، از رفتارهای اجتنابی و 
وسواس گونه و اغراق آمیز با بیماران خودداری شود و این نکته مورد توجه قرار 
گیرد که انگ زدن، سرزنش و طرد بیماران مبتلا به کووید ۱۹ شرایط بیماری 
را برای آنها دشوارتر می کند و ممکن است موجب پنهان کردن بیماری و تبعات 
بعدی آن یعنی انتقال بیماری شــود. در این میان بیماران مبتلا به کووید۱۹ 
که ســالم ولی ناقل بیماری هستند، لازم است تلاش کنند تا از انتقال بیماری 
به دیگران جلوگیری کنند. قرنطینه خانگی دوهفته ای، اطلاع دادن بیماری به 
کســانی که با آنها در تماس بوده اند و رعایت توصیه های بهداشتی از وظایفی 

است که این دسته از بیماران به عهده دارند.
همه موارد فوق شاید از طرق مختلف اطلاع رسانی شده باشد، اما واقعیت این 
اســت که بخش قابل توجهی از جامعه نمی خواهند یا نمی توانند به رفتارهای 
پیشــگیرانه و مشارکت در کنترل اپیدمی تن بدهند و از این رو ممکن است با 
وجود چنین مشکلی کنترل همه گیری دشوار و غیرممکن شود. به نظر می رسد 
عوامل مختلفی موجب جدی نگرفتن رفتارهای پیشگیرانه در میان بخش هایی 

از جامعه شده است.
 اولین عامل بی اعتمادی به نهادها و مراجع رسمی است که این بی اعتمادی 
به علت برخی تناقضات و فقدان شفافیت و عمل نکردن به وعده ها شکل گرفته 
و باعث شده همبستگی و همکاری شهروندان با توصیه ها و اقدامات رسمی در 
کنترل همه گیری کاهش یابد. عامل دیگر ظهور شبه علم با ادعاها و فرضیات 
ظاهراً قوی و مستدل و درواقع بی پایه است که پاندمی کووید۱۹ را زیر سؤال 
برده و با تشــکیک در داده های علمی می کوشد که همه گیری کرونا را توطئه 
سیاستمداران و در جهت منافع قدرت های سیاسی و اقتصادی در سطح جهان 
تلقی کند و به این ترتیب رفتارهای پیشــگیرانه را بی فایده یا مضر جلوه دهد 
و افــراد را در رعایت آنها مردد کند. عامل دیگر برخی ویژگی های شــخصی و 
شــخصیتی اســت که با رویکردهای تقدیرگرایانه یا کلبی مسلکانه به ترویج 
مســئولیت گریزی و بی اهمیت تلقی کردن بیماری می انجامد یا اینکه برخی 
شخصیت ضد اجتماعی دارند و رفتارهایی را در پیش می گیرند که با هنجارها 
و نرُم های اجتماعی دوره همه گیری مطابقت ندارد. همه این ویژگی ها افراد را 
نسبت به توصیه های بهداشتی بی اعتنا می کند و از آنها تهدیدی برای سلامت 
عمومی می ســازد. عامل دیگر که می توان به آن اشــاره کرد، بی امکانی و قرار 
گرفتن در موقعیتی است که رعایت توصیه های بهداشتی میسر نیست. بخشی 
از جامعه که به چنین وضعیتی مبتلا هســتند، ضرورت پیشگیری و رفتارهای 
بهداشتی را درک می کنند، اما بواسطه دسترسی اندک شان به منابع و امکانات، 

قادر به رعایت توصیه های پیشگیرانه نیستند. 
پرداخت هزینه تهیه اقلام بهداشــتی از توان شــان خارج است، در صورت 
بیمار شــدن مســکن مناســب و اتاقی بــرای قرنطینه و جدا شــدن از بقیه 
ندارند، مجبورند برای تأمین معیشــت از منزل خارج شــوند، با وسایل نقلیه 
عمومی شــلوغ تردد کنند و در محل کار که ممکن است پرخطر باشد، حضور 
 یابند. گــروه اخیر در واقع قربانیان شــرایط نابرابر اقتصــادی و تبعیض های

 اجتماعی انــد و در دوره همه گیــری هم بیش از گروه های برخوردار بیماری و 
مرگ ناشی از آن گریبانگیرشان می شود.

تهیدستان و فرودستان جامعه برای آنکه بتوانند به برنامه های پیشگیری از 
کووید ۱۹ بپیوندند، نیازمند حمایت و دیده شدن شرایط شان هستند و با دریافت 
کمک های واقعی و متناسب با وضعیت شان است که قادر خواهند شد با کرونا 
مقابله کنند. همراهی گروه های دیگر با برنامه پیشــگیری و کنترل همه گیری 
نیازمند بازســازی اعتماد عمومی و نیز آگاهی دادن به جامعه توســط منابع و 

مراجع علمی و مورد وثوق و نیز مقابله با مدافعان جریان های ضد علم است.

 
 

 
 

رییس کل بانک مرکزی گفت: میزان وام پرداختی بانک ها از یک هزار هزار 
میلیارد تومان فراتر رفت.

به گزارش بانک مرکزی، عبدالناصر همتی اعلام کرد: میزان تســهیلات 
پرداختی بانک ها به بخش های مختلف اقتصادی در هشــت ماهه منتهی به 
پایان آبان ســال جاری ۱.۰۴۴ هزار میلیارد تومان برآورد شده که حدود ۳۰ 

درصد این مبلغ تسهیلات بخش صنعت بوده است.
وی تاکید کرد: قریب به ۵۹ درصد تسهیلات پرداختی به بخش های مختلف، 

وام سرمایه درگردش بوده است.
تســهیلات پرداختی بانک ها به بخش های اقتصادی در سال ۹۸ حدود ۹ 
هزار و ٧۴۹ هزار میلیارد ریال بود که در مقایسه با سال ۹٧ رشد ۲۶ درصدی 

داشته است.
به گزارش روز سه شنبه بانک مرکزی، سهم تسهیلات پرداختی در قالب 
سرمایه در گردش در کلیه بخش های اقتصادی طی ۱۲ ماهه سال ۹۸ مبلغ 
۵۲۶۱ هزار میلیارد ریال، معادل ۵۴ درصد کل تسهیلات پرداختی است که 

در مقایسه با دوره مشابه سال ۹٧ معادل ۲۱.۸ درصد افزایش داشته است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید براین که در صدد تسریع انتقال مالکیت 
و مدیریت شرکت های دولتی در فهرست واگذاری و باقیمانده سهام دولت در 
بسیاری از شرکت ها به بخش خصوصی و آحاد مردم هستیم، گفت: صندوق 

دارا دوم در صورت فراهم بودن شرایط تا پایان سال عرضه می شود.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، فرهاد دژپسند در یک گفت وگو با 
اعلام این خبر افزود: کمیته ای تشکیل شده با رصد دقیق شرایط و مقتضیات، 
زمان دقیق  صندوق دارا دوم و صندوق فولادی ها را تعیین می کند و اگر شرایط 
فراهم و زمینه مشارکت عموم و فراگیری عرضه مهیا باشد آنگاه صندوق دارا 

دوم شامل باقی مانده سهام دولت در سه بانک  عرضه می شود.

  اقتصاد دولتی و خصوصی سازی 
وی در ادامه و در پاسخ به این که دلیل و ریشه اقتصاد دولتی در کشور و 
اهمیت خصوصی سازی چیست، گفت: این یک سوال کلیدی است و پاسخ به 
آن باید با لحاظ جنبه های مختلف صورت پذیرد، عملا ریشه یابی تاریخی حضور 
پررنگ دولت در اقتصاد کشور سبب می شود تا به بسیاری از ابهامات پاسخ 
داده شود.او ادامه داد: طی سالیان متمادی نقصان در توسعه کارآفرینی و عدم 
شکل گیری طبقه کارآفرین سرمایه دار به معنای واقعی کلمه  ، دولت نقش 
اصلی در سرمایه گذاری کشور داشته است. این موضوع از زمانی که تغییرات در 
ساختار اقتصادی کشورها و دنیا سرعت بیشتر گرفت، کاملا به چشم می آید.

وزیر اقتصاد افزود: این بحث در دوره حکومت پهلوی اول آغاز و پس از آن 
شــتاب گرفت و در دهه ۴۰ شمسی در نتیجه افزایش درآمدهای نفتی بروز 
عینی پیدا کرد. طی این سال ها در نتیجه افزایش درآمدهای نفتی، توان سرمایه 
گذاری دولت افزایش قابل توجه یافت و حضور دولت در بنگاه های سرمایه بر 
و بزرگ مقیاس، بسیار پررنگ شد. هر چند در همان دهه ۴۰ و تحت عنوان 
انقلاب سفید منشور مشارکت کارگران در امور مختلف ابلاغ شد اما در عمل 
اتفاقی رخ نداد و همچنان حضور دولت در اقتصاد با سرعت بیشتر ادامه پیدا کرد.

دژپســند گفت: این روند،  طی بیست سال انتهایی حکومت پهلوی ادامه 
یافــت و نقش دولــت در بخش های صنعت و خدمات به نحو قابل توجه ای 
افزایش یافت، چنان که سهم دولت از ارزش افزوده در اوایل دهه ۴۰ از حدود 
٧ درصد ارزش افزوده به بیش از ۱۱ درصد در اواخر دوره پهلوی افزایش یافت.

وی در پاســخ به این که با توجه به فرایند تاریخی حضور پررنگ دولت در 
اقتصاد پس از انقلاب ، تاثیر جنگ تحمیلی و برداشت ناصحیح و تصدی گرایانه 
از اصل )۴۴( قانون اساسی ، از چه زمانی ما به خصوصی سازی پرداختیم؟«، 
افزود: در ســال های اولیه پس از جنگ تحمیلی، و حدود سال ۱۳۶۹ اولین 
مباحث مربوط به خصوصی سازی و لزوم آن مطرح شد. خصوصی سازی در 
آن سال های ابتدایی با مصوبات دولت انجام می پذیرفت اما دیری نگذشت 
که به دلیل نبود زیرساختهای حقوقی و قانونی لازم، چالش های آن نیز هویدا 
شد از این رو در سال ۱۳٧۳ مجلس شورای اسلامی ورود کرد و اولین قوانین 
مرتبط در این حوزه به تصویب رســید.او ادامه داد: ابلاغ این قانون سبب شد 
تا خصوصی ســازی در ایران وارد مرحله جدیدی شود. سه سال قبل از ابلاغ 
قانون برنامه ســوم توسعه برای خصوصی سازی در اقتصاد کشور، سال های 
طلایی بود. در آن سال ها یک تبصره موسوم به تبصره )۳۵( در قانون بودجه 
تصویب شد که در آن اختیارات قانونی گسترده ای به دولت برای خصوصی 
سازی داده شد. مطابق این تبصره دولت می توانست بدون رعایت همه قوانین 
دائمی علی الخصوص قانون مصوب سال ۱۳٧۳ واگذاری ها را به انجام برساند. 
این یک قانون بسیار طلایی بود، اما باز هم مشاهده می کنیم عملکرد چندان 

قابل توجه ای رخ نمی دهد.
او گفت: این روال با فراز و فرودهایی ادامه داشت، تا در برنامه سوم توسعه 

یک فصل از این مجموعه با در نظر گرفتن تجربیات سال های قبل بصورت 
کامل به این موضوع اختصاص داده شد تا هم خصوصی سازی قانونمند شود و 
هم اجرای آن سرعت بگیرد. یکی از خروجی های اصلی این قانون نهادسازی و 
شکل گیری سازمان خصوصی در اجرای ماده)۱۵( این قانون و با تغییر اساسنامه 

سازمان مالی گسترش مالکیت واحدهای تولیدی بود.
دژپســند ادامه داد: در آن قانون روش واگذاری )که در آن زمان بیشتر به 
صورت مذاکره صورت می پذیرفت(، قیمت گذاری )که این دو مورد هم اکنون 
نیز به عنوان مهم ترین مشکلات در خصوصی سازی مطرح می باشند.( و نهاد 
متولی واگذاری مهم ترین مباحثی بودند که به آنها پرداخته شد، هر چند در 
برنامه سوم نیز در نتیجه فضای نامناسب و برخوردهایی که با دست اندرکاران 
خصوصی سازی در کشور صورت گرفته بود، امور مربوط به خصوصی سازی 
با تشکیک و به نوعی ترس پیگیری می شد و تا همین اواخر نیز این موضوع 
قابل مشاهده است.وزیر اقتصاد افزود: در برنامه چهارم توسعه بازهم با آسیب 
شناسی صورت گرفته، یک بخش مفصل به خصوصی سازی اختصاص یافت 
و در این قانون هم تلاش شــد تا اختیاراتی برای این امر به دولت داده شــود 
که با مخالفت شورای نگهبان در مغایرت با اصل ۴۴ قانون اساسی مواجه شد.

او ادامــه داد: امــا پــس از آن نقطه عطفی در خصوصی ســازی با ابلاغ 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی رخ داد. این سیاست ها را می توان 
به عنوان منشــور حیاتی برای انقلاب اقتصــادی و گذار اقتصاد ایران از یک 
اقتصاد دولت - بازار به یک اقتصاد بازار - دولت نام برد. آنچه از این سیاست 
ها انتظار می رفت، تحول در اقتصاد کشور بود که با تقویت بخش خصوصی، 
نقش دولت را در اقتصاد مقید به حوزه های خاص نماید.دژپســند گفت: در 
اوایل ســال ۱۳۸۴ ابلاغ این سیاســت ها، یک فضای امید بخشی در جامعه 
شکل گرفت، به یاد دارم در اولین سالگرد ابلاغ این قانون جلسه ای با حضور 
رهبر معظم انقلاب و مشارکت فعالین اقتصادی و مسئولین دولتی برگزار شد 
و رهبری در این جلسه بحث های جدی را مطرح کردند و بر ضرورت اجرای 
آن تاکید داشتند. تا جایی که من یادم هست اینگونه برداشت شد که ایشان 
خودشان اجرای این سیاست ها را شخصاً پیگیری خواهند کرد و پس از آن 

نیز در مقاطع زمانی مختلف به شدت از آن حمایت کردند.
وی افزود: با تغییر دولت عزم بر خصوصی سازی به نحو چشمگیری کاهش 
یافت و فضا به نحوی بر علیه این رویکرد تغییر کرد. اما با ابلاغ سیاســتهای 
راهبردی و بسیار مهم نظام درباره بند )ج( اصل چهل و چهار قانون اساسی در 
نیمه دوم سال ۱۳۸۵ و تکمیل شدن مفاد این منشور الزام اجرای آن بصورت 
ضمنی و عینی مورد تاکید قرار گرفت.او گفت: مهم ترین اتفاقی که در سال 
۱۳۸۵ رخ داد، مصوبه ای است که با نام سهام فراگیر در اواخر دولت اصلاحات 
طراحی و تصویب شده بود و با اعمال اصلاحاتی با عنوان سهام عدالت به مرحله 
اجرا درآمد. پس از آن نیز قانون اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( در قالب 
تجمیع یک لایحه و یک طرح در مجلس تدوین و ابلاغ شد.وزیر اقتصاد ادامه 
داد: طی این سال ها نیز واگذاری ها با رویکردهای مختلف به انجام رسید. در 
دوره ای واگذاری ســهام در قالب رد دیون دولت غالب بود و در دوره ای هم 
مزایده. مروری بر این دوره های تاریخی به ما نشان می دهد، علاوه بر این که 
نقش دولت در اقتصاد کشور همیشه پررنگ بوده است، هیچ دوره آرامی برای 
خصوصی سازی در کشور وجود نداشته است یا اگر در کوتاه زمانی این امکان 

بوجود آمده است از این فرصت به خوبی بهره برداری نشده است.

 اصل ۴۴ قانون اساسی
وی همچنین درباره اصل ۴۴ قانون اساســی گفت: من از ابتدای دوره ی 
مسئولیت ام در وزارت اقتصاد، با شناخت از روند پرچالش اجرای سیاست های 

کلی اصل )۴۴( و بویژه خصوصی سازی در کشور، از معاونت اقتصادی وزارتخانه 
خواستم ضمن مطالعه ای جامع، آسیب شناسی کامل و دقیقی از اجرای این 
قانون بویژه فرآیند خصوصی سازی در کشور ارائه کند چرا که خصوصی سازی 
بخش مهمی از قانون اجرایی سیاست های کلی اصل ۴۴ است. به نظر من اگر 
ما باز هم فرصت را از دست می دادیم و نمی توانستیم به صورت جامع با یک 
آسیب شناسی دقیق رویکردها را طراحی مجدد کنیم، آنگاه یک پانزده سال 

دیگر نیز می گذشت و ما بازهم دستاورد قابل توجهی نداشتیم.
دژپســند ادامه داد: بر اســاس قانون، وزارت اقتصاد موظف است عملکرد 
قانون اجرایی سیاست های کلی اصل )۴۴( را گزارش دهد. در سنوات گذشته 
رویه مرســوم این بود که برای انجام این تکلیف قانونی، گزارش ها از دستگاه 
های اجرایی مختلف اخذ، ادغام و یکپارچه و ارائه می شد ولی در سال گذشته 
تلاش کردیم این گزارش را با رویکرد جدیدی که واقعا از آن می توان به تحلیل 
عملکرد نام برد، به انجام برسانیم و در عمل شکل جدیدی به این گزارش دادیم. 
چالش ها را در حوزه های مختلف شناسایی کردیم و متناسب با شناخت آنها، 

راهکارهای مرتبط را ارائه داده ایم. 
او گفت: خوشبختانه گزارش خیلی خوبی تهیه شد و خروجی این مطالعه 
در هیات واگذاری به بحث گذاشــته شد. مرور تجربیات چندین ساله، هیات 
واگذاری را به این جمع بندی رساند که باید در واگذاری ها سهم بیشتری برای 
بازار سرمایه قائل شویم و از ظرفیت این بازار به دلیل مزایای مختلفی که ایجاد 
می کند که مهم ترین های آن شفافیت و رقابتی بودن است بیشتر بهره ببریم.

وی افزود: بخش های مهم دیگری نیز که مقدم بر خصوصی سازی هستند، 
مانند بهبود فضای کسب و کار، بازار سازی، شفافیت صورت های مالی، نیز در 
حال مطالعه، آسیب شناسی و اجرا می باشند. این یکی از خطاهای راهبردی 
است اگر که اصل )۴۴( را محدود به واگذاری ها ببینیم، درحالی که این موضوع 
به سایر موضوعات سایه انداخته است. به هر حال، موضوعات کلیدی تر و موثر 
تری که به آنها اشاره کردم، باید به طور حتم به صورت جدی پیگیری شوند.

 واگذاری بنگاه ها 
وزیر اقتصاد در پاسخ به این پرسش که »از خصوصی سازی و واگذاری بنگاه 
ها در اقتصاد به دنبال چه هســتیم؟«، گفت: تجربه دنیا ثابت کرده است که 
بخش خصوصی پیشران توسعه کشورها است. ما از واگذاری ها به دنبال این 
هستیم که مالکیت و مدیریت بنگاه های دولتی به بخش خصوصی واقعی منتقل 
شود و با پررنگ شدن نقش بخش خصوصی در اقتصاد، حضور دولت به صورت 
مستقیم کمتر شود. بر این باوریم که دولت به وظایف حاکمیتی و اصلی خود 
ازجمله سیاستگذاری، تنظیم گری و ریل گذاری به جای تصدی گری بپردازد، 
چرا که با این کار، کارایی اقتصاد با محور شدن بخش خصوصی در اقتصاد و 

منحصر شدن کارکرد دولت در سیاست گذاری و نظارت، افزایش می یابد.
دژپسند همچنین در پاسخ به این که آیا در عمل این اتفاق افتاده است؟، 
افزود: در دوره ای، در کشور شاید با این رویکرد که بخش خصوصی توانمند 
برای خرید شرکت های دولتی وجود ندارد، واگذاری به نهادهای خاص صورت 
پذیرفت )که البته قانون هم این اجازه را فراهم می ســاخت( و استمرار این 
امر سبب شد تا در کنار بخش دولتی، تعاونی و خصوصی، این بخش به رکن 

چهارم در اقتصاد کشور تبدیل شود.
او ادامه داد: در عمل در برخی از صنایع و رشته فعالیت ها از انحصار دولتی 
به انحصار غیردولتی حرکت صورت گرفت . متاســفانه در خیلی از موارد، در 
عمل به رغم  واگذاری مالکیت، مدیریت و اداره شرکت ها همچنان در اختیار 
دولت باقی مانده است. در بسیاری از شرکت ها که هم اکنون از آنها به عنوان 

بنگاه های خصوصی یاد می شود، همچنان مدیریت با دولت است.

میزان وام پرداختی بانک ها از ۱۰۰۰ هزار میلیارد تومان فراتر رفت

صندق دارا دوم تا پایان سال عرضه می شود

افزایش تولید ۱۰۰ درصدی بیش از یکصد شرکت تولیدی

 خبر

معاون طــرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: ۱۰۶ واحد بزرگ تولیدی از ابتدای امسال تاکنون 
در هم سنجی با پارسال بیش از ۱۰۰ درصد افزایش تولید 

داشته اند.
بــه گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »ســعید 
زرندی« در جلسه کارگروه تامین مالی وزارخانه افزود: در 
این مدت ۸۶ شرکت بزرگ بیش از ۵۰ درصد رشد تولید 
داشته و در مجموع ۳۳۵ شرکت بیش از ۲۰ درصد رشد 

تولید داشته اند.
وی گفــت: این واحدها در صنایع مختلف چون فولاد 
و محصولات فــولادی، لوازم خانگــی، صنایع دارویی و 

غیره است.
زرندی ادامــه داد: وزارت صنعت، کالاهای منتخبی را 
که ســهم بالایی در ارزش افــزوده بخش صنعت دارند، 
به طور منظم رصد و پایش و آمار ماهانه تولید این کالاها 

را اعلام می کند.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت اضافه کرد: رتبه بندی 
اعتباری شرکت ها به عنوان روشی کارا برای تسهیل رکن 
ضامن در انتشار اوراق بدهی، توسط هیات مدیره سازمان 

بورس و اوراق بهادار مصوب و عملیاتی شده است.
وی گفت: شرکت هایی که اعتبار بالا و در نتیجه احتمال 

نکول پایین تری دارند، می توانند با ســطوح پایین تری از 
تضامین یا حتی بدون ضامن نسبت به انتشار اوراق بدهی 

در بازار سرمایه اقدام کنند.
زرندی توضیح داد: اکنون سه شرکت رتبه بندی اعتباری 

دارای مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار فعال هستند و 
به واحدهای موفق بخش صنعت و معدن توصیه می شود 

این مسیر را دنبال کنند.
معاون طــرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
افزود: انتشــار اوراق برای بخش تولید در راستای تامین 
مالی، رویکردی است که هم توسط ما در وزارتخانه و هم 

واحدهای تولیدی باید دنبال شود .
وی تاکید کرد: سهم بخش تولید از انتشار اوراق باید 
افزایش یابد، ساز و کار این موضوع فراهم شده و در ۹ ماهه 

امسال هم این سهم رشد خوبی داشته است.
اســتخراج اطلاعات مربوط بــه ۲۵ قلم کالای اصلی 
صنعتی و معدنی در هشــت ماهه امسال، حاکی از رشد 
تولید ۱٧ محصول و روند نزولی تولید هشت محصول است.

در هشــت ماهه امســال انواع خودرو سواری با تولید 
نزدیک بــه ۵۴۳ هزار دســتگاه و رشــد ۲۱ درصدی، 
تلویزیــون ٧۹٧ هــزار دســتگاه با رشــد ۶۱ درصدی، 
کاتــد مس ۱۹۲ هزار تن با افزایــش ۹ درصدی ، فولاد 
 خام با بیش از ۱۹ میلیون تن و رشــد بیش از هشــت 
درصدی، ســیمان با تولید ۴۸ میلیون تن و رشــد ۱۵ 
درصدی و لاستیک خودرو با تولید ۱٧۸ هزار تن با رشد 

۲۵ درصدی داشته است.

 فراخوانی برای دریافت چالش ها و موانع پیش  روی شرکت های 
دانش بنیان و فناور

فراخــوان دریافــت معضلات، چالش ها و موانع پیش روی شــرکت های 
دانش بنیــان و فنــاور در دبیرخانه جهش تولید شــرکت های دانش بیان 
و فنــاور وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اعلام شــد.پارک علم و فناوری 
دانشــگاه تهران با همکاری و مشارکت وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و 
با هدف ارتقای سطح تولید داخلی کشور در سال جهش تولید، تصمیم به 
جمع آوری معضلات، چالش ها و موانع پیش روی شــرکت های دانش بنیان 
و فناور کرده اســت.با توجه به شرایط کلی حاکم بر کشور و نیاز کشور به 
افزایش تولیدات داخلی و تأمین نیازهای کشــور توسط شرکت ها و منابع 
داخلی ســال ۱۳۹۹ به نام جهش تولید نامگذاری شــد.جهش در تولید را 
می توان جبران عقب ماندگی های حوزه های تولید با بهینه سازی فرآیندهای 
داخلی و بهبود کیفیت تولیدات با حداکثر ســرعت ممکن در حداقل زمان 

ممکن دانست. 
در این راستا پارک علم و فناوری دانشگاه تهران به همراه وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری نســبت به راه اندازی دبیرخانه جهش تولید اقدام کرده 

است.
یکــی از وظایــف دبیرخانه جهش تولیــد شــرکت های دانش بنیان و 
فنــاور وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری شناســایی معضلات، چالش ها و 
موانــع پیش روی شــرکت های دانش بنیان و فناور و رایزنی با ســازمان ها 
و ارگان هــای مرتبــط جهت برطرف شــدن این چالش هــا و موانع تا حد 
امکان اســت، بــه همین منظــور ایــن دبیرخانه تصمیم بــه جمع آوری 
 معضــلات، چالش هــا و موانــع پیــش روی شــرکت های دانش بنیــان و

 فنــاور کــرده اســت. در همیــن راســتا، شــرکت های دانش بنیــان و 
و  رشــد  مراکــز  فنــاوری،  و  علــم  پارک هــای  در  مســتقر  فنــاور 
پژوهشــگاه های سراســر کشــور می تواننــد از طریــق پرکــردن فرم و 
 بارگــذاری آن نســبت بــه اعــلام چالش هــا و موانع پیــش روی خود تا 
پایــان دی ماه اقدام کنند. علاقه مندان می تواننــد جهت ثبت نام از طریق 

stp.ut.ac.ir اقدام کنند.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/10/10

شماره : 989
 حمایت از گردشگری کاملا در چارچوب مسئولیت اجتماعی است

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان یزد حمایت از صنعت 
گردشگری از ســوی صنایع و معادن را کاملًا در چارچوب مسئولیت اجتماعی 

آنها خواند.
»محمدرضا قمی« ضمن تاکید بر این که گردشگری یکی از صنایع اصلی در 
استان یزد است، اظهار کرد: این صنعت به طور مستقیم به رفاهیات مردم وابسته 
اســت و ارتقای آن منجر به ارتقای رفاه جامعه خصوصا بخش خدمات و کسبه 
می شــود.وی با بیان این که صنایع و معادن یزد مکلف به حمایت از گردشگری 
نیستند، گفت: شاید وظیفه ای در این خصوص تعریف نشده باشد اما مسئولیت 
اجتماعــی ایجاب می کند که صنایع و معادن گردشــگری را مورد حمایت قرار 
دهند چرا که گردشگری علاوه بر بعد اقتصادی، مستقیما با نشاط اجتماعی نیز 

ارتباط دارد.
قمــی با تاکید بر این که حمایت از گردشــگری در قالــب برگزاری تورهای 
گردشگری معدن و صنعت می تواند یک مسئولیت اجتماعی باشد، تصریح کرد: 
همان قدر که ساخت یک مدرسه، مسجد، حسینیه و بیمارستان و زیرساخت های 
مشابه آن زیبا و موثر است، با تقویت گردشگری می توان زیرساخت های این حوزه 

را ارتقا داده و برای افراد زیادی اشتغالزایی کرد.
رئیس اتاق بازرگانی یزد با بیان این که مسئولیت اجتماعی می تواند در قالب 
هــر خدمتی به جامعه تعریف شــود، ارتقای گردشــگری را کاملا در چارچوب 

مسئولیت های اجتماعی اعلام کرد.

 نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی در منطقه آزاد ماکو؛ حلقه مفقوده 
صنعت کشاورزی

مدیر کشــاورزی و منابع طبیعی سازمان منطقه آزاد ماکو گفت: منطقه آزاد 
ماکو منطقه پیشرو در حوزه سرمایه گذاری کشاورزی در بین مناطق آزاد با توجه 

به ظرفیت ها و پتانسیل ها است.
بهرام زینال زاده در تشریح ظرفیت ها و پتانسیل های کشاورزی نهفته در منطقه 
آزاد ماکو گفت: سازمان منطقه آزاد ماکو با توجه به نقش محوری بخش کشاورزی 
به عنوان پیشران سایر بخش های اقتصادی مانند صنعت، خدمات و ... در هدف 
گذاری های کوتاه مدت و بلند مدت خود نگاه ویژه ای به بخش کشاورزی دارد، 
چرا که این بخش در شرایط حساس کنونی به عنوان گرانیگاه اقتصاد کلان می 
باشد و قطعا در چنین زمانی رشد و توسعه اقتصادی از مسیر کشاورزی می گذرد.

وی با بیان اینکه  سرمایه گذاران بخش کشاورزی صدور مجوزهای دست و پا 
گیر و بروکراســی های اداری را از مهم ترین مشکلات خود در شروع کار عنوان 
می کنند، ادامه داد: از اینرو سازمان منطقه آزاد ماکو در جهت تسهیل فرایندهای 
سرمایه گذاری، در صدد یکپارچگی مدیریتی برآمده و به دنبال صدور مجوزهای 

فعالیتهای کشاورزی توسط این سازمان است.
زینال زاده تصریح کرد: همچنین در طی این مدت توانسته ایم اختیار صدور 
مجوزهای تغییر کاربری اراضی زراعی و باغی را از سازمان جهاد کشاورزی استان 
کسب کنیم که تاثیر زیادی در تسهیل شروع کسب و کارهای کشاورزی، صنعتی 

خدماتی و گردشگری خواهد داشت.
وی در رابطه با مکانیزه کردن کشــاورزی منطقه آزاد ماکو نیز گفت:  با بهره 
برداری از پروژه  عظیم ســد کرم آباد و جذب هلدینگ ها و شرکت های بزرگ 
کشاورزی قطعاً شاهد ورود کشاورزی این منطقه از نیمه سنتی به صنعتی خواهیم 
بود و با توجه به اینکه شغل بیشتر مردم منطقه نیز کشاورزی و دامداری است 
هر گونه اقدام و برنامه ریزی در این خصوص یقیناً تاثیر مســتقیم بر فعالیت و 
افزایش آگاهی کشاورزان خرد و دامداران محلی منطقه خواهد گذاشت و ترویج و 
الگوبرداری از این هلدینگ ها و کشت و صنعت ها کمیت و کیفیت تولید منطقه 

را تحت الشعاع قرار خواهد داد.
مدیرکشاورزی و منابع طبیعی سازمان منطقه آزاد ماکو افزود:  همچنین توسعه 
کشت های گلخانه ای و فعالیتهای آبزی پروری قطب مهم و دیگر کشاورزی نوین 
است که با عنایت به ظرفیتهای آبی و شرایط اقلیمی منطقه آزاد ماکو، در تلاشیم با 
تامین زیرساختهای اولیه بتوانیم سرمایه گذران این بخش را با نگاه به بازار جهانی 

و اهداف صادراتی در مسیر تولید قرار دهیم.
وی در پایــان نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی را یکی از حلقه های مفقوده در 
صنعت کشاورزی عنوان کرد و گفت: سازمان منطقه آزاد ماکو در همه برنامه ریزی 
ها و هدف گذاری های خود از آن غافل نشده و پیش شرط سرمایه گذاری در این 

منطقه را داشتن زنجیره کامل تولید می داند.

 احداث فاز دوم پرورش بزرگترین مجتمع ماهیان سردابی خاورمیانه 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستن گفت: طرح بزرگترین مجتمع 
ماهی های سردآبی و قزل آلا در خاورمیانه با زیر ساخت ۲۵ میلیارد تومان هزینه،با 

٧۶ واحد و با ظرفیت سالانه ۱۱۴۰ تن تولید ماهی در دست اقدام است.
محمد فرید سپری در بازدید از مجتمع پرورش ماهیان سردابی روستای دیوزناو 
اظهار کرد: فاز دوم پرورش بزرگترین مجتمع ماهیان سردابی خاورمیانه در استان 

کردستان احداث می شود. 
وی افزود: فاز دوم مجتمع بزرگ پرورش ماهیان ســردابی در سیروان، پروژه 
ایجاد باغ های تحت فشار و مکانیزه در حاشیه شهرستان سروآباد جزو طرح ها و 

اقدامات در دست اجراست.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کردستان گفت: در فاز اول این مجتمع  
مکانیزه شدن ۲۵۰ هکتار از باغات اطراف این طرحدر دست اجرا است.وی تأکید 
کرد: طرح بزرگترین مجتمع ماهی های ســردآبی و قزل آلا در خاورمیانه با زیر 
ساخت ۲۵ میلیارد تومان هزینه،با ٧۶ واحد و با ظرفیت سالانه ۱۱۴۰ تن تولید 

ماهی در دست اقدام است.
سپری با اشاره به جایگاه خاص و ویژه استان کردستان و پتانسیل آن در زمینه 
کشاورزی گفت: خوشبختانه شهرستان سروآباد نیز در زمینه کشاورزی و حوزه 
باغات، عملکرد قابل چشمگیری داشته که ما با این روند در نظر داریم که طرح 
های پمپاژ و سیستم های مختلف مکانیزه بارانی را راه اندازی کنیم و بتوانیم در 

تمامی نقاط استان کردستان شاهد کشاورزی پیشرفته و گسترده تری باشیم.

 نبود صنایع تبدیلی و تکمیلی در منطقه آزاد ماکو؛ حلقه مفقوده 
صنعت کشاورزی

مدیر کشــاورزی و منابع طبیعی سازمان منطقه آزاد ماکو گفت: منطقه آزاد 
ماکو منطقه پیشرو در حوزه سرمایه گذاری کشاورزی در بین مناطق آزاد با توجه 

به ظرفیت ها و پتانسیل ها است.
بهرام زینال زاده در تشــریح ظرفیت ها و پتانسیل های کشاورزی نهفته در 
منطقه آزاد ماکو گفت: سازمان منطقه آزاد ماکو با توجه به نقش محوری بخش 
کشاورزی به عنوان پیشران سایر بخش های اقتصادی مانند صنعت، خدمات و ... 
در هدف گذاری های کوتاه مدت و بلند مدت خود نگاه ویژه ای به بخش کشاورزی 
دارد، چرا که این بخش در شرایط حساس کنونی به عنوان گرانیگاه اقتصاد کلان 
می باشد و قطعا در چنین زمانی رشد و توسعه اقتصادی از مسیر کشاورزی می 
گذرد.وی با بیان اینکه  سرمایه گذاران بخش کشاورزی صدور مجوزهای دست و 
پا گیر و بروکراسی های اداری را از مهم ترین مشکلات خود در شروع کار عنوان 
می کنند، ادامه داد: از اینرو سازمان منطقه آزاد ماکو در جهت تسهیل فرایندهای 
سرمایه گذاری، در صدد یکپارچگی مدیریتی برآمده و به دنبال صدور مجوزهای 
فعالیتهای کشاورزی توسط این سازمان است.زینال زاده تصریح کرد: همچنین در 
طی این مدت توانسته ایم اختیار صدور مجوزهای تغییر کاربری اراضی زراعی و 
باغی را از سازمان جهاد کشاورزی استان کسب کنیم که تاثیر زیادی در تسهیل 

شروع کسب و کارهای کشاورزی، صنعتی خدماتی و گردشگری خواهد داشت.

منطقه آزاد ارس، چشم و چراغ صنعت گلخانه ای خاورمیانه 
منطقه آزاد ارس به دلیل استقرار یکی از 
بزرگترین مجتمع های گلخانه ای خاورمیانه 
در آن، در ســال های اخیر به چشم و چراغ 
صنعت گلخانه ای در خاورمیانه تبدیل شده 
است.وجود بزرگترین واحدهای گلخانه ای 
با آخرین فن آوری های روز دنیا در منطقه 
آزاد تجاری و صنعتی ارس، محیطی فراهم 
کرده تا امکان تولید انواع محصولات گلخانه 
ای با کیفیت جهانی ایجاد شود و رکورددار 
تولید محصولاتی همچون فلفل دلمه ای، 
گوجه فرنگی و خیار باشد و با صادرات این 
محصولات در شــرایط تحریم، اشــتغال و 

ارزآوری مناسبی داشته باشد.
بــه عنوان نمونه، متوســط تولید فلفل 
دلمه ای در گلخانه های کشور ۲۳۰ تن در 
هکتار است، اما در منطقه آزاد ارس با تلاش 
بخش کشاورزی و کارکنان یکی از واحدهای 
گلخانه ای، رکورد این تولید در واحد سطح 

به ۳۰۰ تن در هکتار افزایش یافته است.
منطقــه آزاد ارس در تولید محصولات 
گلخانه ای مثــل گوجه فرنگی و خیار نیز 
رکوردار اســت و تولیدات آن به کشورهای 
مجاور به خصوص روسیه و بازارهای حاشیه 
خلیج فارس  به  عنــوان بازارهای هدف با  
ارزآوری مناســب صادر می شود. یکی از 
مزیت های نسبی مجتمع های گلخانه ای 
منطقه آزاد ارس که آن را در سطح کشور 
بی رقیب و برای فعالان صنعت گلخانه ای 
خاورمیانه به رقیبی سرسخت تبدیل کرده 
است.در منطقه آزاد ارس به مرکزیت جلفا 
در ۱۳۲ کیلومتری شمال غرب حدود ۱۵۰ 
هکتار گلخانه در حال بهره برداری و حدود 
۲۵۰ هکتار گلخانه در حال ســاخت وجود 
دارد که سالانه نزدیک به ۵۰ میلیون دلار 

محصول از آنها صادر می شود.
ظرفیــت تولید مجتمع های گلخانه ای 
منطقه آزاد ارس ۴۰ هزار تن انواع محصول 
است که بیش از ۲۰ هزار تن آن صادر می 
شود.کشاورز رکورددار تولید فلفل دلمه ای 
کشور در منطقه آزاد ارس در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا اظهار کرد: مجموعه ظرفیت 

این گلخانه سالانه ۴۰ هزار تن است که از 
این مقدار حدود ۵۰ درصد محصولات فلفل 
و بادمجان و بقیه گوجه فرنگی است؛ بازدهی 
محصول بسیار چشمگیر بوده و رکورد تولید 
گوجه فرنگی و فلفل دلمه ای از هر هکتار به 
ترتیب ۴۵۰ تن و ۳۰۰ تن در در هکتار می 
باشد.سعدالله اسکندری با بیان اینکه رکورد 
برداشت فلفل دلمه ای در کشور ۲۳۰ تن 
در هکتار است، افزود: افزایش این مقدار به 
۳۰۰ تن یک موفقیت چشمگیر به حساب 
می آید و با توجه به اینکه حجم محصولات 
روزانه بالاســت و ماشین آلات و تجهیزات 
خاصی در این گلخانــه وجود دارد، روزانه 
۱۲۰ تن محصولات تولیدی، درجه بندی 
و بســته بندی می شود و این مقدار بسته 
بندی روزانه نیز در کشور چشمگیر است.

وی گفت: رمز موفقیت ما اســتفاده از 
دانــش و فن آوری هــای نوین و اطلاعات 
بــه روز می باشــد؛ اســتفاده از تجربیات 

متخصصــان خارجی و کارگــران آموزش 
دیده داخلــی، کمک کرده تــا به اهداف 
مورد نظر دســت پیدا کنیم؛ این مجتمع 
گلخانــه ای بزرگتریــن مجتمــع گلخانه 
یکپارچــه هیدروپونیک شیشــه ای ارتفاع 
بلند خاورمیانه اســت کــه در این محیط 
توانستیم رکورد تولید فلفل دلمه ای کشور 
را بشــکنیم.  وی افزود: فرق این گلخانه با 
دیگر گلخانه ها، اســتفاده از سیســتم های 
جدید اســت، سیســتم های خاص، بستر 
خاص، سیستم آبیاری جمع آوری آب باران، 
اســتفاده مجدد از آب بــاران، جمع آوری 
آب زهکشــی و مبارزه با آفات موجب شده  
بازدهی محصولات در واحد سطح بالا برود.

اســکندری اظهار کرد: استاندارد عدم 
آلایندگی محصولات که محیط زیست آن 
را صــادر کرده، از دیگر مزایای این گلخانه 
در منطقه آزاد ارس است.وی توضیح داد: 
در تولید ایــن محصولات واریته ها و تیپ 

های مختلف از فلفل و گوجه فرنگی را تولید 
می کنیم که بازار هدف متقاضیان هستند؛ 
این محصولات علاوه بر سلامتی که دارد، 
مشتریان خارجی نیز به لحاظ ماندگاری بالا 
و داشتن حداقل ضایعات طالب آن هستند. 
وی در خصوص برنامه های سال آینده برای 
توســعه محصــولات و افزایش محصولات 
کارخانه گفت:ذبر اســاس برنامه ریزی های 
انجام شــده سال آینده بازدهی محصولات 
را ۲۵ تا ۳۰ درصد افزایش می  دهیم، بدون 
این که افزایش ســطح هکتار در کاشــت 

صورت گرفته باشد.

 گلخانه بزرگ ارس جزو ۱۰ گلخانه 
بزرگ جهان است

مدیرعامل منطقه آزاد تجاری و صنعتی 
ارس نیز گفت: از نظر ســاخت و تولید این 
گلخانه پیشــرفته با استانداردهای جهانی 
شــکل گرفته و جزو گلخانــه های نمونه 

کشــور اســت که رکورددار مناطق آزاد، 
ایران و خارومیانه اســت و در واقع یکی از 
۱۰ گلخانه بزرگ جهان محسوب می شود.

محســن نریمان ادامه داد: این موضوع 
موجب می شــود تــا منطقه مــورد توجه 
بســیاری از فعالان اقتصادی و کشاورزی 
قرار بگیــرد و فکر می کنم تا چند ســال 
تمــام محصولات گلخانه  آینده رکورددار 
ای در کشور منطقه آزاد ارس باشد.نریمان 
بــا بیان اینکه در تولیــد گوجه فرنگی نیز 
رکورد دار هستیم، تاکید کرد: عمده هدف 
تولیــد این واحدهای گلخانــه ای منطقه 
آزاد ارس، صادرات اســت که به کشورهای 
همجوار به ویژه روســیه صادر می شود.وی 
یــادآوری کرد: امســال ۲۴۰ میلیون دلار 
انــواع کالا از منطقه آزاد ارس بیشــتر به 
ترکیه،  آذربایجان،  جمهوری  کشــورهای 
عراق، قزاقستان، افغانستان، امارات متحده 
عربی، ارمنستان، جمهوری چک و ازبکستان 
صادر شده است. وی همچنین اظهار کرد: 
بهــره وری مصرف آب یکی از مزایای مهم 
گلخانه  اســت که با بهره گیری از سیستم 
آبیاری بســته به این دستاورد رسیده ایم، 
ضمــن بیش از یکهزار نفر نیز در این واحد 

فعالیت می کنند.
نریمان یادآوری کرد: آوردن دانش فنی 
به روز اروپایی یکی دیگر از دســتاوردهای 
واحــد گلخانــه ای منطقــه آزاد تجاری و 
صنعتی ارس در جلفا است.مسئول کنترل 
کیفی گلخانه نیز در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا اظهار کرد: تمام مراحل رشــد کاشت 
فلفــل و گوجــه فرنگــی و بازدهی تحت 
کنترل این واحد می باشــد و بعد از تولید 
محصولات قبل از ارسال به بازارهای هدف 
محصــول در اینجا درجــه بندی و نظارت 
نهایی انجام می شــود و سپس به بازارهای 

جهانی ارسال می شود.
یک کشــاورز شــاغل در گلخانه نیز به 
ایرنا گفت: برداشــت گوجه فرنگی و فلفل 
از اواخر آذر ماه آغاز شــده و تا تیرماه سال 

آینده ادامه دارد.

عشایر شاهرود خواهان همراهی بیشتر در اجرای طرح پلاک کوبی دام شدند 
عشایر شهرستان شاهرود با اذعان به اینکه پلاک کوبی 
دام  اقدام مناســبی برای جلوگیری از قاچاق دام و تامین 
علوفه و نهاده های دامی با نرخ دولتی به دامداران است، 
خواستار تسهیلات و همراهی بیشتر دستگاههای اجرایی 

با عشایر در اجرای این طرح شدند.
تعدادی از عشــایر و دامداران شهرستان شاهرود در 
منطقــه خارتوران که نیازمند تامین نهاده های دامی در 
فصل پاییز و زمستان برای دام های سبک خود هستند، 
می گویند که شرط برخورداری از علوفه دولتی، پلاک کوبی 

دام ها است.
طرح پلاک کوبی دام ها مصوبه ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز است که با هدف جلوگیری از سرقت و قاچاق 
دام زنده از کشور و تامین امنیت غذایی از حدود دو سال 

پیش اجرای آن کلید خورده است.
حســن احمدی دامدار خارتورانی با بیان اینکه طرح 
پلاک کوبی دام در کشــور مزایای زیــادی دارد به ایرنا 
گفت:بــرای هر پلاک کوبی بیش از ۴۵ هزار ریال هزینه 
اخذ می شود که برای دامداران و عشایری که دام و احشام 

زیادی دارند، هزینه بالایی می شود.
وی تاکید کرد: در سرمای زمستان تامین نهاده برای 
جلوگیری از هدررفت سرمایه های عشایر ضرورتی اجتناب 
ناپذیر اســت و خواهان همراهی مســوولان با عشایر و 

دامداران در اجرای آن هستیم
یک دامدار دیگر خواستار اعطای فرصت مناسب برای 
پلاک کوبی دام به عشــایر شــد و گفت: تعداد زیاد رمه 
عشایری در این منطقه ووجود دارد که هزینه پلاک کوبی 
را در این شرایط کرونایی برای عشایر سنگین کرده است. 
حسن ملک محمدی که نیمی از دام های خود را پلاک 
کوبی کرده است، افزود: پلاک دام های عشایر در برخی 

زمان ها با دام روستایی به اشتباه ثبت می شود.

وی ادامه داد: روند اصلاح دوباره ثبت دام در ســامانه 
روســتایی و عشایری برای رمه داران طولانی است که با 
کمی دقت در همان ابتدای کار از این اتفاق ناخواسته می 
توان جلوگیری کرد.احمد مرادی دامدار دیگر شاهرودی 
هم گفت: دفترچه دامداران عشایر می تواند برای توزیع 

عادلانه نهاده های دامی ملاک عمل باشد.
وی با اشاره به اینکه پلاک کوبی اگر همگانی در سراسر 
استان سمنان  انجام شود برای جلوگیری از سرقت های 
دام زنده مناسب است، تاکید کرد: اجرای این طرح همت 
و تلاش همگانی دستگاههای اجرایی و مردم را می طلبد.

رییس اداره امور عشایری شهرستان شاهرود در این 
زمینه به خبرنگار ایرنا گفت: اجرای طرح پلاک کوبی دام 

عشایر از یکسال و نیم قبل آغاز شده است.
رضا نقی زاده اجرای این طرح را مصوبه ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز دانست و گفت: اجرای پلاک کوبی دام 

های سبک عشایر مزایای بسیاری دارد از جمله اینکه با 
ثبت دقیق اطلاعات دام زنده در این سامانه خدمات دهی 
بهتر و سریعتر به عشایر و دامداران منطقه انجام می شود.

به گفته وی، پلاک کوبی دام در خرید و فروش، کشتار 
و جلوگیری از سرقت احشام و قاچاق بسیار موثر است .

رییس اداره امور عشــایری شهرستان شاهرود گفت: 
پلاک کوبی دام برای توزیع نهاده های دامی به نرخ مصوب 
دولتی بین عشایر منطقه که دفترچه دارند، راهگشا است 

و به آنان کمک می کند. 
وی با اشــاره به اینکه این مساعدت ها برای دام های 
بدون پلاک هم در توزیع نهاده ها درحال انجام اســت، 
تاکیدکرد: دامداران عشایر در فرصت های تعیین شده باید 
در اسرع وقت دام های خود را سریعتر پلاک کوبی کنند.

نقی زاده با بیان اینکه تاکنون ۲٧ هزار راس دام عشایر 
پلاک کوبی و ثبت سامانه این طرح شدند، افزود: عشایر 

شهرستان شاهرود تعداد ۱۴۰ هزار راس دام داشتی سبک 
دارند که برای ۴۰هزار راس آن توسط تشکل ها و شرکت 

های خصوصی پلاک خریداری شده است.
رییس اداره امور عشــایری شهرستان شاهرود گفت: 
چنانچه پلاک کوبی دامی در حوزه عشایری و روستایی 
به اشــتباه در سامانه ثبت شود امکان جابجایی و اصلاح 

اطلاعات آن وجود دارد.
نقی زاده ادامه داد: ۳٧۵ تن جوی سهمیه ای توسط 
شرکت تعاونی عشایر شاهرود خریداری و توزیع شده است 
و قیمت هر کیلوگرم آن در دورترین روستاها و آبادی های 

عشایری این شهرستان ۲۱هزار ریال است.
رییس شبکه دامپزشکی شهرســتان شاهرود هم با 
برشــمردن مزایای طرح پلاک کوبی دام زنده سبک در 
این شهرســتان، تاکید کرد: با ثبت مشــخصات دام ها 
در این ســامانه جلوی بسیاری از سرقت ها و قاچاق دام 

گرفته می شود.
مجتبی گلی افزود: در فصل قشلاقی و شرایط مساعد 
جوی و رویش مناسب مراتع، عشایر بسیاری از مناطق و 

استان های همجوار به این سمت کوچ می کنند.
وی با اشاره به اینکه تعداد دام های کوچ روی عشایر 
در این فصل از سال به بیش از ۵۰۰ هزار راس دام سبک 
زنده می رســد، اظهار داشت: با توجه به پراکندگی آغل 
ها، مراتع و گســتره جغرافیایی منطقه تحت پوشش و 
نظــارت این اداره خدمات رســانی و نظارت با تلاش بی 

وقفه همکاران انجام می شود.
به گفته وی، خرید واکســن مورد نیاز دام انجام شده 
و بیش از ۴۰ درصد تقاضای واکسیناســیون داشتیم که 

تاکنون این مهم انجام شده است.
در شهرستان شاهرود ۲۳۰ هزار دام سبک و ۱۸ هزار 

رأس دام سنگین وجود دارد.

پریدن گاه و بیگاه قیمت مرغ از قفس تنظیم بازار
کمبــود و تخصیص نیافتــن نهاده ها و خــودداری 
مرغداری ها از جوجه ریزی موجب پریدن گاه و بیگاه قیمت 
مرغ از قفس تنظیم بازار می شــود اتفاقی که طی ٧۰ روز 
گذشته بازار کرمان را با نوسان شدید قیمت این فرآورده 
خام دامی مواجه کرد و برنامه ریزی جدی مســئولان در 
این بخش را یادآور شد.کاهش تقاضا در بازار مرغ از زمان 
شیوع ویروس کرونا به دلیل تعطیلی تالارها و مراسم های 
مختلف و حتی معاشــرت ها، موجب پایین آمدن قیمت 
مصرف کننده این کالای اساســی در بازار شد که به ضرر 
مرغدارانی تمام شد که مثل همیشه حساب برگزاری مراسم 
و رونق بازار مرغ را داشــتند.کاهش جوجه ریزی یکی از 
اقدامات مرغ داری ها برای پیشگیری از ضرر و زیان نسبی 
بود که صاحبان این واحدهای صنفی به آن متوسل شدند.

از ســوی دیگر بازار نامتعادل توزیع نهاده های دامی 
و همچنیــن اعمال تحریم ها و ناتوانی در وارد کردن این 
محصول به کشور موجب ایجاد مشکلات بی حد و حصر 
برای مرغدارای ها شد به طوری که برخی از این واحدها 

در ادامه فعالیت خود دچار شک شده بودند.
هر چند انتشار کلیپ هایی با موضوع از بین بردن جوجه 
هــای یک روزه در فضای مجازی افکار عمومی را متوجه 
تنگناهای مرغداران در شرایط فعلی کرد اما مسئولان استان 
کرمان بر رخداد این مهم در این استان صحه نگذاشتند و 
این موضوع را رد کردند.این روند تا آنجا ادامه پیدا کرد که 
مرغدارن برای جبران ضرر و زیان خود با وجود جوجه ریزی 
های اندک و شرایط بد توزیع نهاده های دامی قیمت مرغ 

را افزایش دهند و تنگنای اقتصادی را برای مردم افزایش 
دهند برای همین از اواسط مهرماه سال جاری قیمت مرغ 
از حدود ۳۴ هزار تومان به ۳۸ هزار تومان رسید.اتفاقی که 
در شرایط شیوع کرونا و کسادی بسیاری از کسب و کارها 
به جرات می توان گفت فشار زیادی بر اقتصاد خانوارهای 

کم درآمد وارد کرد.
اما بعد از توزیع نهاده ها و کنترل بازار کرمان با توزیع 
مرغ منجمد در ادوار مختلف توسط ستاد تنظیم بازار، قیمت 
مرغ روند کاهش پیدا کرد و به ۲۰ هزار و ۴۰۰ رسید قیمتی 
که شاید برای بسیاری از افرادی که زیر خط فقر هستند 
زیاد باشد اما این قیمت به گفته مسئولان امر پایین ترین 

قیمتی است که تنظیم بازار بر آن به توافق رسیده اند.

 بازار مرغ کرمان در تعادل است 
معاون امور بازرگانی و توســعه تجارت سازمان صمت 
در استان کرمان تاثیرپذیر بودن بازار مرغ این استان را از 
سایر استان ها از جمله یزد دلیل نوسانات قیمت مرغ در 

کرمان می داند.
سینا خسروی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: حدود 
٧۰ روز قبل شــاهد توقف در جوجه ریزی به دلیل عدم 
تخصیص نهاده ها بودیم که موجب شد مرغ افزایش قیمت 
افسار گسیخته ای را از ۳۴ هزار تومان به ۳۸ هزار تومان 
تجربه کند.وی با بیان اینکه در همان زمان اعلام کردیم 
اگر مصرف مدیریت شود بحران کمبود مرغ در بازار سریع 
تر بر طرف می شــود که در همین شرایط با تزریق مرغ 

منجمد به بازار بحران کمبود مرغ در کرمان کنترل شد.
وی با بیان ااینکه بعد از وارد کردن مرغ منجمد به بازار 
پیش بینی می شــد قیمت این فراورده خام کاهش پیدا 
کند که این اتفاق گام به گام رخ داد و قیمت مرغ در شیبی 
نزولی از ۲۶، به ۲۳ و بعد از آن به ۲۴ هزار تومان و اکنون 
به قیمت کف ۲۰ هزار و ۴۰۰ رسید.معاون امور بازرگانی 
و توسعه تجارت سازمان صمت در استان کرمان، وضعیت 
فعلی بازار مرغ این استان را مطلوب ارزیابی و تصریح کرد: 
چهار پنج روز گذشته و چند روز آینده تولید مرغ در کرمان 
در بالاترین حد ممکن قرار دارد و بازار در تعادل کامل است.

وی گفت: تخصیص نهاده ها نیز در حال حاضر سامان 
گرفته و اگر با همین روند ادامه داشته باشد بازار مرغ در 
استان کرمان بدون افزایش قیمت در تعادل خواهد ماند.

خســروی به مشکلات کلان کشوری در زمینه تامین 
نهاده ها و وجود تحریم ها اشاره کرد و اظهار داشت: اکنون 
سامانه بازارگاه توزیع نهاده ها رویکرد جدیدی پیدا کرده 

و مرغداران از این روند ابراز رضایت دارند.
وی با بیان اینکه ۲ نوســان قیمتی شدید و ضعیف در 
بازار مرغ وجود دارد افزود: نوسانات قیمت در دامنه بیش 
از پنج هزار تومان شدید است که به دلیل اتفاقات خاص 
مانند توزیع نشــدن نهاده ها و نوسانات ضعیف به دلیل 
شرایط موجود در هر استان رخ می دهد که استان کرمان 
به دلیل وارد کردن مرغ از ســایر استان ها بخصوص یزد 

درگیر نوسانات قیمتی سایر استان ها نیز هست.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت در 

اســتان کرمان افزود: ۶۰ تا ٧۰ درصد نیاز مرغ کرمان در 
خود استان تولید و تامین می شود و حدود ۳۰ درصد از 
استان های دیگر بخصوص یزد وارد می شود.وی با اشاره 
به تیم بازرســی قوی و پای کار در اداره کل صمت، اتاق 
اصناف و بسیج اصناف ادامه داد: بازرسی از اصناف به منظور 
پیشگیری از تخلفات و افزایش قیمت ها با حداکثر توان 
در حال انجام است. خسروی بیان کرد: طبق بازرسی های 
به عمل آمده قیمت مرغ در بیش از ۹۹ درصد واحدهای 
عرضه این فراورده یکســان است و در سایر موارد توسط 
بازرسان تذکر داده می شود.وی تعداد بازرسان اصناف اداره 
کل صمت  و اتاق اصناف را  مجموعا در شهرستان کرمان  
۶۰نفر اعلام کرد و گفت: اخیرا بیش از ۱۵۰ بازرس از طریق 

بسیج اصناف به این تعداد اضافه شده است.
مدیرعامل تعاونی مرغداران رفســنجان در گفت و گو 
بــا خبرنگار ایرنا افزود: نبود زنجیره تولید و توزیع مرغ در 
شهرستان های استان کرمان به منظور نظارت بر بازار تولید 
و تا توزیع مرغ به شدت محسوس است.محمد شهرآبادی با 
اشاره به نوسانات تحمیل شده به قیمت مرغ در بازار استان 
کرمان مانند سایر استانها افزود: ضربه وارد شده به بازار مرغ 
رفسنجان به دلیل داشتن زنجیره تولید و تعاونی مرغداران 

بسیار کم تر از سایر مناطق بود.
وی اظهار داشت: شهرستان رفسنجان بعد از آزاد کردن 
ذخیره مرغ در بازار برای مدتی دچار مشکل شد اما وجود 
تعاونی های تولید به دلیل حذف واســطه ها می تواند در 

تنظیم بازار و پیگیری از نوسانات قیمتی موثر باشد.
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استاندارد نیستیم

رکوردشکنی معکوس کمیته داوران فدراسیون فوتبال
کمیته داوران فدراســیون فوتبال به جای پیگیری و 
کمک به ورود وی ای آر به فوتبال کشورمان شروع به تزریق 
بی رویه و افراطی داوران جوان و کم نام و نشان به مسابقات 

لیگ برتر کرده است.
هشت هفته از لیگ برتر فوتبال ایران برگزار شده که 
با در نظر گرفتن دیدارهای عقب افتاده تا به اینجا شاهد 
برگزاری ۶۰ مسابقه بودیم. کلیدواژه همیشگی فوتبال ما 
بازهم در این مدت، »داوری«  است. همچنان همه تیم ها 
نسبت به قضاوت داوران ناراحت هستند و در کنفرانس های 
مطبوعاتی و بیانیه ها به عینه می توان آن را مشاهده کرد. 
در برخی اوقات حق دارند و در اکثر اوقات با استفاده از نام 
داوران، فرار رو به جلو می کنند. از طرفی همه گیر شــدن 
سیستم کمک داور ویدیویی )VAR( اهالی فوتبال را بر آن 
داشته تا یک صدا خواهان ورود این سیستم به لیگ برتر 
باشــند. خواسته ای بر حق که مشخص نیست چه زمانی 

جامه عمل به آن پوشیده می شود.
امــا واکنش کمیته و دپارتمــان داوری به اعتراضات 
باشــگاه ها در باب کیفیت قضاوت ها و ورود VAR چه بوده 
اســت؟ تقریبا می توان گفت واکنشی از سوی این ۲ نهاد 
ندیدیم. »فریدون اصفهانیان« به عنوان سرپرست کمیته 
داوران، تمام تماس های دریافتی از ســوی اهالی رسانه را 
بی پاسخ می گذارد و تنها با سایت فدراسیون فوتبال حاضر 
به مصاحبه می شود. او در حضور مجددش در راس کمیته 

داوران یک تصمیم ویژه گرفته است.
ورود افراطی داوران جوان به جرگه قضات لیگ برتری 
اتفاقی اســت که در این هفته ها به وضوح می توان آن را 
تماشا کرد. هر هفته شاهد قضاوت یک یا چند داور کم نام و 
نشان هستیم که تاکنون نتوانسته در کوتاه مدت به کیفیت 

داوری ها کمک کند.

بعد از برگزاری ۶۰ بازی تا به اینجای مســابقات لیگ 
برتر، کمیته داوران از ۳٧ داور مختلف استفاده کرده است. 
به عبارتی تا همینجا و پیش از اضافه شدن داور دیگری، 
حدود ۲ برابر تعداد داورانی که دیدارهای لیگ برتر فوتبال 
انگلستان را در این فصل قضاوت می کنند. ۱٧ داور بیشتر از 
قضاتی که بازی های لالیگا را در این فصل سوت می زنند و 
همچنین هشت داور بیشتر از بوندسلیگای آلمان. احتمالا 

بیشتر از هر جای دیگری در این کره خاکی.
اسامی داورانی که تا به اینجا در لیگ برتر فوتبال ایران 
سوت زده اند در کنار تعداد دیدارهایی که قضاوت کرده اند 

به شرح زیر است:
یک بازی: رضا جعفری، علی بای، ســیدرضا مهدوی، 
حســین زیاری، محمدرضا تــارخ، میثم حیدری، کمیل 

غلامی، روح الله شــریفی، رضا عادل، امیرسامان سلطانی، 
عباس راکی، امیر عرب براقی، ناصر جنگی، ایمان کهیش، 
احمد محمدی و محمدباقر پورباقر. ۲ بازی: حسن اکرمی، 
محمدحسین ترابیان، موعود بنیادی فر، مهدی مرجان زاده، 
سعید رحیمی مقدم، حسین زمانی، محمدحسین زاهدی فر، 
محمدرضا اکبریان، وحید کاظمی، کوپال ناظمی، عبدالنبی 
پورخلف، حمید حاج ملک، رضا کرمانشــاهی، اشــکان 
خورشــیدی، علی اصغر مومنی، مرتضی منصوریان، یاسر 

همرنگ، بیژن حیدری و علی صفایی.

سه بازی: سیدمهدی سیدعلی و پیام حیدری.
همانطور که مشــاهده می کنید به جز ســیدمهدی 
ســیدعلی و پیام حیدری که ســه دیدار را سوت زده اند 

الباقی داوران ۲ و یــک بازی را قضاوت کرده اند. نام های 
جدید زیادی را مشاهده می کنیم که هر هفته به تعدادشان 
افزوده می شــود و مشخص نیست تا چه زمانی به لیست 

قاضیان لیگ بیستم افزوده خواهد شد.
بــدون تردید حضور داوران جوان تــر و تزریق نیروی 
تازه نفــس به جرگه داوران لیگ برتــری بهترین اتفاق 
ممکن اســت؛ چرا که نســل کنونــی داوران و آنهایی 
 کــه در چند فصــل اخیر حضــور داشــته اند از لحاظ

 کیفــی عملکــرد قابل قبولــی نداشــته اند، ولی اضافه 
شــدن داوران جوان با این ســرعت افراطی و بدون فکر 
می توانــد هم بازی ها را با تنــش فراوان تری روبرو کند و 
هم ایــن داوران جوان قبل از رســیدن به آمادگی ۱۰۰ 
 درصد وارد رقابت ها شــوند و با یک یا ۲ اشتباه تاثیرگذار 
تا مدت مدیدی از لحاظ روحی دچار مشکل و افت شوند 
و ســوخت شوند.مشخص نیســت فریدون اصفهانیان و 
دوستان چطور ۱۸۰ درجه تغییر دیدگاه داشته اند. آنها در 
دوره قبلی حضورشــان تا جایی که می شد با ورود داوران 
جوان تر مخالفت و مقاومت می کردند و حالا بدون حساب 

و کتاب شاهد ورود داوران کم تجربه به میادین هستیم.
بعضی بر این باورند که نزدیکی به انتخابات فدراسیون 
فوتبال باعث شــده تــا چنین تغییر رویــه به اصطلاح 
گل درشتی در کار ارکان داوری فوتبال کشورمان به وجود 
بیاید. امیدواریم اینطور نباشــد چرا کــه در این صورت 
فوتبال ما و همچنین این داوران جوان بیشــترین ضرر را 

خواهند کرد.
بهتر بود مسوولان  حاضر در کمیته داوران به جای این 
کار، مقدمات حضور VAR را فراهم می کردند و خود به خود 
بهترین تبلیغ ممکن را برای انتخابات بعدی نیز با همین کار 
انجام می دادند و همچنان بر مسند کار باقی می ماندند ولی...

سرمربی تیم بسکتبال مهرام با انتقاد از 
مسائلی که باعث افت کیفی رقابت های لیگ 
برتر شده، گفت: کیفیت مسابقات از ۱۰ سال 
قبل فاصله گرفته و این به خاطر عدم رعایت 
نکردن برخی استاندارهاست.علی آرزومندی 
که برای نخستین بار به عنوان سرمربی در 
رقابت های لیگ برتر بســکتبال باشگاه های 
کشــور حضور دارد در گفــت وگو تاکید بر 
اینکه پیگیــری رقابت های لیگ برتر اتفاق 
خوبی برای این رشــته است در مورد نقاط 
ضعف وقوت این دوره از مسابقات توضیح داد.

 برگزاری لیگ بســکتبال اتفاق 
مثبتی است

وی با تاکید بر اینکه برگزاری مســابقات 
خود یک اتفاق مثبت اســت، خاطرنشــان 
کــرد: کشــور همچنان درگیر مشــکلات 
کرونایی اســت، مشکلاتی که فصل گذشته 
لیگ برتر به خاطــر آنها ناتمام ماند. با این 
حال فدراســیون با اخذ مجوز لازم که خود 
کار دشواری بود، شرایط لازم برای برگزاری 
مســابقات را فراهم کرد و تیم ها هم ریسک 
کردند و وارد میدان شدند تا چرخه مسابقات 
بعد از یک وقفه طولانی به حرکت در بیاید. 
همین موضوع اتفاق مثبتی اســت که نباید 

نادیده گرفته شود.

 نمی توان کم و کاستی ها را نادیده 
گرفت

سرمربی تیم بسکتبال مهرام ادامه داد: این 
دوره از مسابقات در شرایط خاصی پیگیری 
می شود که هیچ تیم و فردی تجربه ای از آن 
نداشته است. بنابراین نمی توان انتقاد زیادی 
نسبت به کم و کاستی های مسابقات و نقاط 
ضعفش داشت اما در هر صورت نمی توان آنها 

را هم نادیده گرفت. 

به  که   پیشــنهادهای کارسازی 
نتیجه نرسیدند

این مربی که پیش از این برای سال های 
متمادی به عنوان مربی مهرام را در رقابت های 
لیگ برتر همراهی می کرد به برگزاری نشست 
هماهنگــی بــرای برگزاری فصــل جاری 

مسابقات اشاره کرد و ارائه برخی پیشنهادها 
در راستای چگونگی برگزاری دیدارها درآن 
نشست؛ وی در این زمینه گفت: در نشست 
هماهنگی پیشــنهادهایی بــرای برگزاری 
لیگ و دیدارهای آن مطرح شــد که انصافاً 
پیشــنهادهای کارســاز و تاثیرگذاری هم 
 بودند اما هر یک از آنها بنا به دلایلی از سوی 
نمایندگان دیگر تیم ها رد شد و بدین ترتیب 

به نتیجه نرسیدند.

رد شــدن  باعث  کــه  دلایلی   
پیشنهادهای خوبِ لیگ برتری شد

آرزومندی تاکید کرد: طبیعی اســت که 
وقتی موضوعی به رای گذاشــته می شــود، 
احتمال تایید یا رد شــدن آن به آرا بستگی 
دارد. در ایــن میان نمایندگان برخی تیم ها 
با در نظر گرفتن منافع خود رای می دهند، 
برخی مشــکلات مالی تیم شــان را لحاظ 
می کنند و بر اساس آن رای شان را مشخص 
می کنند، برخی هم واقعاً شرایط لیگ را درک 
 نمی کنند و بدون در نظر گرفتن آن منفی با 
مثبت بودن رای خود را نسبت به پیشنهادها 

اعلام می کنند.
 جــای گــروه کارشناســی در 

فدراسیون خالی است
سرمربی تیم بسکتبال مهرام با تاکید بر 
اینکه به رای گذاشتن تمام پیشنهادها روش 
اشــتباهی است، افزود: فدراسیون بسکتبال 
باید گروه کارشناسی داشته باشد تا در مواقع 
لــزوم از نظرات آنها برای بهتر برگزار کردن 
لیگ بهره ببرد. قاعدتاً چنین گروهی منافع 
لیــگ و کیفیت آن را بر هــر مورد دیگری 
ارجح می بینند و بر اساس آن تصمیم گیری 
می کنند. جای چنین گروهی در فدراسیون 
و به خصوص برای برگزاری لیگ خالی است.

 لیگ بسکتبال از استاندارها فاصله 
گرفته است

وی در واکنــش به اینکــه »مهمترین 
انتقادی که به این فصل از مسابقات لیگ برتر 
بسکتبال وارد است مربوط به چه موضوعی 
می شــود؟«، گفت: لیگ با ۱۶ تیم پیگیری 
می شود در حالی که ظرفیت لیگ این تعداد 
تیم نیســت. اینکه یکســری تیم ها هزینه 
می کنند و با جذب و به کارگیری بازیکنان 
و مربیان وارد لیگ می شوند، خوب است اما 
نباید از استاندارهای لیگ برتر برای برگزاری 
این رقابت ها فاصله گرفته است. اتفاقی در این 

فصل از مسابقات شاهد آن هستیم.

 لیگ کیفیت ۱۰ ســال گذشته را 
ندارد

آرزومنــدی به حرکت کُنــد و به نوعی 
رکود بســکتبال کشور در یک دهه گذشته 
برای پشتوانه سازی اشاره کرد و یادآور شد: 
وقتی در ۱۰ ســال گذشته بسکتبال بدون 
پشتوانه سازی و نگاه آینده نگر حرکت داشته، 
طبیعی است که در برگزاری لیگ دچار افت 
می شویم. لیگ بســکتبال کشور از کیفیت 
۱۰ سال گذشته فاصله زیادی گرفته است.

 بازیکنانی وارد لیگ برتر شده اند 
که بعضاً در حد این مسابقات نیستند

وی در این همین رابطه خاطرنشان کرد: 
لیگ بسکتبال باید با حضور ۸ و حداکثر ۱۰ 
تیم برگزار شود. وقتی ۱۶ تیم وارد مسابقات 
می شوند باعث می شود که بازیکنانی از سطح 
پاییــن که اصلًا در حد و انــدازه لیگ برتر 
نیستند وارد مسابقات شوند و این بر کیفیت 
دیدارها تاثیر منفی می گذارد. ورود این دسته 
بازیکنان به لیگ برتر هم طبیعی است چون 
اصلًا طی ســال های گذشته پشتوانه سازی 

صورت نگرفته که امروز بازیکنان با کیفیت 
و لیگ برتری به اندازه کافی داشته باشیم.

 انتقاد از فاصله زمانی زیاد
سرمربی تیم بسکتبال مهرام با بیان اینکه 
برگزارکنندگان لیگ باید استاندارهای کمی 
و کیفی مسابقات را همزمان در نظر بگیرند، 
فاصله میــان دیدارها را یکی از نقاط ضعف 
عمده در برگزاری این دوره لیگ برتر عنوان 
کرد و گفت: نمی دانم اینکه دیدارهای یک 
تیم با فاصله زیاد نســبت به هم برگزار شود 
طرح خود فدراسیون بوده یا تیم ها اما به هر 
حال الگویی است که از طرف فدراسیون ارائه 
شده و بر اساس آن دیدارها پیگیری می شود 

و اصلًا هم خوب نیست.

 ۱7 روز بازی نداریم!
وی در ایــن رابطه به آخرین دیداری که 
مهرام در لیگ برتر داشت، اشاره کرد و ادامه 
داد: ۲۸ آذرمــاه آخرین بازی خود را برگزار 
کردیم و تا ۱۵ دی ماه دیدار دیگری نداریم. 
این فاصله زمانی برای تیمی باید درگیر لیگ 

برتر باشد، اصلًا خوب نیست.
 شرایط خاص لیگ و تاثیری که برگزاری 
متمرکــز بازی ها بر رونــد آن دارد را درک 
می کنیم اما بهتر به گونــه ای برنامه ریزی 
می شد که فاصله میان دیدارها نهایت ۸ - ٧ 

روز می شد نه ۱٧ روز.

 مهرام بدون باخت است اما باید 
بهتر از این شود

آرزومندی که با تیم بســکتبال مهرام و 
با غلبه بر نیروی زمینی، آینده سازان، مس 
کرمان و جوانان ۲۰۲۰ روند بدون باختی را 
در گروه »ب« لیگ بسکتبال سپری می کند 
با یادآوری اینکه تیمش ۱۵ و ۱۶ دی ماه به 
ترتیب باید با شــهرداری بندرعباس و ذوب 
آهن اصفهان دیدار داشته باشد، گفت: تا به 
امروز باخت نداشته ایم اما خیلی باید بهتر از 
این پیش برویم. در واقع هنوز به مرحله ای که 
شکل واقعی لیگ را داشته باشد، نرسیده ایم و 
به همین دلیل کماکان باید برای بهتر شدن 

تلاش داشته باشیم.

 

 

 فقط به کسب سهمیه المپیک و جبران ناکامی جهانی می اندیشم 

رقابت برندهای غیر متخصص برای تولید لباس ورزشی کاروان

 لواندوفسکی بهترین بازیکن جهان از نگاه گلوب ساکر
ستاره لهستانی بایرن مونیخ عنوان بهترین بازیکن جهان از نگاه گلوب ساکر را 
به دست آورد.به گزارش اسپورت ۲۴، هر ساله مراسم انتخاب بهترین بازیکن جهان 

از نگاه گلوب ساکر در دبی برگزار می شود.
ستاره لهستانی بایرن مونیخ که همه جوایز فوتبال را در ۲۰۲۰ به دست آورد، 

موفق به کسب این جایزه هم شد.
لواندوفسکی با پشت سر گذاشتن لیونل مسی و کریستیانو رونالدو، عنوان بهترین 

بازیکن جهان از نگاه گلوب ساکر را به دست آورد.
لواندوفسکی در لیگ قهرمانان اروپا با زدن ۱۵ گل عنوان آقای گلی را به دست 

آورد تا زمینه را برای قهرمانی بایرن مونیخ هم مهیا کند.
او در رقابت های بوندسلیگا و جام حذفی آلمان هم عنوان آقای گلی را کسب 

کرد تا ۲۰۲۰ برای او به بهترین نحو به پایان رسید.
این مهاجم لهستانی در فصل جاری بوندسلیگا هم درخشیده است و با اقتدار 
در صدر جدول بهترین گلزنان جای دارد. او توانســته که در ۱۳ بازی ۱٧ گل به 

ثمر برساند.

 ما الان شماره ۱ هستیم
رئیس باشگاه بایرن مونیخ تاکید کرد که این تیم در شرایط کنونی از همه نظر 
بهترین تیم جهان است.به گزارش اسکای  اسپورت، بایرن مونیخ در سال ۲۰۲۰ 
عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داد. بایرن توانست در سال جاری که در آستانه 
تمام شدن است با اقتدار برابر دومین بار در تاریخ خود سه گانه را به دست آورد.

کارل هاینس رومنیگه گفت: ما در شرایط کنونی شماره یک جهان در همه زمینه 
ها هســتیم. می خواهیم که جایگاهی را که به دست آورده ایم حفظ کنیم و به 
درخشش خود ادامه دهیم.رئیس بایرن درباره کرونا گفت: کرونا باعث شد که زیان 
زیادی به باشگاه ها وارد شود. باشگاه های بزرگ در این زمینه زیان بیشتری داشتند 
چرا که آنها مجبورند حقوق های بالای بازیکنان خود را پرداخت کنند.رئیس بایرن 
درباره جذب بازیکن در زمســتان گفت: ما در شرایط کنونی به خاطر کرونا نمی 
توانیم رقم های بالا را برای جذب بازیکن هزینه کنیم. امیدوارم به شرایط سابق 

برگردیم تا بتوانیم بازیکنان مورد نظر را جذب کنیم.
پیش بینی می شود که با پایان سال ۲۰۲۰ دوران ریاست رومنیگه در بایرن 
به پایان برسد. او گفت: من نگران رفتن نیستم چرا که هواداران این حس را دارند 

که کارهای درست من بیشتر از کارهای اشتباهم بوده است.

 نارضایتی پسرطلایی منچسترسیتی از نیمکت نشینی
فیل فودن از نیمکت نشینی در منچسترسیتی ابراز نارضایتی کرد.

به گزارش دیلی میرور، فیل فودن استعداد برتر تیم ملی انگلیس و منچسترسیتی 
با وجود بازیکنان خوب زیاد در تیمش نیمکت نشین است. او عقیده دارد که باید 
زمان بیشتری در ترکیب تیمش به میدان برود و در صورتی که شرایط برای او تغییر 
کند تیم خود را تغییر خواهد داد. مدیربرنامه های فیل فودن نیز با تایید ناراحتی 
این بازیکن عنوان کرد با توجه به در پیش بودن یورو ۲۰۲۰ که تابستان پیش رو 
برگزار می شــود، فیل فودن می خواهد همراه تیم ملی انگلیس در این رقابت ها 
به میدان برود و در صورتی که او نتواند جایگاهی در ترکیب ثابت منچسترسیتی 
داشته باشد، احتمالا در زمستان با قراردادی قرضی راهی یک تیم دیگر می شود.

باشگاه منچسترسیتی بعد از تمدید قرارداد پپ گواردیولا در صدد تمدید ستاره 
های خود است و گفته می شود کوین دی بروین اولین بازیکنی است که آمادگی 

خود را برای تمدید قرارداد با منچسترسیتی اعلام کرده است.

 نارضایتی پسرطلایی منچسترسیتی از نیمکت نشینی
فیل فودن از نیمکت نشینی در منچسترسیتی ابراز نارضایتی کرد.

به گزارش دیلی میرور، فیل فودن استعداد برتر تیم ملی انگلیس و منچسترسیتی 
با وجود بازیکنان خوب زیاد در تیمش نیمکت نشین است. او عقیده دارد که باید 
زمان بیشــتری در ترکیب تیمش به میدان برود و در صورتی که شرایط برای او 

تغییر کند تیم خود را تغییر خواهد داد.
مدیربرنامه های فیل فودن نیز با تایید ناراحتی این بازیکن عنوان کرد با توجه 
به در پیش بودن یورو ۲۰۲۰ که تابستان پیش رو برگزار می شود، فیل فودن می 
خواهد همراه تیم ملی انگلیس در این رقابت ها به میدان برود و در صورتی که او 
نتواند جایگاهی در ترکیب ثابت منچسترسیتی داشته باشد، احتمالا در زمستان با 

قراردادی قرضی راهی یک تیم دیگر می شود.
باشگاه منچسترسیتی بعد از تمدید قرارداد پپ گواردیولا در صدد تمدید ستاره 
های خود است و گفته می شود کوین دی بروین اولین بازیکنی است که آمادگی 

خود را برای تمدید قرارداد با منچسترسیتی اعلام کرده است.

 2۰2۰ با همه سختی ها برای ما لیورپولی ها سال خوبی بود
ســرمربی لیورپول می گوید ۲۰۲۰ با وجود کرونا برای او و لیورپولی ها ســال 

خوبی بود.
به گزارش ساکرنت، یورگن کلوپ ســرمربی لیورپول در ارزیابی خود از سال 
جاری میلادی گفت: من امســال را ۱۰۰ درصد سالی خاص به یاد خواهم آورد. 
مردم به من می گویند »خدای من  تو در سال ۲۰۲۰ قهرمان شدی که هیچ کس 
نتوانست به خاطرش جشن بگیرد« اما من عکس این را می بینم. اگر کرونا بود و ما 
قهرمان نمی شدیم چه؟ در یک سال بسیار دشوار برای کل جهان ، ما لحظات جالب 
توجهی را برای طرفداران خود، برای خودمان  برای خانواده ها و دوستانمان ایجاد 
کردیم. بنابراین سال خاصی بود. در زندگی من اتفاقات زیادی افتاده است که نمی 
خواهم، اما این تجربه ای است که امیدوارم از آن استفاده کنم. ما خاطراتی ایجاد 
کردیم که به دلایل خوبی هرگز فراموش نخواهم کرد.او در ادامه گفت: در زندگی 
ام هرگز در نیمه شب سال نو اینقدر جدی نبوده ام. ای کاش ۲۰۲۱ بهتر از سال 
۲۰۲۰ باشــد. شاید اگر همه ما آرزوی یک چیز را داشته باشیم، بتوانیم مقداری 
انرژی مثبت تولید کنیم که به ما کمک کند. امیدوارم در سال جدید میلادی همه 

چیز تغییر کند و دوباره همه در کنار هم باشیم.

 دوست دارم پسرم فوتبالیست شود
فوق ستاره تیم فوتبال یوونتوس، گفت: به پسرم فشار نمی آورم که فوتبالیست 
شود اما اگر از من در مورد آینده او بپرسید باید بگویم که دوست دارم این اتفاق 
رخ دهد. »کریستیانو رونالدو« که به تازگی جایزه بهترین بازیکن قرن را از گلوب 
ساکر اواردز دریافت کرده است در مصاحبه ای در خصوص خالی بودن استادیوم های 
فوتبال از تماشاگر، اظهار داشت: باید صادقانه بگویم که بازی کردن در یک ورزشگاه 
خالی از تماشاگر کسل کننده است. ما بازیکنان به همه پروتکل های بهداشتی احترام 
می گذاریم و سلامتی مهمترین چیز است اما اگر بخواهم صادق باشم باید بگویم 
که رعایت این پروتکل ها را اصلا دوست ندارم. وی افزود: فوتبال را قبل از هر کاری 
انجام می دهم چراکه علاقه من همیشه فوتبال است. من برای خانواده، فرزندان، 
دوســتان و هواداران بازی می کنم اما در حال حاضر شــرایط بدی وجود دارد که 
من آن را دوست ندارم. رونالدو تصریح کرد: لحظه ای که مردم مرا در استادیم هو 
می کنند را دوست دارم. امیدوارم این شرایط در سال ۲۰۲۱ تغییر کند و ما بتوانیم 
هواداران زیادری را در استادیوم ها ببینیم.فوق ستاره تیم فوتبال یوونتوس درباره 
الگو شــدنش در جهان فوتبال، گفت: خیلی عالی است وقتی که نگاه می کنی و 
می بینی بازیکنان جوان و بچه ها می خواهند مثل تو شوند. آنها موهایشان را مثل 
من کوتاه می کنند و می خواهند مهارت هایم را داشته باشند. این باعث خوشحالیم 
اســت که کودکان به سمتم دویده و مانند من خوشحالی گل می کنند. پسرم را 
می بینم که ۱۰ سال دارد و می خواهد شبیه من شود. همیشه به او می گویم که تو 

یک راه طولانی برای انجام این کار داری تا مثل پدرت شوی. 

آزادکار برتر وزن ۹٧ کیلوگرم رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی گفت: 
مهمترین هدفم کسب سهمیه المپیک و جبران ناکامی رقابت های جهانی است.

وزن ۹٧ کیلوگرم کشتی آزاد یکی از اوزانی است که مدعیان کشورمان هنوز 
موفق به کسب سهیمه المپیک نشده اند و باید بزودی با حضور در پیکارهای 
گزینشی قاره آسیا این هدف را محقق کنند. خوشبختانه این وزن در کشتی 
آزاد از مدعیان پر تعداد و توانمندی سود می برد که اعزام هر کدام از آنها به 
مسابقات گزینشی می تواند خیال کادر فنی تیم ملی را برای کسب سهمیه 

المپیک آسوده کند و با کسب نتیجه مطلوب همراه باشد.
علی شــعبانی یکی از مدعیان وزن ۹٧ کیلوگرم اســت که چندی پیش 
توانست با درخشش در رقابتهای انتخابی تیم ملی کشتی آزاد به عنوان نفرت 
برتر معرفی شود و دوبنده تیم ملی را از آن خود کند. هر چند لغو رقابتهای 
جهانی به دلیل شیوع ویروس کرونا باعث شد تا وی نتواند در این آوردگاه بین 
المللی به میدان برود، اما او همچنان با انگیزه و روحیه بالا در انتظار مجالی 

برای عرض اندام و دســتیابی به اهدافش است.در همین راستا علی شعبانی 
در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: سال گذشته به عنوان ملی پوش ایران 
در مســابقات جهانی قزاقستان به میدان رفتم، اما آنطور که باید و شاید به 
نتیجه دلخواه نرسیدم. در نتیجه با تمام توان قصد دارم ناکامی سال گذشته 
را جبران کنم. من هنوز اهداف مهم و بزرگی پیش رو دارم که باید با انگیزه 
و جدیت همیشگی به دنبال رسیدن به آنها باشم و مطمئن باشید همچنان 
برای حفظ دوبنده تیم ملی می جنگم.وی افزود: کشتی آزاد هنوز در این وزن 
موفق به کسب سهمیه المپیک نشده، اما اگر کادر فنی به من اعتماد کند تا 
در مسابقات گزینشی المپیک به میدان بروند، با تمام وجود برای کسب این 
سهیمه به میدان خواهم رفت. ضمن اینکه با تمام وجود به حضور در المپیک 
می اندیشم و با همه توان مشغول تمرین هستم. البته در این وزن رقابت بین 
مدعیان بسیار نزدیک و حساس است و من هم حریفان بسیار خوبی همچون 
محمدیان و گلیج را پیش رو دارم. به هر حال مطمئنم هر کشتی گیری که 

بیشــتر زحمت بکشــد، مزد زحماتش را خواهد گرفت.شعبانی در پایان در 
خصوص عملکردش در پیکارهای لیگ برتر نیز گفت: رقابتهای لیگ امسال با 
شرایط بسیار متفاوت و ویژه ای نسبت به سالهای گذشته پیگیری شد. تمامی 
کشتی گیران به دلیل شیوع ویروس کرونا و تعطیلی اردوها و لغو مسابقات 
مجبور به تمرینات انفرادی بودند و امکان تمرینات گروهی نبود. با تمام این 
شــرایط باز هم شــاهد پیکارهای خوبی در لیگ بودیم و سطح رقابت ها در 
برخی اوزان واقعاً بالا و حساس بود. ضمن اینکه برگزاری لیگ نقش بسزایی 
در حفظ آمادگی جسمانی و انگیزه کشتی گیران برای رویدادهای آینده داشت.

تیم ملی کشــتی آزاد ایران در پیکارهای جهانی سال ۲۰۱۹ قزاقستان 
در اوزان ۵٧ کیلوگرم توســط رضا اطری، ۸۶ کیلوگرم توسط حسن یزدانی 
و ۱۲۵ کیلوگرم توسط یدالله محبی صاحب سهمیه المپیک شد و حالا باید 
در رقابت های گزینشــی برای کسب ســهمیه اوزان ۶۵، ٧۴ و ۹٧ کیلوگرم 

تلاش کند.

کمیته ملی المپیک در مورد انتخاب برندی که قرار اســت لباس ورزشی 
کاروان المپیک را تولید کند باید دقت زیادی داشته باشد در غیر این صورت 
ممکن است با عدم رضایت ورزشکاران و ایجاد یک حاشیه بزرگ روبرو شود.

برندهای مطرح جهان از جمله آدیداس، نایکی و پوما که در زمینه تولید 
پوشاک و کفش ورزشی فعالیت دارند، سعی می کنند محصولاتی تولید کنند 
که بتوانند  تیم های ورزشی و ورزشکاران زیادی را به سمت خود جذب کنند. 
از ایــن رو در هر محصــول جدیدی که روانه بازار می کنند، از فناوری هایی 
اســتفاده می کنند تا مرد پسند خیلی از ورزشکاران باشند.  کافی است که 
نگاهی به سایت این برندها بیندازیم متوجه می شویم که  راحتی، سبکی، فن 

آوری ضد تعریق و خیلی نکات دیگر  برای این برندها اولویت است تا با لحاظ 
کردن آنها ، محصول با کیفیتی را تولید کنند و این نشــان می دهد که این 
برندها به خوبی از خواسته ورزشکاران مطلع هستند که چه محصولی می تواند 
رضایت آنها را جلب کند.کمیته ملی المپیک ایران نیز از حدود دو سال پیش به 
دنبال تهیه لباس ورزشی و لباس رژه کاروان برای حضور در بازی های المپیک 
توکیو است و برای اینکه حواشی چهار سال پیش تکرار نشود، طراحی لباس 
ها را به دست کارگروه مد و لباس سپرده است. با توجه به فرصتی که کمیته 
ملی المپیک داشته این انتظار وجود دارد که از لباس هایی رونمایی کنند که 
کیفیت حرف اول را بزند و در وهله دوم هم ظاهر مناسبی داشته باشند.برای 

المپیک توکیو تصمیم گرفته شده از برند های داخلی استفاده شود اما نکته 
این است که از گوشه و کنار اسم برندهایی برای تهیه گرم کن های ورزشی 
کاروان شنیده می شــود که کمی نگران کننده است. چرا که این برندهای 
داخلی ممکن است لباس هایی تولید کنند که ظاهر خوبی داشته باشند اما 
مســئله این است، لباسی که ورزشکاران حرفه ای بخواهند استفاده کنند را 
تولید نمی کنند و در واقع برند اختصاصی تولید لباس برای ورزش قهرمانی 
نیستند. برای ورزشکاران قطعا کیفیت لباس مطابق با آنچه برندهای مطرح 
جهان تولید می کنند، بسیار مهم تر از ظاهر لباس است چون قرار نیست با 

آن لباس ها در جاده سلامت مجموعه انقلاب پیاده روی کنند .



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاك 7  
 | کد پستی ۱۵667-6۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸327299
 | چاپ :نگار نقش 
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پیامبر اکرم )ص(:
أفضَلُ النّاسِ مَن عَشِقَ العِبادَةَ 

فَعانقََها، و أحَبَّها بقَلبِهِ، و باشَرَها 
غَ لهَا، فَهُو لا یبُالي  بجَِسَدِهِ، و تفَرَّ

نیا : عَلی عُسرٍ  عَلی ما أصبَحَ مِنَ الدُّ
أم عَلی یسُرٍ

برترین مردم کسی است که عاشق 
عبادت شود؛ پس، دست در گردن 
آن آویزد و از صمیم دل دوستش 

بدارد و با پیکر خود با آن در آمیزد 
و خویشتن را وقف آن گرداند؛ پس 

چنین شخصی را باکی نباشد که 
دنیایش به سختی گذرد یا به آسانی. 
الکافي : ج 2 ص ۸3 ح 3 

 دلار                         2۵9,۵2۰ 
 یورو                          3۱۵,۵۱۰ 
 پوند انگلیس           3۴۵,۸7۰  
 درهم امارات               7۱,۴7۰   

 لیر ترکیه                    33,۰۰۰
 سکه امامی          ۱2۱,۱2۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۱6,97۰,۰۰۰
 نیم سکه               6۴,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴3,۸۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           2۴,3۰۰,۰۰۰
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آخرین وضعیت کرونا بعد از اومدن واکسن!

فناوری

 بخش خصوصی به حوزه پرتاب ماهواره وارد می شود
دبیر ستاد توسعه فناوری های حوزه فضایی، حمل و نقل پیشرفته معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری از تشکیل مجموعه ای از شرکت های بخش 
خصوصی در زمینه پرتابگر ماهواره خبر داد و گفت: از ابتدای ســال جاری 
برنامه حمایت از ورود بخش خصوصی به حوزه فضایی را با همکاری ســایر 

دستگاه ها در دستور کار قرار داده ایم.
دکتر منوچهر منطقی با اشــاره به اقدامات حوزه فضایی در ستاد توسعه 
فناوری های حوزه فضایی، حمل و نقل پیشرفته افزود: از مهمترین اقداماتی 
که در حوزه فضایی در دســتور کار داریم، این است که شرکت هایی که در 
این حوزه در بخش های ساخت ماهواره، پرتاب کننده ساز و ایستگاه زمینی 

ساز هستند، مورد حمایت قرار می گیرند.
وی بــا تاکید بر اینکه این حمایت  ها علاوه بر شــرکت های دانش بنیان 
مشمول استارتاپ ها نیز می شود، اظهار کرد: در حال حاضر بخش خصوصی 
قوی در این زمینه وارد شــده و به تدریج پروژه هایی به آنها ســفارس داده 
می شود. منطقی، حوزه فعالیت استارتاپ های فعال در بخش فضایی را شامل 
ساخت ماهواره، ساخت ایستگاه زمینی و تحویل اطلاعات فضایی ذکر کرد 
و یادآور شــد: به زودی مجموعه هایی با همکاری بخش خصوصی در زمینه 

ساخت پرتاب کننده ها تشکیل خواهند شد.
دبیر ســتاد توســعه فناوری های فضایی، حمل و نقل پیشرفته معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری خاطر نشان کرد: توسعه استارتاپ های 
فعــال در حوزه پرتابگر ماهواره با هماهنگی و همکاری بخش های دولتی و 

نظامی صورت خواهد گرفت.
منطقی با تاکید بر اینکه ما در توســعه این فعالیت ها از توان همه کشور 
بهــره خواهیم برد، ادامه داد: اجرای طرح حمایت از ورود اســتارتاپ ها به 
بخش خصوصی از ابتدای سال جاری آغاز شده است و با زمینه سازی های 
صورت گرفته تعداد زیادی شرکت برای ساخت ماهواره های کوچک تشکیل 

شده است.

 تولید بذر واکســن های مورد نیاز در داخل شــرکت های 
دانش بنیان

دبیر ســتاد توسعه زیست فناوری با اشــاره به امضای تفاهم نامه میان 
معاونت علمی وفناوری ریاســت جمهوری و سازمان دامپزشکی گفت: بر این 
اساس شرکت های دانش بنیان اقدام به تولید بذر واکسن ها خواهند کرد.

دکتــر مصطفی قانعی امروز در مراســم رونمایی از بذر بومی واکســن 
آنفلوآنزای فوق حاد پرندگان با اشاره به قدمت یکصد ساله ایران در واکسن 
ســازی افزود: علی رغم قدمت یکصد ســاله ایران در واکسن سازی ولی به 
موازات دنیا پیش نرفتیم؛ چرا که بذر، ریشه و تکنولوژی که در کشور منجر 

به تکثیر واکسن می شد در اختیار نداشتیم.
وی با بیان اینکه ما بذر واکسن هپاتیت را از کشور کوبا و واکسن سل را از 
فرانسه وارد می کنیم،خاطرنشان کرد: به منظور بومی سازی این محصولات 

اقداماتی انجام شد و ما صاحب این فناوری شدیم.
قانعی عدم دسترسی کشور به بذر تولید واکسن را موجب بروز اشکالاتی 
دانست و یادآور شد: با اقدامات وزارت جهاد کشاورزی دانش فنی تولید بذر 
در کشــور شکل گرفت ولی باید توجه داشت که بخش دولتی امکان تولید 
انبوه را ندارد و باید این امر به وسیله شرکت های دانش بنیان انجام شود.

دبیر ستاد توسعه زیست فناوری با بیان اینکه در این مراسم تفاهم نامه 
ای میان معاونت علمی و سازمان دامپزشکی منعقد می شود، گفت: بر اساس 
این تفاهم نامه با حمایت مالی معاونت علمی تولید بذر واکسن ها در شرکت 
های دانش بنیان صورت می گیرد و این شــرکت ها بازوی اجرایی کارخانه 

های تولید واکسن می شوند.
قانعی تاکید کرد: ما برای دسترســی به تولید واکســن نیاز به کنار هم 
قراردادن دانش هایی مانند علــم ژنتیک، اپیدمیولوژی، آمار و همه گیری 

شناسی داریم تا بتوانیم موفق به تولید بذر واکسن شویم.

 در حوزه داروهای جدید و تجهیزات پزشکی اتفاقات خوبی 
رخ داده است

معاون علمی و فناوری رییس جمهوری با بیان اینکه در حوزه داروهای 
جدید و تجهیزات پزشکی اتفاقات خوبی رخ داده گفت: بسیاری از محصولات 

این حوزه در ۵ تا ۶ ماهه اخیر تولید و روانه بازار شده است.
دکتر سورنا ســتاری امروز در مراسم رونمایی از خط تولید کیت سریع 
آنتی ژن کووید ۱۹ که با حضور دکتر جهانگیری معاون اول رییس جمهور، 
معاونان وزارت بهداشــت، دکتر مخبر رییس ستاد اجرایی فرمان امام)ره( و 
مسئولان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در مجتمع بین المللی فناوری 
و نوآوری این دانشگاه برگزار شد، عنوان کرد: توسعه پیش از همه یک مفهوم 
فرهنگی است و اگر فرهنگ درست شود، بقیه چیزها هم درست خواهد شد. 
فعالیت در حوزه دانش بنیان در کشور نیز به یک فرهنگ تبدیل شده است.

وی با اشاره به اینکه فرهنگ عمومی سبب شد تا همه به سیستم داخلی 
اطمینان کنند، گفت: از همکاران خود در وزارت بهداشت از جمله سازمان 
غذا و دارو و انستیتو پاستور واقعا تشکر می کنم که تاییدیه های لازم را در 

خصوص کیت تشخیصی، تجهیزات پزشکی و دارو صادر کردند.
ســتاری ادامه داد: با این کار جرات را به جوانــان ما دادند تا آنان وارد 

محیط هایی شوند که تابه حال به آن ورود نکرده بودند.

 درخواست از دانش بنیان ها برای ارائه راه حل های فناورانه 
در حوزه رفع چالش های صنعت رنگ و رزین

با راه اندازی کانون هماهنگی دانش، صنعت، بازار رنگ علاوه بر آن که در 
زمینه عرضه ســهمیه  خریدهای بورسی مواد اولیه شیمیایی و ورق فولادی 
برای ظروف بســته بندی به تولیدکنندگان رنگ و رزین و اصلاح این روش 
و تامین ســرمایه در گردش واحدهای تولید رنگ و رزین اقدام شــده، از 
شرکت های دانش بنیان درخواست شد تا با بررسی نیازهای فناورانه صنایع 
مختلف در این حوزه، نسبت به ارائه راه حل های مبتنی بر فناوری و نوآوری 

با این کانون همکاری کنند.
معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری با توجه به نیاز مبرم صنعت رنگ 
و رزین فعال به فناوری های مدرن، کانون هماهنگی دانش، صنعت، بازار رنگ 
و رزین را تاســیس کرد؛ این کانون تلاش کرده است تا با ایجاد هماهنگی 
بیشتر میان هسته های فناور دانشگاهی و کارخانجات و صنایع قدیمی رنگ 

و رزین، تحولی ساختاری در این بخش ایجاد کند. این تلاش ها با برگزاری 
جلســات دوره ای برای هماهنگی و برنامه ریزی و همچنین دعوت از فعالان 

سرشناس و اساتید دانشگاهی و خبرگان این حوزه آغاز شده است.
سازمان ها و نهادهای مختلفی مانند سازمان حمایت از تولیدکنندگان و 
مصرف کنندگان، انجمن رنگ و رزین ایران، شرکت تعاونی تولیدکنندگان 
رنگ و محصولات وابســته، گمرک جمهوری اســلامی ایران، سازمان ملی 
استاندارد ایران، صنایع غیرفلزی وزارت صنعت، معدن و تجارت، تعاونی های 
تولیدی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سازمان تعزیرات حکومتی با حوزه 
کاری این کانون هم پوشانی دارند؛ از این رو کانون هماهنگی دانش، صنعت، 
بازار رنگ و رزین تلاش کرد تا ارتباط و تعامل ســازنده با این دستگاه های 

اجرایی و نهادهای عمومی را افزایش دهد.
چگونگی عرضه ســهمیه  خریدهای بورســی مواد اولیه شیمیایی و ورق 
فولادی برای ظروف بسته بندی به تولیدکنندگان رنگ و رزین و اصلاح این 
روش، یکی از برنامه های این کانون بوده است که با حضور نماینده کانون در 
جلسات تصمیم گیری های اختصاص سهمیه ها، پیگیری شده است. همچنین 
با توجه به اهمیت بازار سرمایه این کانون فعالیت های مختلفی را برای اصلاح 

سیستم قیمت گذاری مواد در بورس انجام داده است.
ایجاد راهکار و رایزنی با مبادی مربوطه، جهت تامین سرمایه در گردش 
واحدهای تولید رنگ و رزین و بررســی راهکارهای رفع مشکلات صادرات، 

نیز از دیگر سرفصل های کاری این نهاد به شمار می آید.
بر اساس اعلام معاونت علمی، این کانون در حال حاضر، ضمن دعوت از 
شــرکت های دانش بنیان و فناور، از آنها خواسته است تا با بررسی نیازهای 
فناورانه صنایع مختلف در این حوزه، نســبت به ارائه راه حل های مبتنی بر 

فناوری و نوآوری، کوشا باشند.

 پوشش جدیدی که فناوری نمک زدایی را کارآمدتر و کمتر 
سمی می کند

محققان دانشگاه ملک عبدالله عربستان موفق به ساخت پوشش جدیدی 
شده اند که می تواند فناوری نمک زدایی را کارآمدتر کند و از سمیت آن بکاهد.

به نقل از نیو اطلس، در حالی که »اسمز معکوس« نوعی شیرین سازی و 
نمک زدایی آب دریا است که نسبتاً مصرف انرژی کمی دارد، با این وجود به 
دلیل مشکلی که به عنوان سوخت زیستی شناخته می شود، کارآیی کمتری 
دارد. با این حال، یک پوشش غشایی جدید می تواند این مشکل را به شکل 

بی سابقه ای حل کند.
»اسمز معکوس«)Reverse Osmosis( فرآیند تصفیه آبی است که در آن 
از فشار برای معکوس نمودن جریان اسمزی آب از درون یک غشای نیمه تراوا 
برای تولید آب خالص و حذف یون ها، مولکول ها و ذرات بزرگتر حل شــده 
در آب استفاده می شود. اگر یک غشای نیمه تراوا بین دو محلول آب خالص 
و آب ناخالص قرار گیرد آب به صورت طبیعی و تحت خاصیت اســمزی از 
غلظــت پایین تر به غلظت بالاتر جریــان می یابد. این پدیده تا هنگامی که 
پتانســیل های شیمیایی دو طرف برابر گردند، ادامه خواهد یافت. در حالت 
تعادل اختلاف فشــار بین دو طرف غشاء برابر اختلاف فشار اسمزی است. 
اگر فشــاری برابر با اختلاف فشــار اسمزی به محلول غلیظ تر اعمال گردد، 
جریان آب قطع خواهد شد. در صورتی  که فشار اعمال شده بیشتر از فشار 

اسمزی باشد، جهت جریان طبیعی آب، معکوس خواهد گردید.
در این روش آب با فشار از میان غشایی گذرانده می شود که نیترات و سایر 
مواد معدنی و بسیاری از مواد شیمیایی و میکروارگانیسم ها)عمدتاً باکتری ها( 
را حذف می کند. نیم تا دو سوم آب پشت این غشا باقی می ماند که به عنوان 
آب پسمانده)Concentrate( دور ریخته می شود. می توان پسماند خروجی 
را مجدداً به سیســتم بازگرداند تا در مصرف آب صرفه جویی به عمل آید. 
اگر پسآب خروجی که نیم تا دو سوم آب را تشکیل می دهد در یک سیکل 

چرخشی وارد شود می توان راندمان سیستم را افزایش داد.
همچنین بهترین روش نمک زدائی از آب های شــور اســتفاده از فرآیند 
»اسمز معکوس« است، زیرا سیستم پیچیده ای نداشته و راهبری آن قابلیت 
کنترل بیشتری را از دیگر روش ها دارا است و با توجه به توسعه روش های 
پیشرفته تولید غشاهای پلیمری، به  کارگیری این روش توجیه بیشتری دارد.

صنایع امروز برای تصفیه آب مورد اســتفاده در بخش های تولید بخار و 
فرآیند خود از سیستم »اسمز معکوس« به فراوانی استفاده می کنند. اساس 
کار این دســتگاه ها بر عبور مولکول های غیر یونی مثل آب از یک غشــاء با 
روزنه های بســیار ریز بنا شده  اســت. این غشاها به صورتی ساخته شده اند 
کــه مولکول های خنثی را به راحتی از خود عبور می دهند. به همین دلیل 
آب ورودی به سیســتم که دارای املاح مختلف اســت به آب تقریباً خالص 

تبدیل می گردد.
در سیســتم »اســمز معکوس«، جریان ورودی یا خوراک)Feed( به دو 
جریان آب تصفیه شــده)Permeate( و پســاب غلیــظ)Concentrate( یا 
)Brine( تبدیل می شود. سیستم »اسمز معکوس« که به واسطه فیلتری که 
به آن غشــاء گفته می شود عملیات جداسازی مولکول را انجام می دهد. به 
این صورت که غشاء یا لایه های به هم تابیده شده به دور یک لوله استوانه ای 
که بیشــتر از جنس پلاستیک است با روزنه هایی که اندازه آن ها از یک ده 
هزارم میکرون کوچکتر هســتند آلاینده های آب را جداسازی می کند. این 
آلاینده های آب شامل نیترات، انگل، باکتری، قارچ، سموم کشاورزی، نمک 

و سایر املاح محلول آلوده کننده می باشند.
به بیان خیلی پایه و ساده، »اسمز معکوس« شامل استفاده از فشار زیاد 
برای انتقال آب دریا از طریق یک غشا نیمه تراوا است. آن غشاء، نمک را از 
آب فیلتر می کند، اما باکتری ها و ســایر میکروب ها نیز به تدریج در سطح 
آن جمع می شــوند. با گذشــت زمان، این میکروارگانیســم ها به یک نوار 
زیســتی یا بیو فیلم های لزج تبدیل می شوند که باعث می شود غشاء کمتر 

نفوذ پذیر باشد. در نتیجه، انرژی بیشتری برای عبور آب از آن نیاز است.
اگرچه در حال حاضر پوشــش های غشــایی دیگری وجود دارند که به 
کاهش سوخت زیستی کمک می کند، اما بسیاری از آنها دارای مواد شیمیایی 
ســمی هستند که به غشاء می چســبند و این مواد شیمیایی در نهایت به 

دریا منتقل می شوند.
به علاوه، به گفته دانشمندان دانشگاه علم و صنعت ملک عبدالله عربستان 
سعودی)KAUST(، چنین پوشش هایی این بیوفیلم ها را به طور کامل از بین 
نمی برد. بنابراین، این محدودیت محققان را بر آن داشــت تا یک پوشــش 

غیرسمی »پلی الکترولیت« ایجاد کنند.

با اتصال کرو دراگون اســپیس ایکس به ایستگاه فضایی بین المللی ، چهار 
مسافر این فضاپیما اقامت شش ماهه  ی خود در آزمایشگاه مداری را آغاز کردند.

کپسول کرو دراگون اسپیس ایکس پس از سفری تقریبا ۲٧ ساعته در فضا، 
با موفقیت به ایستگاه فضایی بین المللی )ISS ( متصل شد. اتصال فضاپیما به 
آزمایشــگاه مداری، آغاز نخستین مأموریت طولانی مدت را برای کرو دراگون 
رقم زد. فضاپیمای اسپیس ایکس درطول چند سال آینده این نوع پروازها را 

به صورت دوره ای برای ناسا انجام خواهد داد.
سرنشــینان کرو دراگون شامل سه فضانورد ناسا به نام های مایک هاپکینز، 
ویکتور گلوور و شــانون واکر به همراه سوئیچی ناگوچی، فضانورد ژاپنی بودند 
که همگی صبح دوشنبه در قالب مأموریت کرو ۱ از خاک آمریکا پرتاب شدند. 
فضاپیمای آن ها بامداد امروز به آرامی به ایســتگاه فضایی بین المللی نزدیک 
شــد و خود را به یکی از درگاه های آزاد روی ایستگاه متصل کرد. فضاپیمای 
اسپیس ایکس به  منظور اتصال خودکار و بدون نیاز به دخالت خدمه طراحی 
شده است و این کار را با به کارگیری مجموعه ای از حسگرها و دوربین ها انجام 
می دهد. بااین حال مسافران می توانند در صورت نیاز، کنترل کرو دراگون را با 

فرمان های لمسی بر عهده بگیرند.
مایک هاپکینز، فرمانده ی مأموریت پس از اتصال، به اسپیس ایکس و ناسا 
تبریک گفت و سفرشــان با کرو دراگون را عصر جدید پروازهای عملیاتی به 
ایستگاه فضایی بین المللی از ساحل فلوریدا دانست. خدمه ی کرو دراگون پس 
از رســیدن به ایستگاه، دریچه ی فضاپیما را گشــودند و به فضانوردان حاضر 
در ISS پیوســتند. کیت روبینز، فضانورد ناســا و  سرگئی ریژیکوف و سرگئی 
کودسیرچکوف، کیهان نوردان روس که از اوایل ماه گذشته در ایستگاه حضور 

داشتند، به استقبال مسافران تازه وارد رفتند.
تیم چهارنفره ی کرو ۱ قرار اســت به مدت ۶ ماه آینده در ایســتگاه فضایی 
ساکن شوند و در نهایت در بهار ۲۰۲۱ سوار بر کرو دراگون به زمین بازگردند. 
این سفری بلندمدت است که تیم های چهارنفره ی آتی هر ۶ ماه یک  بار با کرو 
دراگون انجام خواهند داد و بدین وسیله به حضور پیوسته ی ناسا در ایستگاه 
فضایــی کمک خواهند کرد. درواقع پیش از آنکه فضانوردان کرو ۱ ایســتگاه 
را تــرک کنند، خدمه ی چهارنفره ای جدید با یک کرو دراگون دیگر در قالب 

مأموریت کرو ۲ از راه خواهند رسید.

حمــل گروه های چهارنفره به فضا ســالانه چند مرتبه، دقیقا همان هدفی 
است که اسپیس ایکس با ساخت کرو دراگون در برنامه ی خدمه ی تجاری ناسا 
درصدد تحقق آن برآمد. ناســا در ســال ۲۰۱۴ با اجرای این برنامه، وظیفه ی 
ساخت و راه اندازی فضاپیما به  منظور حمل ونقل فضانوردانش به ایستگاه فضایی 
را به بخش خصوصی ســپرد. پس از ۶ سال تلاش، اسپیس ایکس سرانجام با 
ارسال نخستین فضانوردانش در ماه خرداد، داگ هرلی و باب بنکن، فضانوردان 
ناســا را به ایستگاه فضایی رساند. آن پرتاب، پروازی آزمایشی بود؛ درحالی که 

مأموریت جدید نخستین پرواز عملیاتی کرو دراگون تلقی می شود.
مأموریت کرو ۱ دستاوردهای چشمگیر دیگری نیز رقم می زند. این نخستین 
 بار است که فضانوردی از سازمان های همکار بین المللی ناسا )سوئیچی ناگوچی 
از ژاپن( با یک فضاپیمای خصوصی آمریکایی به فضا ســفر کرده اســت. واکر 
نخستین زن مسافر کرو دراگون محسوب می شود و رسیدن گلوور به ایستگاه 
او را به نخســتین عضو خدمه ی سیاه پوست ایستگاه فضایی بین المللی تبدیل 
می کند. فضانوردان سیاه پوســت پیش تر از ایســتگاه فضایی دیدن کردند؛ اما 
گلوور نخستین فضانوردی خواهد بود که به مدت طولانی در آزمایشگاه مداری 

اقامت می کند.
همچنین این نخســتین  بار است که هفت نفر درکنار دیگر در ISS زندگی 
خواهند کرد. در طول تقریبا یک دهه ی گذشته، ناسا برای رساندن فضانوردانش 
به ایســتگاه فضایی ناگزیر به اتکا به کپسول روسی سایوز بود؛ فضاپیمایی که 
هم زمان تنها ســه سرنشین حمل می کند. این محدودیت موجب شد همواره 
حداکثر ۶ نفر در ایســتگاه فضایی بین الملی حضور داشته باشند؛ اما اکنون با 
ظرفیت بزرگ تر کرو دراگون، خدمه ی بیشتری می توانند به ایستگاه سفر کنند.

اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود، تا مدت ها چندین فضاپیمای دراگون 
را در مدار مشــاهده خواهیم کرد. گوین شاتول، مدیرکل اسپیس ایکس پس 
از پرتاب دوشــنبه صبح گفت این شرکت درطول ۱۸ ماه آینده، تقریبا هفت 
مرتبه دراگون را  همراه محموله و سرنشین پرتاب خواهد کرد. مأموریت بعدی 
حمل بار با دراگون در ماه دسامبر اتفاق خواهد افتاد؛ بدین معنی که به زودی 
شــاهد اتصال هم زمان دو فضاپیمای دراگون به ایستگاه فضایی خواهیم بود. 
شــاتول می گوید مأموریت کرو ۱ شــروع حضور پیوسته ی دراگون در فضا و 

سرآغاز عصر جدید پروازهای فضایی انسانی است.

 رساند ن چهار فضانورد ناسا را به ایستگاه فضایی بین المللی

ابداع ربات های زیردریایی با الهام از گربه ماهی

پژوهشــگران آمریکایی سعی دارند تا با الهام از عملکرد گربه ماهی در شکار 
طعمه، ربات های زیردریایی پیشرفته ای را ابداع کنند.  به نقل از نیواطلس، اگرچه 
گربه ماهی زبان انعطاف پذیری ندارد اما می تواند طعمه را با زبان خود شکار کند. 
درک این که گربه ماهی چگونه این کار را انجام می دهد، می تواند به ابداع ربات های 

زیردریایی و یا پیشرفت فناوری های دیگر منجر شود.
پژوهشــگران »دانشــگاه بــراون«)Brown University( آمریکا هنگامی که 
گربه ماهی مشغول شکار طعمه و بلعیدن آن است، به فیلمبرداری از آن پرداختند. 
آنها برای این کار از یک روش ثبت حرکت موسوم به »XROMM« استفاده کردند 
که به آنها امکان می دهد درون جمجمه حیوانات را هنگام غذا خوردن آنها ببینند.

در حالی که انسان فقط یک استخوان فک متحرک دارد، تعداد استخوان های 
فک در گربه ماهی، بیش از ۱۰ مورد است. این استخوان های سفت و سخت، توسط 
مفاصل یا پیوندهای انعطاف پذیر به یکدیگر متصل می شوند. جمجمه گربه ماهی، 
مانند مکانیســمی شامل ۱٧ پیوند عمل می کند که می تواند آب و طعمه شکار 
شــده را به واسطه کارهایی مانند باز کردن قسمت جلوی دهان، گسترش گلو 
به صورت عمودی و گسترش قسمت میانی دهان به صورت افقی حرکت دهد.

گربه ماهی می تواند با توجه به این که کدام یک از این اقدامات مورد استفاده 

قرار می گیرند، آب را از قســمت جلوی دهان به عقب ببرد و طعمه را به داخل 
بکشد. همچنین می تواند طعمه را از قسمت عقب دهان به طرف جلو هل دهد. 
این کار می تواند یک موج فشــار ایجاد کند که تعیین دقیق تر موقعیت طعمه 

به کار می رود.
ماهی ها در بیشتر موارد، به استفاده از هفت حرکت اصلی پایبند هستند. »آرون 
اولسن«)Aaron Olsen(، سرپرست این پژوهش گفت: در حالی که انسان، تعداد 
مشابهی از حرکات بازو را برای دستیابی به اشیا و برداشتن آنها به کار می برد، 
ابزارهای مشــابه دهان که برای ماهی های رباتیک زیردریایی ساخته می شوند، 

می توانند کارهایی را انجام دهند که بازوهای رباتیک از عهده آنها برنمی آیند.
وی افزود: ممکن اســت ابزارهای رباتیک زیرآبی، یک بازوی رباتیک داشته 
باشند که برای کنترل وسایل سنگین تر به خوبی کار می کنند اما قادر به برداشتن 

یا خرد کردن یک وسیله شناور نیستند.
ممکن اســت که این ابزارهای رباتیک، یک دستگاه مکش داشته باشند که 
می تواند اشــیای شناور را به سمت خود بکشد اما نمی تواند آنها را با دقت زیاد 
حرکت دهد و بچرخاند. طراحی چیزی که به ساختار دهان ماهی نزدیک تر باشد، 

می تواند مزیت هایی را به همراه بیاورد.


